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En aquest document, de contindre dades de caràcter personal objecte de protecció, aquests es troben
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PLE - ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT DEL DIA 7 DE MARÇ
DE 2024 / PLENO - ACTA DE LA SESIÓN EXTRAORDINARIA Y URGENTE DEL DIA 7
DE MARZO DE 2024

En el Saló de Sessions de la Diputació Provincial de la ciutat de València, a les 9:14 hores
del dia 7 de març de 2024, s'obri la sessió del Ple de l'Ajuntament de València amb la presència
de les senyores i els senyors regidors que s'indica a continuació, el número dels quals supera el
terç del número legal de membres de la corporació; davall la presidència de l'alcaldessa senyora
María José Catalá Verdet, del Grup Municipal Popular:

Pel Grup Municipal Popular: Juan Carlos Caballero Montañés, María José Ferrer San
Segundo (primera tinenta d'alcalde), José Marí Olano, José Luis Moreno Maicas, Paula María
Llobet Vilarrasa, María Julia Climent Monzó (tercera tinenta d'alcalde), Santiago Ballester
Casabuena, Juan Manuel Giner Corell (quart tinent d'alcalde), Jesús Carbonell Aguilar, Carlos
Luis Mundina Gómez, Marta Torrado de Castro i María de Rocío Gil Uncio.

Pel Grup Municipal Compromís: Joan Ribó Canut, Carmen Luisa Robles Galindo, Gloria
Amparo Tello Company, Pere Sixte Fuset i Tortosa, Sergi Campillo Fernández, Lucía Beamud
Villanueva, Giuseppe Grezzi, Ferran Puchades Vila i Eva Maria Coscollà Grau.

Pel Grup Municipal Socialista: Sandra Gómez López, Borja Jesús Sanjuán Roca, María
Teresa Ibáñez Giménez, Nuria Llopis Borrego, Javier Ismael Mateo García, Elisa Valía Cotanda i
María Pérez Herrero.

Pel Grup Municipal Vox Valencia: Juan Badenas Carpio (segon tinent d'alcalde), José
Vicente Gosálbez Payá, Mónica Gil Cano i Cecilia Carmen Herrero Camilleri.

Actua com a secretari el secretari general i del Ple, senyor Hilario Llavador Cisternes.
Assistix l'interventor general municipal, senyor Ramón Brull Mandingorra.

En el Salón de Sesiones de la Diputación Provincial de la ciudad de València, a las 9:14
horas del día 7 de marzo de 2024, se abre la sesión del Pleno del Ayuntamiento de València con
la presencia de las señoras y los señores concejales que se indica a continuación, cuyo número
supera el tercio del número legal de miembros de la corporación; bajo la presidencia de la
alcaldesa señora María José Catalá Verdet, del Grupo Municipal Popular:

Por el Grupo Municipal Popular: Juan Carlos Caballero Montañés, María José Ferrer
San Segundo (primera teniente de alcalde) José Marí Olano, José Luis Moreno Maicas, Paula
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María Llobet Vilarrasa, María Julia Climent Monzó (tercera teniente de alcalde), Santiago
Ballester Casabuena, Juan Manuel Giner Corell (cuarto teniente de alcalde), Jesús Carbonell
Aguilar, Carlos Luis Mundina Gómez, Marta Torrado de Castro y María de Rocío Gil Uncio.

Por el Grupo Municipal Compromís: Joan Ribó Canut, Carmen Luisa Robles Galindo,
Gloria Amparo Tello Company, Pere Sixte Fuset i Tortosa, Sergi Campillo Fernández, Lucía
Beamud Villanueva, Giuseppe Grezzi, Ferran Puchades Vila y Eva Maria Coscollà Grau.

Por el Grupo Municipal Socialista: Sandra Gómez López, Borja Jesús Sanjuán
Roca, María Teresa Ibáñez Giménez, Nuria Llopis Borrego, Javier Ismael Mateo García, Elisa
Valía Cotanda y María Pérez Herrero.

Por el Grupo Municipal Vox Valencia: Juan Badenas Carpio (segundo teniente de
alcalde), José Vicente Gosálbez Payá, Mónica Gil Cano y Cecilia Carmen Herrero Camilleri.

Actúa como Secretario el secretario general y del Pleno, señor Hilario Llavador Cisternes.
Asiste el interventor general municipal, señor Ramón Brull Mandingorra.

__________

Sra. Presidenta

"Bon dia. Anem a començar el plenari de hui. Moltes gràcies a tots. I comencem.

Bé, tenim un ordre del dia previst. Anem a començar pel primer punt, que és, evidentment,
la ratificació de la urgència de la convocatòria. Este assumpte va ser comentat amb tots els
portaveus per la dificultat d'encaixar en este moment la disponibilitat del Saló de Plens de la
Diputació.

Per tant, senyor secretari."
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1 RESULTAT / : APROVAT / RESULTADO APROBADO
ASSUMPTE / :ASUNTO
Ratificació el caràcter urgent de la convocatòria.
Ratificación del caracter urgente de la convocatoria.

El Ple de l’Ajuntament ratifica per unanimitat el caràcter urgent de la convocatòria, de
conformitat amb l’article 55.2 del Reglament orgànic del Ple.

El Pleno del Ayuntamiento ratifica por unanimidad el carácter urgente de la convocatoria,
de conformidad con el artículo 55.2 del Reglamento Orgánico del Pleno.

2 RESULTAT / : APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA / RESULTADO
APROBADA PROPUESTA ALTERNATIVA

EXPEDIENT / : O-89COM-2024-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 48
ASSUMPTE / :ASUNTO
Moció subscrita pel Sr. Ribó, regidor del Grup Compromís, sobre agricultura.
Moción suscrita por el Sr. Ribó, concejal del Grupo Compromís, sobre agricultura.

MOCIÓ/MOCIÓN

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els llauradors i les llauradores valencianes estan mobilitzant-se arreu de tot el nostre
territori. De forma similar ho estan fent per tota Espanya i Europa palesant una greu crisi de tot el
sistema agroalimentari.

L'encariment dels costos de producció i els canvis climatològics adversos, tant en forma de
sequeres com d’elevades temperatures que ocasiona el canvi climàtic, han agreujat les dificultats
ja de per sí complexes del que suposa mantindre el model tradicional agrari com és el cas de
l’horta de València. Els perceptors d’ajudes no han estat compensats suficientment pel Ministeri
d’Agricultura ni per la PAC. Sense oblidar que molts llauradors no han pogut beneficiar-se de
cap subvenció per falta d’una línia d’ajuda específica.

Així, mentre augmenten els marges de benefici de les grans empreses agrícoles i de la
industria de l’alimentació, els rendiments agraris per part dels treballadors i treballadores del
camp disminueix progressivament. De igual manera, ho fa el nombre d’hectàrees cultivades.
Segons l’Enquesta de Superfícies i Rendiments dels Cultius (Esyrce, pel nom en castellà) del
Ministeri d’Agricultura, en els últims quatre anys, des de l’inici de la pandèmia, el camp valencià
ha perdut més de 16.030 hectàrees cultivades, algunes d’elles de l’Horta de València.

La liberalització del mercat agrari mitjançant els acords comercials no funciona
adequadament en el sector agrari europeu. Tot el contrari, suposa facilitar l’entrada de productes
agraris de tercers països sense els mateixos estàndards de producció, sanitaris i burocràtics que
se’ls exigeix a les produccions europees. Tot per facilitar la venda d’altres productes europeus
com ara tecnològics, automobilístics, etc., a eixos països i sense una contraprestació adequada als
agricultors europeus per esta competència totalment deslleial. En definitiva, es converteix als
llauradors en les víctimes sense ajuda d’aquests acords comercials que beneficien als altres
sectors econòmics.
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La Política Agrària Comuna (PAC) ha de ser reformada. Necessita una adaptació a
l’emergència social i climàtica però sobretot a la realitat de les explotacions agràries valencianes,
amb requisits i exigències que es puguen complir i que ajuden realment a aconseguir els objectius
de la PAC. En l’actual marc financer de la Unió Europea 2021-2027, el pressupost de la PAC
representa el 31 % del pressupost global de la Unió Europea i, per tant, ha de garantir els
desafiaments actuals i futurs, amb diversos objectius concrets: a) una renda digna per als
agricultors, b) satisfer les necessitats d’alimentació dels europeus amb productes de qualitat a un
preu raonable, així com c) la preservació del medi ambient i de la salut. Així mateix, resulta
prioritari d) rebaixar la burocratització per tal que els xicotets i mitjans productors puguen
demanar les ajudes associades a la PAC, i no es dificulte la tramitació d'estes. També cal destacar
e) la necessitat d’ajudar de forma prioritària al xicotet agricultor modificant l’actual situació on la
majoria d’ajudes de la PAC van dirigides a latifundistes i grans empreses agroalimentàries.

Per tot això el Grup Municipal de Compromís presenta la moció següent per a ser aprovada
en el Ple de l‘Ajuntament amb els propostes d’acord següents:

1. L’Ajuntament de València insta el Consell de la Generalitat a garantir el compliment
Llei de la cadena alimentària i sol·licita l’impuls final per a la creació urgent de l’Agència
Valenciana del Control Alimentari per a garantir el pagament de preus justos als productors
agraris amb el desenvolupament d’un càlcul dels costos efectius de producció, així com crear el
registre d’operadors, contractes i altres relacions jurídiques agràries que contempla la Llei
3/2013, de 26 de juliol, dels contractes i altres relacions jurídiques agràries de la Comunitat
Valenciana.

2. L’Ajuntament de València insta el Consell de la Generalitat a desenvolupar un paquet
d’ajudes directes extraordinàries al sector agrari per a pal·liar els costos socials i econòmics dels
efectes adversos de l’emergència climàtica i per l’increment de costos derivats del conflicte
bèl·lic a Ucraïna i de l’Orient Pròxim.

3. L’Ajuntament de València, mitjançant el Consell Agrari, establirà una línia d’ajuda als
llauradors de l’horta per a la informació i complimentació de la documentació requerida a nivell
de la PAC.

4. L’Ajuntament de València continuarà i ampliarà els mercats directes de productes de
llauradors de l’horta en tots els barris de la ciutat on no es dispose de mercat municipal.

5. L’Ajuntament de València insta el Ministeri d'Agricultura, Pesca i Alimentació a
defensar al sí del Consell de la Unió Europea una moratòria dels acords agrícoles de lliure
comerç dels quals la UE forma part, com ara el conegut Tractat amb Sud-àfrica, Vietnam o el
Marroc, fins que estos països compleixen l’exigència de reciprocitat efectiva i l’estricta vigilància
dels mercats per l’aplicació de la clàusules espill amb el doble objectiu de no afavorir el dúmping
ambiental i econòmic que pot comportar el disminuir els controls de qualitat alimentària.

6. L’Ajuntament de València insta el Govern d'Espanya a prohibir la importació a l’Estat
espanyol de productes de països que tinguen autoritzat l’ús de matèries actives de productes
fitosanitaris prohibits a la Unió Europea.
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7. L’Ajuntament de València insta el Ministeri d'Agricultura, Pesca i Alimentació a
defensar al sí del Consell de la Unió Europea una reforma de la Política Agrària Comuna per tal
de prioritzar les ajudes als xicotets agricultors i per a reduir la burocràcia per a les xicotetes
explotacions.

8. L’Ajuntament de València insta el Ministeri d'Agricultura, Pesca i Alimentació a ajornar
la implantació de l’obligació del quadern digital d’explotació fins que estiga implantat en la resta
d’estats membres i com a mínim mai abans del 2026."

ESMENES I ALTERNATIVES/ENMIENDAS Y ALTERNATIVAS

Proposta alternativa del Grup Vox Valencia /Propuesta alternativa del Grupo Vox
:Valencia

"Que la Concejalía de Agricultura y el OAM Consell Agrari continúen trabajando en el
ámbito de sus competencias impulsando las inversiones en mejora de caminos rurales e
infraestructuras de uso agrario y prosigan con el desarrollo y ejecución de obras y servicios de
interés general agrario; sigan con la gestión y mantenimiento de infraestructuras y servicios
comunes de interés general agrario, así como con la gestión y mantenimiento de cualesquiera
otras infraestructuras y servicios comunes de interés general agrario en el término municipal que
les compete.

Así mismo, que se mejoren las labores de mediación en conflictos agrarios y se desarrollen
las funciones relativas a arbitrajes y conciliaciones agrarias.

Que se continúe con la promoción y desarrollo de la agricultura y la ganadería en el
término municipal a través de las medidas que se encuentran en elaboración a la fecha de esta
moción.

Que se continúe con el asesoramiento técnico por parte del OAM Consell Agrari en
materia agraria tanto al propio al Ayuntamiento como a las personas físicas y jurídicas que lo
soliciten y sean titulares de parcelas y/o explotaciones agrícolas en el término municipal de
València y a estos últimos asesoramiento también en materia jurídica."

Esmenes subscrites pel Grup Socialista / :Enmiendas suscritas por el Grupo Socialista

"ENMIENDA DE SUSTITUCIÓN

A los puntos 5 y 6

'El Ayuntamiento de València expresa su apoyo al Ministerio de Agricultura, Pesca y
Alimentación en la petición a la Comisión Europea para la actualización de la directiva sobre
prácticas comerciales desleales, tomando como modelo la reforma de la ley de la cadena
aprobada por el Congreso de los Diputados en diciembre de 2021.'

ENMIENDA DE SUPRESIÓN

Punto 8
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ENMIENDA DE ADICIÓN

'9. El Ayuntamiento de València solicita a la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia i Pesca
que realice los estudios necesarios para instar a la Comisión Europea a la imposición del
tratamiento en frío para todos los cítricos importados de terceros países para los que no existan
condiciones recíprocas, mientras no se incorpore europea a la directiva sobre prácticas
comerciales desleales la obligatoriedad de las cláusulas espejo.

10. El Ayuntamiento de València insta a la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia i Pesca a
desarrollar el Plan Integral Citrícola.

11. El Ayuntamiento de València insta a la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia i Pesca a
continuar estudiando, analizando y reforzando el Plan Estratégico de la PAC, para mejorar su
aplicabilidad en la Comunitat Valenciana.

12. El Ayuntamiento de València solicita a la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia i Pesca
que aumente los medios y la dotación presupuestaria para llevar a cabo su compromiso de ayudar
a los agricultores en el cumplimiento de los requisitos de la nueva PAC.

13. El Ayuntamiento de València muestra su apoyo y reconocimiento al sector primario,
por desarrollar una actividad tan esencial para la sociedad, tanto por la provisión de alimentos
como por su relevancia en el desarrollo de territorios rurales y en la preservación del medio
ambiente.'"

DEBAT/DEBATE

La  obri el primer torn de paraula. /presidència La  abre el primer turno depresidencia
.palabra

Sr. Ribó

"Bon dia.

Aquesta moció estava plantejada pel dimarts passat i per motius que tots coneguem es va
retardar al Ple d'avui. Em va cridar l'atenció el fet que fora l'única moció en este ple sobre
l'agricultura, amb la que està caient tant en València com en Espanya com en Europa. Em sento
en l'obligació de recordar que en la nostra ciutat, sobretot en els seus pobles, hi ha llauradors i
horta amb problemes semblants als que es reivindiquen en tota Europa. És obvi recordar que tots
ens alimentem cada dia del treball d'aquestes persones i només per això mereixen la nostra
atenció.

Molts són els problemes que acumulen els llauradors. En primer lloc, ser l’  méseslavó
feble de la cadena alimentària, cada vegada més oligopolitzada per les grans empreses i cadenes
de distribució. Convertir-se en els  de la política d'acords de lliure comerç amb tercerspaganos
països que afavoreixen la venda d'altres productes europeus, com ara tecnològics,
automobilístics, etcètera, sense una contraprestació adequada als agricultors europeus, al facilitar
l'entrada de productes agraris de tercers països sense els mateixos estàndards de producció
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sanitaris i de qualitat que se'ls exigeixen a les produccions europees. L'encariment de costos de
producció i els canvis climatològics adversos, tant en forma de sequeres com d'elevades
temperatures que ocasiona el canvi climàtic.

És evident que la Política Agrària Comuna ha de ser reformada. Necessita una adaptació a
l'emergència social i climàtica i a la realitat de les explotacions agràries valencianes, amb
requisits i exigències que es puguen complir i que ajuden realment a aconseguir els objectius de
la PAC. Ha de garantir els desafiaments actuals i futurs amb diversos objectius concrets: una
renda digna per als agricultors, satisfer les necessitats d'alimentació dels europeus amb productes
de qualitat a un preu raonable, preservar el medi ambient i la salut, rebaixar la burocratització
amb què els xicotets i mitjans productors puguen demanar les ajudes associades a la PAC. La
necessitat d'ajudar de forma prioritària al xicotet agricultor modificant l'actual situació, on la
majoria d'ajudes de la PAC van dirigides a latifundistes i grans empreses agroalimentàries. Per
exemple, en València en 2022 van haver 4.100 beneficiaris de la PAC, el que dona un total de
26,8 milions. Suposa una mitjana de 6.693 euros per beneficiari, però cal dir que el major
beneficiari va rebre 6,7 milions, el 25 per cent del total.

La moció té propostes dirigides a la Generalitat, propostes dirigides a l'Ajuntament. Em
sembla important ressaltar les de l'Ajuntament, que el Consell Agrari establisca una línia d'ajudes
als llauradors de l'Horta per a la informació i complementació de la documentació requerida a
nivell de la PAC. I, d'altra banda, la continuació i ampliació dels mercats directes de productes de
llauradors de l'horta de tires de comptar en tots els barris de la ciutat que no disposen de mercat
municipal. Per últim, també es plantegen diverses propostes dirigides al govern estatal. Defensar
al si del Consell de la Unió Europea una normativa d'acords de lliure comerç dels quals forma
part la Unió Europea, com ara el conegut tractat amb Sud-àfrica, Vietnam o el Marroc, fins que
estos països compleixen l'exigència de reciprocitat efectiva i l'estricta vigilància dels mercats per
l'aplicació de les clàusules d'espill. Prohibir la importació a l'Estat espanyol de productes de
països que tinguen autoritzats l'ús de productes fitosanitaris prohibits a la Unió Europea.
Defensar al si del Consell de la Unió Europea una reforma de la Política Agrària Comuna. I, per
últim, ajornar la implantació de l'obligació del quadern digital d'explotació fins que estiga
implantat en la resta d'estats membres.

Gràcies."

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyor Ribó.

Senyora Valía.”

Sra. Valía

Bueno, por nuestra parte, estamos de acuerdo con el planteamiento que hace. Disculpe,
alcaldesa. El tiempo. Es que por esta parte…

Sra. Presidenta

"Por aquí sí que se ve. Por aquí está bien. Aquí no. Ya veo. Pues aquí sí."



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 h

Fh
P 

C
q
Y
F 

vI
4
R
 t

0
O

t 
D

eL
B
 O

Y
w

Z
 k

1
s=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARI GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I DEL
PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 27/03/2024 ACCVCA-120 16898817903173673250
2988532410590347135

PLE - ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT DE 7 DE MARÇ DE 2024 / PLENO - ACTA DE LA SESIÓN
EXTRAORDINARIA Y URGENTE DE 7 DE MARZO DE 2024 8

Sra. Valía

"Igual si le da otra vez. Ahora sí. Vale.

Nosotros estando de acuerdo evidentemente en el fondo de la cuestión, que hay que tomar
medidas urgentes de apoyo al sector primario en general, no solamente a la agricultura pero
especialmente a la agricultura en este momento, sí que tenemos algunos matices con respecto a la
propuesta que hace el Grupo Municipal de Compromís. Efectivamente, pensamos que la creación
de la Agencia Valenciana de Información y Control Alimentario es fundamental. Es algo que el
gobierno de PP y Vox en la Generalitat Valenciana han directamente sacrificado. Uno de los
primeros anuncios era que se cargaban, además, haciendo alarde de ello, todas las agencias,
porque entienden que todo eso son chiringuitos. Pero esta en cuestión es una agencia muy
importante porque permite garantizar el cumplimiento de la Ley de la Cadena Alimentaria, que
es justamente una ley que a quien protege es al eslabón más débil, que en este caso son los
agricultores. Por tanto, siendo que una parte del gobierno siempre ha hecho alarde de su apoyo a
la agricultura, nos parece bastante  que precisamente se cargue una agencia que lo quesui generis
buscaba era proteger al eslabón más débil, porque lo que buscaba era garantizar que la ley de la
cadena alimentaria se cumplía en todos sus extremos.

En segundo lugar, también estamos acuerdo con la propuesta de implementar, de activar
ayudas directas desde la Generalitat y lamentamos profundamente que no haya ni una sola
propuesta. De hecho, ya hay asociaciones del sector primario, de productores del sector primario
que están ya diciéndole a la Generalitat que se reúnen muchas veces pero que medidas concretas
no hay absolutamente ninguna. El Gobierno del Botànic, por ejemplo, puso en marcha unas
ayudas directas por primera vez al sector de la naranja en la Comunidad Valenciana, por valor de
25 millones de euros. Es decir, que se puede hacer. Si hay voluntad, se puede hacer. El problema
es que a veces no es que no haya voluntad, es que no hay fondos. Porque cuando nos dedicamos
a recortar, a recortar, a recortar, y no sabemos ni de dónde, pues el problema es que luego hacen
falta y no hay. Y cuando viene una una ocasión como esta de emergencia donde hay que actuar
de forma urgente, pues no tenemos fondos con los que responder a la sociedad y en este caso al
sector primario.

Nosotros en el punto cinco y el punto seis de la propuesta que tiene que ver con la
prohibición de la importación de productos, nosotros lo que sí que queremos dejar claro es que
esas propuestas que calificamos evidentemente de populistas porque todo el mundo sabe, y el
señor Ribó lo sabe perfectamente, que el Estado español no puede prohibir la importación de
productos de países con los que se tienen acuerdos en el marco no solamente de la Unión
Europea, sino también de la Organización Mundial del Comercio. Y por tanto, nosotros lo que no
vamos a hacer en ningún caso es dirigirnos a los agricultores a decirles cosas que no van a ser,
porque cuando uno está en el gobierno tiene responsabilidad de no decir que va a incumplir el
derecho internacional, el derecho comunitario, y cuando uno está en la oposición también. Y por
tanto nosotros hemos hecho una propuesta, una enmienda de sustitución porque no vamos a
evidentemente a participar en propuestas que tienen como objetivo fundamental engañar a la
gente y mucho menos a los agricultores. Y nosotros no vamos a evidentemente apoyar ninguna
propuesta que vaya encaminada a decir que vamos a prohibir la entrada de productos de países en
los que el Gobierno de España no puede prohibir la entrada. Pero además me parece peligroso
porque de hecho hay un precedente en España bastante reciente y está en Castilla y León, cuando
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el vicepresidente de Castilla y León prometió al sector primario de Castilla y León que iba a
relajar todos los controles de la Unión Europea, que iba a relajar la normativa comunitaria, que
eso ya se iba a dejar de aplicar. Y no solamente no pudo hacerlo, no solamente quedó en ridículo,
sino que además también todo el mundo se le volvió en contra porque evidentemente les había
engañado. Por lo tanto, nosotros en este sentido proponemos una enmienda de sustitución.
Entendemos que una redacción mucho más correcta y mucho más ajustada a Derecho, que es al
final lo que lo que se nos pide también cuando estamos en la oposición.

Y por último, el punto número ocho entendemos que se podría suprimir porque el ministro
Planas ya ha anunciado que, fruto del diálogo con las principales asociaciones agrarias, ya se ha
tomado el acuerdo de relajar la implantación del cuaderno digital para las explotaciones, que es
algo que preocupaba muchísimo. Y ya se ha anunciado que es una implantación voluntaria, de
carácter voluntario, y que lo que va a hacer el Ministerio es poner en marcha medidas que
apoyen, que ayuden a los agricultores a poder ponerlo en marcha. Porque lo que lo que dicen las
principales asociaciones agrarias es que los agricultores tienen muchas dificultades para, además
del trabajo habitual, poner en marcha el cuaderno digital y todos estos controles. Lo que va a
hacer el Ministerio es apoyarles porque es bueno para las explotaciones y en medio-largo plazo
es bueno que lo tengan, pero que va a relajar y va a apoyarles en su implantación.

Y después, presentamos más enmiendas de adición que consideramos importantes, que
además también ponen el foco en la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia i Pesca de la
Generalitat Valenciana, que aquí parece que está de actor simplemente mirando lo que pasa y es
un actor fundamental que no está haciendo absolutamente nada."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Valía.

Tiene la palabra la señora Herrero."

Sra. Herrero

"Gracias, alcaldesa.

Bueno, nosotros hemos presentado una moción alternativa a la del señor Ribó que la
discutiremos más adelante, porque primero me gustaría, pues después de lo escuchado al señor
Ribó y de la lectura de su moción, pues solamente puedo decirle una cosa y es que bienvenido a
Vox, señor Ribó, porque ahora me cuadra que usted quiera entregar su acta de concejal. Nunca es
tarde para posicionarse en el lado correcto de la política. Empiezo también a intuir cuál va a ser
la papeleta que usted meta en las urnas en las próximas elecciones europeas. Para esto le voy a
entregar una bolsa más tarde del único grupo que dentro del Parlamento Europeo defiende
realmente y lucha por los intereses de los agricultores. Y no se olvide qué partido español está
adscrito a ese grupo.

Y dicho esto, señor Ribó, me parece que un poquito la memoria sí que le falla porque usted
ha gobernado en el Ayuntamiento de València durante ocho años y su partido ha gobernado
también ocho años en la Generalitat. Así que a qué viene ahora instar al gobierno de la
Generalitat actual, a qué viene instar a este nuevo ayuntamiento, a qué viene instar también al
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Gobierno central en cosas que podían haber hecho durante estos últimos ocho años. Su repentina
preocupación por la problemática de los agricultores, señor Ribó, es totalmente oportunista y
falsa. Porque también le voy a refrescar la memoria, que el pasado 22 de febrero hubo una
tractorada, una manifestación de agricultores que pedían muchas cosas de las que usted pone en
su moción: la falta de ingresos, el infierno burocrático al que vienen sometidos tanto por las
exigencias de las instituciones europeas como de la Administración central, la competencia
desleal respecto de productos de terceros países. ¿Dónde estaba usted ese día, señor Ribó?
Porque yo no le vi, porque yo sí que estaba allí. Y estuve hablando con muchas de las
asociaciones convocantes y con otras personas que estaban allí manifestándose. Y estuve
hablando con ellos y entiendo muy bien, señor Ribó, que usted no quisiese asomar la cabeza por
allí, porque realmente algunos de los calificativos que le dedicaban pues no los voy a reproducir,
pero tanto usted como el Consell no venían muy bien parados porque ustedes durante ocho años
se han dedicado a poner una soga al cuello a los agricultores valencianos con una Ley de la
Huerta, con un pack de la huerta que los asfixian, que los limita en sus actuaciones, en los usos y
actividades permitidas dentro de las tierras propiedad de los agricultores, porque ustedes son los
únicos responsables de que año tras año el abandono de tierras vaya en aumento.

Y yo creo que su moción parece un poco un reconocimiento de culpa del abandono al que
han sometido a los agricultores valencianos, pero es que después de ocho años el mal ya está
hecho. Y todas las asociaciones, se lo puedo asegurar, todas las asociaciones con las que hablé
coincidían en varias cosas. La primera es que el problema no es solamente las instituciones
europeas, no es solamente la Administración central, sino que el problema de los agricultores
valencianos ha sido ocho años de gobierno de Compromís en el Ayuntamiento de València y
ocho años de gobierno de Compromís en la Generalitat que han hecho que no puedan ganarse la
vida y que no puedan sacarle mayor rendimiento económico a sus tierras. Porque los agricultores,
aunque no les guste, son empresarios y necesitan sacar un rendimiento económico. Y ustedes los
han tratado como esclavos y como lacayos. Les han pedido que trabajen la tierra, que las
mantengan a pérdidas para que gente como ustedes puedan ir los domingos a pasearse en
bicicleta y disfrutar de un paisaje cuidado y bonito. La huerta, si no es rentable, se pierde. Si no
se gana dinero, se abandona. Pero parece que ahora que está en la oposición pues ha visto la luz.
Pero bueno, ya es tarde, que después de ocho años ya podía haber visto la luz.

También, y le voy a contestar también a la señora Valía, y bueno, no ha hecho los deberes
porque usted ha pedido que se cree la Agencia Valenciana de Control Alimentario. Pero si la
crearon ustedes, la crearon ustedes. Lo que pasa es que crearon una agencia de cartón piedra. No
tenía presupuesto, no tenía personal y no tenía competencias sancionadoras. Así que el actual
Consell lo que ha hecho ha sido sustituirla por una dirección general que a día de hoy se
encuentra ya trabajando en el registro de operadores, contratos y otras relaciones jurídicas
agrarias.

Así que entiendo que usted, señor Ribó, parece por su moción y por la que ha manifestado
que se ha reconducido y que ya está en el verdadero lado verde de la política. Así que le doy de
nuevo la bienvenida a Vox y después le haré entrega de este regalo, de la bolsa. 

Luego continuaré. Muchas gracias."

Sra. Presidenta
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"Gracias, señora Herrero. Tiene la palabra el señor Ribó."

La obri el segon torn de paraula. /presidència La  abre el segundo turno depresidencia
.palabra

Sr. Ribó

"Bé, no es faça il·lusions. No es faça il·lusions perquè en el tema de l'agricultura i en altres
temes les meves posicions continuen sent les de sempre i estic totalment allunyat de Vox. No es
faça il·lusions, eh?

A veure, jo sí que volia comentar concretament l'esmena que planteja el Grup Socialista.
Mire, hi ha una sèrie d'aspectes que totalment d'acord. Són en l'esmena d'addició, els punts 9, 10.
L’11 no, perquè jo crec que hi ha d'alguna manera, eh? O siga. Perdó, l’11 també, sí. El 12 no,
perquè d'alguna manera ja està reflectit en els punts que nosaltres plantegem. I el 13 sí. Per tant,
totalment d'acord en aquestos apartats de l'esmena d'addició. No estem d'acord en l'esmena de
supressió del punt 8 perquè encara que ho haja dit el ministre, la situació està i continua sent un
problema per als llauradors. I per tant, nosaltres pensem que no és obligatori en estos moments a
nivell europeu i que d'alguna manera això es pot retardar. I respecte als punts 5 i 6, mire,
nosaltres no estem per recolzar el Ministeri d'Agricultura, Pesca i Alimentació. Jo crec que els
llauradors de tota Espanya, els ramaders i la pesca també han manifestat d'una manera molt clara
els seus problemes i no és el moment de plantejar concretament recolzaments al ministeri, sinó
que és el moment d'intentar buscar eixides concretament als temes que tenen.

A mi em sembla important en estos moments deixar molt clar que la política agrària
comunitària s'ha de modificar. S'ha de modificar sobretot pensant en els xicotets llauradors. S'ha
de modificar sobretot pensant que hi ha una transformació en este moment de l'agricultura en la
qual els grans propietaris i les grans cadenes alimentàries i les grans de transformació estan fent
canvis significatius que d'alguna manera estan agobiant els xicotets llauradors. I a mi em sembla
molt important en estos moments plantejar-se que açò s'ha de fer. Açò no és anar en contra del
Ministeri d'Agricultura, Pesca i Alimentació, però també és demanar-li que es pose les piles i que
treballe seriosament en un problema que és evident que continua estant en el nostre país i és
evident que cal resoldre.

Respecte al que diu vosté, mire, nosaltres hem estat treballant concretament en el tema de
l'agricultura. Hem estat fent una sèrie de mesures i el que diu vosté, senyora de Vox, senzillament
res a dir, res a dir."

Sra. Valía

"Yo me estaba leyendo ahora la moción alternativa que presenta el gobierno que realmente
es sorprendente que con la movilización que hay en el sector ahora mismo, quien tiene la la
responsabilidad de gobierno presente algo tan vago y que cambiando dos palabras puede servir
para cualquier otra área del Ayuntamiento. No hay ninguna medida concreta. Yo le cambio aquí
agricultura por cualquier otra área de cualquier otro concejal y sirve igual. Promoción y
desarrollo de la agricultura, aquí podríamos poner cualquier otra palabra y nos serviría igual.
Impulsando inversiones, sin concretar absolutamente ninguna, podría servir para cualquier otra
área del Ayuntamiento. Por lo tanto, yo creo que esto es, cuando menos, poco serio. Poco serio
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porque el Ayuntamiento puede hacer cosas y aquí no hay absolutamente ninguna. De hecho, dice:
‘Que se continúe con la promoción y desarrollo de la agricultura y la ganadería en el término
municipal a través de las medidas que se encuentran en elaboración a fecha de esta moción’,
medidas que ni siquiera la propia concejala sabe nombrar. No me ha nombrado ni una sola
medida. Se ha dedicado a hablar de asociaciones, de momentos concretos de una manifestación
que ella fue para decirnos que ella estuvo allí también, pero no ha nombrado ni una sola medida.
¿Qué va a hacer la concejala de Agricultura del Ayuntamiento de València para dar apoyo real a
los agricultores? Ninguna medida.

Señora Herrero, el problema del abandono de la tierra no tiene que ver tanto con su
protección como con la sostenibilidad económica del sector. Y por tanto, no hay que ir tanto en
contra de las medidas de protección como pueden ser los planes de protección de la huerta, como
en dotar de recursos a las áreas que tienen que ver con la agricultura y con los sectores primarios.
Y ustedes lo único que hacen es recortar y recortar y recortar. Efectivamente, tienen una dotación
mayor para las infraestructuras de uso agrario para los caminos de la huerta. ¿Ustedes creen que
ahora mismo eso es la prioridad absoluta de los agricultores? ¿Eso?, ¿solo eso? Claro, eso y más
cosas, fenomenal. ¿Pero ustedes creen que ahora mismo la sostenibilidad del sector pasa por las
inversiones en los caminos agrarios exclusivamente? Que el problema no es que ustedes tengan
inversiones en los caminos agrarios, el problema es que solo tienen eso y ni siquiera son capaces
en el seno del Consell Agrari de definir cuál es el plan. Ustedes simplemente hn puesto ahí una
cantidad, que yo creo que no van a poder ejecutar porque a fecha de la que estamos todavía no se
ha licitado y eso no se puede encargar, como hace el señor Badenas, llamando a la contrata y
diciendo: ‘Oye, arréglame el camino que luego ya me pasas la factura’, como hacen con los
abetos. Y por tanto, probablemente no las puedan ni siquiera ejecutar. Y no me ha nombrado ni
una sola medida, con la que está cayendo.

Y todo le parece mal. Que instemos a otras administraciones, todo le parece mal. Y ustedes
no hacen absolutamente nada. Y las asociaciones agrarias ya están diciéndole al conseller, que es
de su partido, que menos carta y menos pedir por carta cositas a los demás y más hacer ellos, que
tienen competencias y deberían tener recursos para hacerlo."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Valía.

Tiene la palabra la señora Herrero."

Sra. Herrero

"Gracias, alcaldesa.

Bueno, pues bien, volvamos al ámbito local, porque aquí están instando a todo el mundo
que les ha faltado instar a la momia de Lenin también para que venga aquí a solucionar ningún
problema. Señora Valía, dentro del ámbito de nuestras competencias pues estamos haciendo lo
que podemos, unas inversiones... Bueno, ustedes dejaron en manos de Compromís la agricultura.
No entiendo ahora esta actitud de plañidera de la huerta. No lo entiendo, ¿eh? Se van a destinar
750.000 euros a la mejora de los caminos rurales e infraestructuras de uso agrario. Está en las
competencias del Consell Agrari y de la Concejalía de Agricultura. Y lo hemos hecho, el plan de
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caminos, escuchando a todas las asociaciones que durante ocho años han estado discriminadas y
no se les ha escuchado y han estado totalmente apartadas. Y también escuchando las peticiones
de los diferentes alcaldes pedáneos. También, bueno, estamos potenciando, como así nos lo pidió
alguna asociación y algunos agricultores a título personal, que fomentásemos el servicio de
mediación y conciliación en materia agraria, que es una es una medida pues que reduce la
litigiosidad y evita largos procesos judiciales, y es una medida y un servicio que a los
agricultores les interesa mucho. También respecto a las medidas, oiga, les he dicho que están en
elaboración. Cuando estén finalizadas, cuando estén en marcha, pues ya lo sabrán y ya las podrán
criticar, pero a priori no. Y luego, no pueden criticar nada más y por eso espero que haya
unanimidad puesto que todo esto en el ámbito de las competencias, en el ámbito de las
competencias que tiene tanto el Consell Agrari como la delegación, pues favorece a los
agricultores. Porque recordemos, estamos en el Ayuntamiento de València, competencia local.

¿De acuerdo? Muy bien. Pues nada, muchas gracias. Y un momento, quiero hacerle entrega
al señor Ribó antes de acabar de su bolsita."

Sra. Presidenta

"Moltes gràcies.

En este clima de cordialitat anem a continuar. Bé, procedim a la votació de la moció. A
vore, la moció original tenia unes incorporacions. El punt concretament 9, 10, 11 i 13 de la moció
del PSOE. Però a esta moció s'ha presentat una alternativa del govern i per tant, anem a procedir
en primer lloc a votar l’alternativa del govern."

VOTACIÓ/VOTACIÓN

Se sotmet a votació en primer lloc l'alternativa subscrita pel govern municipal i el Ple de
l'Ajuntament acorda aprovar-la pels vots a favor dels 17 regidors i regidores dels grups Popular i
Vox Valencia; voten en contra els 16 regidors i regidores dels grups Compromís i Socialista. En
conseqüència, decau la moció original.

Se somete a votación en primer lugar la alternativa suscrita por el gobierno municipal y el
Pleno del Ayuntamiento acuerda aprobarla por los votos a favor de los 17 concejales y
concejalas de los grupos Popular y Vox Valencia; votan en contra los 16 concejales y concejalas
de los grupos Compromís y Socialista. En consecuencia, decae la moción original.

ACORD/ACUERDO

"Vista la moción suscrita por el Sr. Ribó, del Grupo Compromís, sobre agricultura, y de
conformidad con la alternativa suscrita por el grupo Vox Valencia, el Pleno del Ayuntamiento
adopta el siguiente acuerdo:

Que la Concejalía de Agricultura y el OAM Consell Agrari continúen trabajando en el
ámbito de sus competencias impulsando las inversiones en mejora de caminos rurales e
infraestructuras de uso agrario y prosigan con el desarrollo y ejecución de obras y servicios de
interés general agrario; sigan con la gestión y mantenimiento de infraestructuras y servicios
comunes de interés general agrario, así como con la gestión y mantenimiento de cualesquiera
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otras infraestructuras y servicios comunes de interés general agrario en el término municipal que
les compete.

Así mismo, que se mejoren las labores de mediación en conflictos agrarios y se desarrollen
las funciones relativas a arbitrajes y conciliaciones agrarias.

Que se continúe con la promoción y desarrollo de la agricultura y la ganadería en el
término municipal a través de las medidas que se encuentran en elaboración a la fecha de esta
moción.

Que se continúe con el asesoramiento técnico por parte del OAM Consell Agrari en
materia agraria tanto al propio al Ayuntamiento como a las personas físicas y jurídicas que lo
soliciten y sean titulares de parcelas y/o explotaciones agrícolas en el término municipal de
València y a estos últimos asesoramiento también en materia jurídica."

3 RESULTAT / : REBUTJAT / RESULTADO RECHAZADO
EXPEDIENT / : O-89COM-2024-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 49
ASSUMPTE / :ASUNTO
Moció subscrita per la Sra. Robles, portaveu del Grup Compromís, de reprovació en el Ple
municipal al regidor José Vicente Gosálbez Payà.
Moción suscrita por la Sra. Robles, portavoz del Grupo Compromís, de reprobación en el
Pleno municipal al concejal José Vicente Gosálbez Payá.

MOCIONS/MOCIONES

Sra. Presidenta

"Segons l'acord de la Junta de Portaveus, anem a unir els punts 3 i 5. D'acord? Les dos
mocions del punt 3 i 5."

3. Moció subscrita per la Sra. Robles, portaveu del Grup Compromís, de reprovació
en el Ple municipal al regidor José Vicente Gosálbez Payà.

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS

"'El problema de un humedal como la Albufera no es el cambio climático; alarmismo
climático diría yo o religión climática si lo prefieren. Ese discurso no ha servido para más que
para el señalamiento ideológico y el derroche de dinero público. Un discurso del que ya se ha
descolgado un buen número de científicos, algunos de ellos Premios Nobel'. Gosálvez, J. 2024.

El passat 10 de novembre de 2022, l’alcalde de València Joan Ribó, acompanyat de
l’aleshores vicealcalde i regidor delegat de Devesa-Albufera Sergi Campillo, van recollir a la
ciutat suïssa de Ginebra el reconeixement de València com a ciutat d’aiguamoll, atorgat per la
Convenció RAMSAR.
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El Conveni RAMSAR acredita des de l’any 2018 a les ciutats del món que presenten una
especial i significativa protecció dels seus aiguamolls i zones humides, sent València l’única
ciutat espanyola que té aquest important reconeixement, el qual comparteix amb ciutats del
Canadà, Japó, Xina, França o Sud-àfrica per posar-ne alguns exemples.

El reconeixement rebut per la ciutat de València no és una altra que cosa que la consecució
dels resultats fruit del gran treball i esforç que la ciutadania i els diferents governs municipals han
realitzat per a la protecció i promoció de la joia natural de la ciutat, l’Albufera i la seua Devesa.

Aquest treball i els seus reconeixements internacionals es troben en perill. Es troben en
perill per la irresponsabilitat de l’actual alcaldessa, Maria José Català, de posar a càrrec del major
patrimoni natural de la nostra ciutat i un dels principals del món a un negacionista del canvi
climàtic.

Podríem pensar que la responsabilitat recau, principalment, en el negacionista, el regidor
José Gosálvez Payá, però quan una persona ha manifestat per activa i per passiva la seua
ideologia acientífica abans de prendre’n possessió del càrrec, la responsabilitat recau únicament
en qui li atorga competències de govern.

El passat 14 de febrer, el regidor José Gosálvez va participar obrint la inauguració de la
Conferència Internacional de Conservació i Gestió d’Aiguamolls, que tenia per títol Aiguamolls

. Per a sorpresa dels presents, davant els representants de l’entitatenfront del canvi climàtic
conservacionista organitzadora (amb qui l’Ajuntament té en estos moments un projecte LIFE en
marxa), el Govern central, la Generalitat i la comunitat científica reunida de manera presencial i
per , el senyor Gosálvez, representant l’alcaldessa i l’Ajuntament de València, vastreaming
esmentar la frase que encapçala aquesta moció i que queda ja per a que les generacions futures
comprenguen l’actual govern de la nostra ciutat, a banda d’altres reflexions no menys
desafortunades i contràries a l’evidència científica. Tan greus van ser les manifestacions que
diversos científics i conservacionistes presents entre el públic s’alçaren i abandonaren la sala. Un
ridícul sense precedents per a la nostra ciutat.

Les intervencions i ponències científiques posteriors de la Conferència, fetes per
prestigiosos investigadors, no només demostren la ignorància i agosarament del mateix regidor,
sinó que és una llosa i una vergonya per a la imatge del conjunt de la ciutat de València en un
fòrum internacional. I més, quan este era el primer gran acte científic emmarcat en la Capital
Verda Europea.

Les declaracions, dies després, de l’alcaldessa Maria José Catalá, intentant desmarcar-se
del regidor de Devesa-Albufera amb la boca menuda, no són més que un intent de tapar altra
situació que escapa del seu control. La responsabilitat de tindre al capdavant de la gestió de
l’Albufera a un ultra és única i exclusivament de l’alcaldessa, que és la competent en la delegació
de les seues competències atribuïdes per llei.

És per això que l’alcaldessa Maria José Catalá ha de demostrar amb fets, i no paraules, la
consciència climàtica que s’atorga tant a ella com al seu govern, i assumir com una errada haver
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situat a un negacionista del canvi climàtic al front de la conservació d’un espai natural,
l’Albufera de València, que en serà un dels principals afectats, tal com va quedar clar a la
mateixa Conferència. 

És per tot això que des de Compromís proposem:

PROPOSTA D’ACORD

1. La reprovació del Ple municipal de l’Ajuntament de València al regidor José Gosálvez
Payá per les seues paraules a la Conferència Internacional de Conservació i Gestió d’Aiguamolls.

2. Instar l’alcaldessa a cessar immediatament al regidor José Gosálvez Payá com a regidor
delegat de Devesa-Albufera.

3. Que l’alcaldessa envie una carta en nom de la ciutat de València a les institucions
públiques i organismes científics presents la Conferència Internacional de Conservació i Gestió
d’Aiguamolls, disculpant-se per les paraules esmentades pel representant de la ciutat de València
i ratificant el compromís inequívoc de la ciutat de València amb la lluita contra el canvi
climàtic."

5. Moció subscrita per la Sra. Gómez i la Sra. Valía, portaveu i regidora del Grup
Socialista respectivament, sobre reprovació de declaracions negacionistes del canvi climàtic
d'un membre del govern municipal.

"València fue designada como Capital Verde Europea 2024 en octubre de 2022. La
candidatura de València fue defendida en Grenoble por un grupo que mostraba una de las
máximas fortalezas de la candidatura: su capacidad para implicar a la ciudadanía, especialmente
a las personas jóvenes, a las universidades y al tejido empresarial, cuyos representantes formaron
parte de la elaboración de la candidatura y también de su defensa.

Sin duda, otra de las fortalezas de la candidatura era su carácter de proyecto de ciudad.
Todas las iniciativas llevadas al pleno, así como los actos públicos de apoyo a la candidatura para
convertirse en Capital Verde Europea 2024 contaron la presencia de concejales y concejalas de
los grupos de gobierno, PSOE y Compromís, y de oposición, de Ciudadanos y PP.

Con el cambio de gobierno, se aseguró que no peligraba el compromiso de la corporación
con el impulso decidido a la capitalidad, y a las políticas de lucha contra el cambio climático que
representa este reconocimiento, y que el gobierno municipal se iba a emplear a fondo, respetando
el espíritu de consenso. El balance de los primeros meses del nuevo gobierno, sin embargo,
conduce a dudas razonables sobre ese compromiso con la lucha contra el cambio climático.

En estos meses, hemos visto importantes retrocesos en los esfuerzos por convertir a la
ciudad de València en una ciudad más amable, más humana, más saludable y con menos huella
en nuestro planeta, que habían comenzado muchos años atrás. Retrocesos de gran calado han sido
además protagonizados por concejales del PP, especialmente el concejal de Movilidad Jesús
Carbonell, a través
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Del encargo de una auditoría para la revisión de la red de carriles bici de la ciudad,
alegando cuestiones de seguridad en algunos puntos para hacer una revisión general de la
red, acompañada de una constante campaña de priorización del uso del vehículo privado.

De la revisión de proyectos (o directamente su descarte) salidos de concursos de ideas con
jurados independientes con la participación de la ciudadanía, cuyo elemento central era la
recuperación del espacio para las personas y su renaturalización: la avenida Pérez Galdós o
el bulevar de Federico García Lorca son algunos de ellos.

Del cuestionamiento abierto y público de la producción científica de una de nuestras
universidades públicas, cuando no de la comunidad científica en su conjunto.

Del desmantelamiento de la Zona de Bajas Emisiones, incluso contraviniendo la propia
ordenanza del Ayuntamiento con la no tramitación de las sanciones por acceso de
vehículos no autorizados.

Por su parte, el Grupo Vox ha contribuido al descrédito de la ciudad en materia de lucha
contra el cambio climático frontalmente. Hasta la fecha, los dos eventos con más proyección
internacional han sido la inauguración de la Capitalidad Verde, celebrada el 11 y 12 de enero, y
la Conferencia Internacional 'Conservación y gestión de humedales frente al cambio climático' y
miembros del gobierno no han dejado pasar ninguna de esas dos oportunidades para mostrarle al
mundo que el negacionismo del cambio climático está en el núcleo del gobierno municipal.

En la inauguración, el segundo teniente de alcalde de la ciudad compartió con los medios
de comunicación que estaba allí porque un pretendido respeto institucional pero que no creía en
nada de esto. En esas mismas jornadas, la alcaldesa reivindicó los cuatro tesoros que tiene
València: la Albufera, el mar Mediterráneo, la huerta y el jardín del Túria. Todos en manos de
Vox, incluidas las únicas competencias municipales en el litoral, nuestras playas.

El segundo evento internacional fue la Conferencia Internacional 'Conservación y gestión
de humedales frente al cambio climático', donde el concejal de la Albufera, el Sr. Gosálbez,
compartió con la audiencia, compuesta por personas expertas y retransmitido en  , questreaming
el cambio climático es un invento sin rigor, porque el clima ha estado en constante
transformación desde que el mundo es mundo.

La literalidad de sus palabras fue: '…efectos que se achacan al llamado cambio climático,
cuando los registros históricos lo desmienten (el cambio climático)', '…debido a la actividad del
hombre, la actividad humana, que provoca el calentamiento global. Una hipótesis no demostrada
pero que han dado por buena, sin examen, casi como un acto de fe, los políticos menos rigurosos.
¡Cómo si el clima no estuviese en permanente cambio desde el principio de los tiempos!', '…el
abismo climático, la religión climática,…', 'el discurso de la burbuja climática,…, que sólo ha
supuesto el derroche de dinero público y del que ya se han descolgado un buen número de
científicos y algunos premios Nobel'.

La Comisión Europea eligió València por una serie de hitos que están empezando a ser
desmontados o cuestionados, como fase preparatoria para su completo desmantelamiento. Tener
los ojos de las ciudades europeas y del mundo sobre València es un gran escaparate, es una
oportunidad de generar cambios transformadores no sólo en nuestra ciudad, sino también en el
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tejido empresarial valenciano, a la vanguardia en muchos sectores estratégicos, que puede
exponer su conocimiento y su saber hacer al mundo.

València, ni su ciudadanía ni sus empresas, merecen este descrédito y desprestigio. Como
tampoco merecemos abrir los informativos nacionales porque miembros del gobierno hacen
apología de la ignorancia. Manifestaciones de esta índole no pueden permitirse, porque afectan
directa y negativamente a las oportunidades que esta capitalidad puede brindar a nuestras
universidades y nuestras empresas, y a la imagen de la ciudad a nivel internacional.

Por todo ello, la portavoz y la concejala del Grupo Municipal Socialista que suscriben esta
moción, proponen la siguiente

PROPUESTA DE ACUERDO

Único. Reprobar las declaraciones públicas del Sr. Gosálbez, realizadas en su condición de
miembro del gobierno municipal, en la Conferencia Internacional 'Conservación y gestión de
humedales frente al cambio climático', negando el cambio climático."

DEBAT CONJUNT/DEBATE CONJUNTO

Sra. Presidenta

"Comencen les dos proponents, tant Compromís com el Partit Socialista tindran 5 minuts
en la primera part. Comença la primera moció que es va presentar que és la de Compromís i té la
paraula la senyora Robles."

La  obri el primer torn de paraula. /presidència La  abre el primer turno depresidencia
.palabra

Sra. Robles

"Moltes gràcies, alcaldessa.

Bé, bon dia a totes i a tots. I bon dia d'un mes de març que ve molt curiós per l'hivern
precisament que hem tingut. Jo crec que si afirmem que 2023 va ser l'any més sec dels darrers 50
anys, supose que en esta sala ningú ho dubtarà. Si afirme que el 2024 va camí de ser pitjor
encara, podem afirmar, a més, que este any ha plogut la meitat que la mitjana històrica. En la
ciutat de València, que tenim dades arreplegades des de fa més d'un segle, ha sigut el mes de
gener més càlid de tota la història. I, a més, la comunitat científica, el 98 per cent de científics
coincidixen en què l'escalfament climàtic és una realitat, que la vida es va a dificultar a causa del
clima, que les ciutats ens hem d'adaptar a les noves situacions climàtiques i que hem de treballar
en un marc en què tota la nostra vida es vaja adaptant donat que tenim una situació en què la mar
va registrar el darrer mes de febrer la temperatura més elevada i que les circumstàncies
climàtiques estan canviant. Dic que supose perquè ja m'imagine que després escoltarem alguna
intervenció completament diferent en això. Però resulta que estem veient com l'Ajuntament de
València està molt orgullós de ser Capital Verda Europea i ho som precisament perquè va haver
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un govern que va acceptar estos criteris de la comunitat científica, es va posar a treballar, va
explicar estes mesures i esta ciutat va ser reconeguda per eixe treball que es feia. Però clar,
resulta que això no està clar per al govern, això no està massa clar. 

Però miren, la moció que nosaltres portem hui, que a més coincidix prou amb la moció del
PSOE, igual algú pensa que és dolenta. Tal volta siga dolenta per al senyor Gosálbez. O bé, no.
Jo crec que li dona igual. Al senyor Gosálbez la seua imatge li dona igual. Però crec que és bona
per al Partit Popular i per a l'alcaldessa, perquè si una cosa jo sí que li done a la senyora Catalá és
que ella vol cuidat la seua imatge. I és una bona oportunitat per a cuidar-la perquè la veritat és
que quan el govern de l'alcaldessa afirma algunes qüestions con les que hem escoltat en les
darreres setmanes, la veritat és que la imatge de l'alcaldessa es degrada. I avui té una oportunitat
per a què açò vaja canviant.

Miren, es va produir la primera cimera al voltant de la capitalitat verda, a la qual, per cert,
jo esperava que fora l'alcaldessa per la importància que té este esdeveniment. Però bé, van decidir
que la primera cimera científica que s'organitzava al voltant de la capitalitat verda anara el senyor
Gosálbez. I allí amb tots els científics de tota la Unió Europea  van ser dir que: las perlas ‘El

queproblema de un humedal como la Albufera no es el cambio climático’,  ‘El alarmismo
queclimático diría yo, o religión climática si lo prefieren’,  ‘El cambio climático es una hipótesis

queno demostrada que ha dado por buena sin examen, casi como un acto de fe’,  ‘Lo han dicho
i que Però saben què és el que passa?premios nobel’  ‘Yo he venido aquí a hablar de mi libro’. 

Que això que diu el senyor Gosálbez no es transmet com a imatge del senyor Gosálbez, es
transmet com a imatge la senyora Catalá. I al final el que acaba comptant és que esta capitalitat
verda està projectada per una alcaldessa  i que no creu en elque poco menos que es terraplanista
canvi climàtic, que no creu en la ciència. Esta és la imatge que volen donar.  Que la¡Ojo, eh!
senyora Catalá sap que tenim una bona relació, però jo això no ho dic per vosté. Ho dic per la
nostra ciutat, perquè la nostra ciutat està donant la imatge de ser una . I estaria bé que aquellafriki
gent que va recolzar la Capitalitat Verda Europea, que va donar suport a eixa iniciativa, avui es
fera responsable d'ella.

Per tant, els estem oferint una carta molt fàcil. Només que han de deixar passar la moció.
Perquè els seus socis sí que els marquen el camí, en cada moment que poden; després parlarem
d'això. Però tenen l'oportunitat de demostrar el Partit Popular i la senyora Catalá encapçalant-lo
que no estan disposats a sostindre el negacionisme del senyor Gosálbez. Així que esperem que
afirmen el mateix que afirmaven quan eren oposició i que no  el cap. Que, igual com ellsagachen
no  el cap quan volen estirar-los, vostés avui simplement deixen passar esta moció iagachen
deixen passar una reprovació a un regidor negacionista.

Gràcies."

Sra. Valía

"Nosotros, estando de acuerdo evidentemente con lo que plantea la señora Robles, vamos a
ponerlo más fácil. Yo creo que vamos a intentar que la ciudad salga beneficiada de esta moción.
Tenemos claro que al concejal no lo van a reprobar, porque además no solamente en materia de
cambio climático, sino también en materia de empleo, en materia…, en otras muchas materias les
están sirviendo como escudo para hacer las cosas que ustedes al final realmente parece que
quieren hacer, delegándoles su voto para que ellos hagan con su voto lo que quieran. Yo no sé
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quién está en manos de quién, porque el Partido Popular se esfuerza mucho en decir que ellos son
los que controlan el gobierno y que Vox, pues bueno, les dieron cuatro cosas y se contentaron,
pero al final el que le están marcando la agenda al gobierno de la ciudad de València es el partido
de Vox. Lo vimos ayer en el en el Patronato de València Activa, en el área de Empleo. Lo vemos
permanentemente en áreas que tienen que ver también con el cambio climático. Pero es que quien
marca la agenda es Vox, quien marca la agenda de este gobierno y de esta ciudad es Vox. Y por
tanto, como sabemos que no lo van a reprobar porque les hacen falta, porque se han dado cuenta
de lo útil que puede resultar meterlos en el gobierno para que ellos hagan el trabajo sucio,
mientras los concejales del Partido Popular pues se dedican a otras cosas e intentan blanquear su
imagen y aparecer como poco extremistas, como los moderados, como los de todos, aunque en el
fondo están haciendo lo mismo que hace Vox porque les delegan incluso los votos, pues nosotros
lo que proponemos es simplemente reprobar las declaraciones. Las declaraciones, simplemente.

Vivimos la vez que la capitalidad verde ahora mismo va, esperemos que arranque pronto
porque vemos que va lentamente. Pero hemos tenido los actos de inauguración, donde el
portavoz de Vox y teniente de alcalde, segundo teniente alcalde del gobierno de esta ciudad, dijo
que bueno, que todo esto le parecía que no tenía ningún sentido, pero que bueno, que él era muy
institucional y estaba allí, pero que remarcaba que esto le parecía un sinsentido todo. Y luego
tenemos al concejal de Devesa Albufera que en nombre del gobierno realiza unas declaraciones
que no voy a reproducir porque ya las ha reproducido la señora Robles y que contribuyen al
descrédito de la ciudad frontalmente, frontalmente. Y eso tiene que ver con también la traición
que supone a la candidatura de la capitalidad verde. Traición porque era una candidatura que una
de sus fortalezas era precisamente que era un proyecto de ciudad. La señora Paula Llobet estuvo
en todos los actos, vino al acto a Grenoble a defender la candidatura, estuvo participando en todo.
Y esa era una de las fortalezas de la candidatura, que fuimos todos allí, excepto Vox, claro. Pero
incluso Ciudadanos, que también estaba en ese momento en el consistorio, vino allí. Y esa era la
fortaleza. Y así nos presentábamos ante la Comisión Europea y ante todo el mundo.

Porque la Capitalidad Verde Europea puede pasar sin pena ni gloria, pero es que es una
oportunidad. Es una oportunidad para nuestra ciudad, para mostrarnos al mundo, pero también
para nuestras empresas que son innovadoras en sus sectores y que quieren aprovechar este año
para mostrarse al mundo con todo su potencial y con toda su capacidad. Y estas declaraciones lo
único que hacen es menoscabar las oportunidades de transformación de la ciudad y también
menoscabar las oportunidades de nuestras empresas para mostrarse al mundo con la marca
València, con una marca que realmente representa vanguardia, que representa lucha contra el
cambio climático, que representa realmente lo que tienen que ser las ciudades del siglo XXI. Y
en lugar de eso tenemos a señores que se pasean por los actos de la Capitalidad Verde, donde hay
expertos internacionales, donde viene mucha gente a mirarnos, a decir barbaridades,
barbaridades.

Y hoy tiene una ocasión simplemente de desmarcarse. Yo creo que es bueno también para
la parte del Partido Popular del gobierno. Es bueno decir mira, yo con eso no estoy de acuerdo.
Porque el problema que tienen es que desde octubre los señores de Vox, cuando participan en
actos por su delegación, por su competencia delegada, están representando al gobierno de la
ciudad. Ya no van como señores de Vox, como Grupo Municipal de Vox. El señor González
estaba hablando en nombre del gobierno de la ciudad y es una vergüenza lo que se dedicó a hacer
allí. Es una vergüenza en primer lugar para la persona que lo dice, porque el alarde de ignorancia
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es máximo. Pero es que no es un señor que va a hablar de su libro, como él dice que iba allí a
hablar de su libro. Es que él va a hablar en nombre de la ciudad de València y es injusto, injusto
para la ciudadanía, injusto para nuestras empresas, injusto para la ciudad en su conjunto, injusto
para la imagen de ciudad. Yo no sé quién va a defender esto por parte del gobierno, si va a ser la
señora Paula Llobet o va a ser el señor Gosálbez, pero nosotros lo hemos puesto yo creo que es
bastante fácil para directamente reprobar las declaraciones. No entramos en la cuestión de si el
señor Gosálbez debe o no formar parte del gobierno. No entramos, aunque ya lo hemos
comentado varias veces, si los señores de Vox están en condiciones, en condiciones de asumir
áreas que tienen que ver con la lucha contra el cambio climático, pero creemos que es importante
para la ciudad de València que en el año de la Capitalidad Verde Europea se repruebe por parte
de este pleno declaraciones de este calado."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Valía.

Tiene la palabra el señor González."

Sr. Gosálbez

"Gracias, alcaldesa.

Yo iba a empezar de otra manera, pero voy a empezar así, diciendo lo siguiente. Mire, lo
que es descrédito para València y lo que es desprecio absoluto para València son sus palabras,
señora Valía. Usted ha hablado de que las competencias de Vox, de estos cuatro concejales de
Vox, son cuatro cosas. Con absoluto desprecio hacia, por ejemplo, a empleo, agricultura, fiestas,
Devesa-Albufera. Para ustedes, para los socialistas eso son cuatro cosas, como si fueran
menudencias o basurilla. Eso es parte de las competencias de este ayuntamiento, de este
gobierno. Y son igual de importantes que todas las demás, exactamente igual. Para ustedes ya lo
han dejado claro que con desprecio y con desgana hablan así de las competencias o de parte de
las competencias de este gobierno municipal.

Mire, ustedes tienen un gravísimo problema de comprensión lectora, la señora Gómez, y de
comprensión auditiva, auditiva. Miren, ustedes oyen, probablemente oyen, pero no escuchan y no
entienden absolutamente nada, absolutamente nada de lo que se les dice. Yo, como concejal de
Sanidad, les recomiendo que visiten uno de los más de 200 otorrinos que hay en la ciudad,
grandes profesionales todos, a ver si les ayudan un poquito. Mire, en ambas mociones que
ustedes presentan, ambas mociones mentirosas, se repite el mantra de que yo niego el cambio
climático. Incierto, falso y mentira. No se niega el cambio climático y se dijo expresamente allí.
De manera que, como repito, ustedes no entienden absolutamente nada. Pues nada, yo se lo voy a
desgranar un poquito, a ver si les ayudo a que ustedes entiendan algo de esa cuestión que tanto
les ha alarmado. Porque les alarmado a ustedes, porque al gobierno no les ha alarmado, a mis 16
compañeros no les ha alarmado, lo entendieron perfectamente. Y lo entendieron ¿saben por qué?
Lo entendieron porque es un problema de comprensión y no de manipulación y tergiversación,
que es a lo que se dedican ustedes, los 16 de aquí enfrente.

Vamos a ver, empecemos. Mire, yo dije literalmente, lo han leído ustedes, con lo cual,
mire, me voy a ahorrar incluso la lectura de lo que yo dije ahí porque lógicamente me imagino
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que lo sabrán. No se negó el cambio climático, no entendieron a la primera. Pero no pasa nada,
no pasa nada. Siempre hay a quien le cuesta más. A la señora Gómez parece que le cuesta cada
día un poquito más, además. Pero bueno, no pasa nada. Se lo vuelvo a explicar, que no se negó
que el clima cambia, que el clima está en constante cambio, que hay cambio climático desde hace
4.500 millones de años en la tierra, que no lo han inventado ustedes. Esto no es un invento suyo.
No se puede negar una evidencia. No se puede negar una evidencia, señora Robles. No negamos
una evidencia. En ningún momento se ha negado la evidencia. Lo que se ha negado, lo que se ha
negado porque no está probado científicamente es que el cambio climático se produzca por la
acción del hombre. Negamos el factor antrópico, negamos que sea culpa de la acción del hombre
ese cambio climático.

Dije también en aquella intervención un discurso, el del cambio climático, del que se han
descolgado ya un buen número de científicos, algunos de ellos premios Nobel. Miren, más de
1.600. Más de 1.600 profesionales y científicos, entre los que destacan dos premios Nobel, ya
han firmado la Declaración Climática Mundial promovida por la Climate Intelligence, Climtel,
titulada ‘No hay emergencia climática’. Y en esta declaración mundial se pone en cuestión la
corriente ecologista dominante que aventura y augura terribles catástrofes naturales, debidas y
derivadas del calentamiento global que causa el hombre con las emisiones de CO2. Repito 1.600
científicos que para la señora Robles deben ser simplemente una serie de . Entre ellos dosfrikis
premios Nobel, claro. ¿Qué premios Nobel? Pues mire, se los digo. Ivan Giaver, Nobel de Física
en 1973 y John Clauser, Nobel en 2022. No hay evidencia científica. No hay una… Hay, mejor
dicho, una discusión científica. Usted lo ha dicho. Usted no ha hablado del 100 por cien de los
científicos. Usted ha hablado del 95 por ciento de los científicos, con lo cual ya no hay ese
pensamiento único que a ustedes les gustaría tanto. Hay discrepancia, hay distintos pareceres, hay
distintas opiniones fundadas. Hay disenso, en definitiva. Y el problema lo tienen ustedes que no
respetan al que piensa diferente. El problema lo tienen ustedes que no respetan ni aceptan al que
piensa de otra manera. Y entonces, como siempre, ustedes lo que hacen es iniciar esa campaña
injuriosa, esa campaña calumniosa al que piensa diferente y lo califican simplemente de
negacionista, sin más. El que actúa así como ustedes es un dictador, el que actúa así como
ustedes es un sectario y el que actúa así como ustedes no es un demócrata. Y eso se llama no
respetar al que piensa distinto."

Sra. Presidenta

"Gracias, señor Gosálbez.

Tiene la palabra señora Robles."

La obri el segon torn de paraula. /presidència La  abre el segundo turno depresidencia
.palabra

Sra. Robles

"El pitjor de tot és que mana ell. No sou capaços ni de defensar . , eh! Aneu a algo Tragueu
  perquè açò acaba de començar. Però alcaldessa, li van a fertragar lo que no está en los escritos,

la vida impossible. Si açò està així, , lacuando estén en caída libre como han empezado estar
legislatura es va a fer molt llarga, molt llarga. I la imatge que esteu donant de la nostra ciutat és
eixa. I a més, calleu. Ja  el cap, clar que sí. Perque vos estan fent passar per l' . Vos lesagacheu aro
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esteu  totes, una rere altra. I sabeu el que passa? Que a mi em dona igual la imatge de latragant
senyora Catalá. A mi em dona igual la imatge dels regidors i regidores del Partit Popular. Però la
imatge d'esta ciutat, no. I esteu venent la imatge de la nostra ciutat.

Però igual és que vos apreten i cediu a tot, a tot. És que ahir vau regalar-li els vostres vots
amb els drets de les dones perquè el 8M ens la claven a les dones per darrere. És que cada vegada
que tenen ocasió amb el seu somriure miren a la senyora Català i li diuen: ‘Aquí manem
nosaltres’. Però saben el que passa? Que Compromís no anem a deixar que vengueu per quatre
vots per a tapar la vostra corrupció la imatge de la nostra ciutat. Va costar moltíssim ser la
primera capital mediterrània reconeguda per les nostres polítiques. Va costar molt de treball per a
què ara arribeu i li ho regaleu a esta gent. Perquè nosaltres tenim molt clar que la nostra societat
s'ha d'adaptar a la nova realitat, perquè quan a l'estiu tenim 45 graus en el carrer, la gent no pot
viure. I la ciutat s'ha d'adaptar. Perquè quan tenim 30 graus en el mes de gener en esta ciutat ens
hem d'adaptar.

I no entraré a debats que no tenen consistència. Però a mi m'agradaria vore eixe govern
com està dirigit.  , jo hui me'n vaig tenim molt clar: mana Vox en les polítiquesDesde luego
d'igualtat de gènere, encara que després ens envien a negociar no se sap molt bé quines mocions.
Mana Vox en què som una ciutat negacionista amb una alcaldessa amb imatge de , perquè afriki
vore com eixim a Europa a contar açò. I després mana el Partit Popular per a tapar la corrupció
que porten darrere."

Sra. Presidenta

"Moltes gràcies, senyora Robles.

La senyora Valía."

Sra. Valía

"Sí, bueno, antes de entrar en el fondo, una cuestión simplemente, señor Gosálbez, quien se
afanaba en intentar trasladar a la opinión pública que a ustedes les habían dado cuatro cosas sin
importancia no era el Partido Socialista, era el Partido Popular. Y de hecho nosotros lo que
siempre hemos defendido es que en realidad no les estaban dando cuatro cosas ni importancia.
De hecho, siempre hemos reclamado que las áreas que les han dado son nucleares para la lucha
contra el cambio climático y que por tanto debían retirárselas inmediatamente, claro, asumiendo
que no estaban de acuerdo con sus planteamientos, que es lo que poco a poco vamos
descubriendo que es que en realidad no tienen ningún problema los señores del Partido Popular
en que se hagan las políticas de Vox en materia de lucha contra cambio climático y de otras
muchas áreas. Y yo creo que usted como concejal de Sanidad no ha entendido tampoco cuáles
son sus competencias. La sanidad en el Ayuntamiento València. Ya decía su compañera que nos
centrásemos en las competencias del Ayuntamiento de València, pues las competencias de
sanidad del Ayuntamiento deValència no tienen nada que ver con otorrinos. ¿Sabe usted qué
competencias tiene como concejal de Sanidad? Pues mireselas bien. Mireselas bien, que son muy
importantes también, pero no tienen nada que ver con la atención especializada médica, ni de
otorrinos ni de ninguna otra especialidad.
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Bueno, si ya se hizo el ridículo el otro día en la Conferencia de los Humedales, hoy ya
profundizamos en el ridículo. Dice que no tenemos comprensión lectora ni auditiva, no. Si es que
el problema es que lo pillamos a la primera. Ese es el problema. Los que no lo han pillado a la
primera no sé si son sus compañeros de gobierno o es que en realidad están cómodos con todo
esto. Yo no sé si ahora va a hacer la réplica alguien del Partido Popular. O sea, esto es
vergonzoso para el gobierno, cosa que nos preocupa, pero sobre todo para la ciudad, cosa que nos
preocupa muchísimo más. Es decir, el gobierno hoy está representado para contestar a estas
mociones por una persona que acaba de hacer la intervención que todos hemos escuchado. Es
vergonzoso. Es profundizar en el ridículo, en el ridículo. Que no existe rigor científico. ¿Pero
ustedes a qué científicos se encomienda? ¿A qué científicos se encomienda? Es que es un
ridículo permanente. Entonces, yo no sé si la señora Llobet, que al final va a ser la responsable
última y me imagino que es a quien le pedirán explicaciones la gente de la Comisión Europea
cuando todo esto trascienda, si tiene algo que decir. ¿Es que no van a decir absolutamente nada el
Partido Popular? ¿Nada? ¿Ni la persona responsable de la capitalidad verde, ni la alcaldesa van a
decir nada de este ridículo espantoso? Nada. Nada, a callar y punto. ¿No? O sea, son las políticas
medioambientales de esta ciudad las gobierna Vox. ¿Esta es la conclusión de hoy? Esta es la
conclusión con la que nos tenemos que ir hoy ¿no? Que aquí en políticas medioambientales
manda un partido negacionista, abiertamente negacionista. ¿Nos vamos hoy con esto o
reprobamos estas declaraciones y salvamos un poco la dignidad de esta ciudad?"

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Valía.

Señor González."

Sr. Gosálbez

"Gracias, alcaldesa.

Señora Robles, pregúntele al señor Ribó quién agachaba la cabeza en los pasados años.
Agachaba la cabeza la señora Gómez cuando el señor Grezzi le robaba las competencias de
urbanismo descaradamente. Y callaba, callaba absolutamente.

Mire, ustedes siguen sin entender y sin atender absolutamente nada. Ustedes van de
ecologistas, pero realmente son , ecologistas de salón. Y se lo voy a explicar. Mire, deecologetas
16 concejales socialistas y comunistas que hay en este ayuntamiento, uno se dejó ver por la
inauguración de la Conferencia de los Humedales, uno. Ese es el nivel de implicación y de
preocupación de los socialistas y de los comunistas de Compromís con los humedales y con la
Albufera. Un 0,06 por cien o un dieciseisavo. Sin duda, un suspenso. O antiguamente hubiera
sido un muy deficiente.

Esto no es nuevo en la izquierda decir una cosa y hacer la contraria. El PSOE ya nos tiene
acostumbrados. En enero no votó a favor de una propuesta de este gobierno para exigir agua para
la Albufera. Los negacionistas son ustedes. Niegan el agua a la Albufera. Igualmente, no les
hemos oído a los concejales de Sánchez que se terminen determinados trabajos absolutamente
fundamentales para la Albufera, finalizar el cinturón de colectores que impide que sigan llegando
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aguas residuales a la laguna. Los negacionistas son ustedes. Niegan protección a la Albufera. O
redactar el plan de ordenación de recursos naturales que sienten las bases de la gestión y la
conservación de la laguna y del resto del humedal. Ustedes gobernaron hasta hace unos meses en
la Generalidad [sic], nada hicieron en ocho años. Plan de usos y plan de ordenación en un cajón.
Los negacionistas son ustedes, que niegan regular los usos y la protección a la Albufera durante
años. Esa es la verdadera preocupación de la izquierda por la Albufera.

Hablar de los humedales es hablar de agua, es hablar de agua de calidad. Y en ese camino,
en esa preservación de la Albufera este concejal y este gobierno seguirá trabajando sin descanso.
Su futuro, el futuro de la Albufera pasa por convertirse en la Albufera de todos, de absolutamente
todos y de todos los intereses agrícolas, pesqueros, ambientales, turísticos, todos unidos en un
único objetivo: la protección de la Albufera y de su riqueza patrimonial y cultural, y su
preservación. Y por eso este gobierno, no ustedes, este gobierno está trabajando en que sea
declarada Reserva de la Biosfera. Yo creo que les habrá quedado ya suficientemente claro este
asunto.

Y termino, la mentira gana algunas partidas, la verdad gana el juego."

VOTACIÓ/VOTACIÓN

La moció subscrita per la Sra. Robles, portaveu del Grup Compromís, de reprovació en el
Ple municipal al regidor José Vicente Gosálbez Payà, és rebutjada pels vots en contra dels 17
regidors i regidores dels grups Popular i Vox Valencia; voten a favor els 16 regidors i regidores
dels grups Compromís i Socialista.

La moción suscrita por la Sra. Robles, portavoz del Grupo Compromís, de reprobación en
el Pleno municipal al concejal José Vicente Gosálbez Payá, es rechazada por los votos en contra
de los 17 concejales y concejalas de los grupos Popular y Vox Valencia; votan a favor los 16 
concejales y concejalas de los grupos Compromís y Socialista.

4 RESULTAT / : APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA / RESULTADO
APROBADA PROPUESTA ALTERNATIVA

EXPEDIENT / : O-89COM-2024-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 50
ASSUMPTE / :ASUNTO
Moció subscrita per la Sra. Beamud, regidora del Grup Compromís, sobre Pla de Xoc de
Valoracions de la Dependència.
Moción suscrita por la Sra. Beamud, concejala del Grupo Compromís, sobre el Plan de
Choque de Valoraciones de la Dependencia.

MOCIÓ/MOCIÓN

"La Llei de dependència va nàixer per a garantir l'atenció de tota persona que necessite de
cures. Com a resposta a l'envelliment i augment de la població dependent, l'any 2007 va entrar en
vigor la Llei de promoció de l'autonomia personal i atenció a les persones en situació de
dependència, més coneguda com a Llei de dependència.
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A més, la Llei de dependència suposa la configuració d'un nou dret de la ciutadania, el de
l'accés a l'atenció de la dependència en condicions d'igualtat. Es tracta d'un dret estretament
vinculat amb el concepte de dignitat de les persones.

Aquesta llei empara tant a les persones dependents com als seus familiars i cuidadors/es.
Per això, dins d'aquesta llei es preveu que cada persona dependent puga mesurar el seu grau de
dependència i concorde a aquest, disposar de diferents serveis i ajudes, tant les persones per la
qual se sol·licita com els seus familiars i cuidadors, concordes a la seua situació individual.

Les persones som ésser interdependents, perquè necessitem de les cures sempre al llarg de
nostra vida: des de naixem i som menuts, en situacions de malaltia, quan ens fem grans o en
situacions de diversitat funcional. Per la qual cosa, la llei i el seu compliment per part de les
comunitats autònomes i ajuntaments és vital per a garantir el benestar de la ciutadania. Per ficar a
les cures i a la vida en el centre de l’acció política.

La situació de l’estat dels expedients de dependència, tant a nivell municipal com
autonòmic, fins l’any 2015, era d’estancament, amb importants retalls en els drets reconeguts per
la Llei de dependència i llargues demores al reconeixement del grau.

A l'any 2007 es van iniciar a la ciutat de València les sol·licituds de dependència, però tan
sols el 0,06 % d'eixes persones van obtindre la resolució del recursos sol·licitat. L’incompliment
de la llei i la vulneració de drets de la ciutadania de València era tan fragant que fins i tot el
Tribunal de Comptes va realitzar un informe en 2014 denunciant la mala gestió del PP.

Pel fet que el nou Govern valencià (2015-2023) era molt més sensible amb les persones
dependents, resolia d'ofici l'efecte retroactiu a partir dels 6 mesos i un dia a partir de la data de la
sol·licitud (dret abans denegat per l'anterior govern del PP), permetia el cobrament de l'ajuda
econòmica al cuidador en tots els graus (abans del 2015 no existeix el dret al cobrament de la
prestació al cuidador/a per als grau 1) i concedia les quanties màximes a totes les persones
dependents amb grau 1, 2 i 3 sense retallades per ingressos percebuts, es varen incrementar
exponencialment les sol·licituds.

A més a més, la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives aprovà el Decret 62/2017, de
19 de maig, per revertir la situació i agilitzar tot el procediment. Per la qual cosa es va realitzar
un traspàs de competències als ajuntaments a l’hora de tramitar la dependència.

Cal destacar, i recordar també, que durant aquest període de huit anys de govern de
Compromís al capdavant de l’Alcaldia per Joan Ribó, a l’any 2020, la pandèmia ocasionada per
la COVID-19 va paralitzar totes les visites domiciliares durant el període de l’Estat d’Alarma i,
per tant, no es podien fer els informes corresponents. A més, durant eixe temps, els professionals
de serveis socials i el govern es va bolcar en l’atenció a la ciutadania per a proporcionar les
ajudes necessàries per tal de salvaguardar el benestar i l’atenció social a la ciutadania de la ciutat
en una situació tan excepcional.

I amb tot, les dades de quan deixàrem el govern en maig de 2023 són inqüestionables.
Dèiem que veníem a rescatar persones i els fets així ho demostren.
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A l’any 2015 només 8.600 persones tenien reconeguda la dependència a la ciutat de
València i a data de maig de 2023 hi havia 36.650 persones dins del sistema de dependència amb
recursos, prestacions i ajudes econòmiques a les que tenen dret, un 326 % més.

Això significa que s’ha multiplicat per quatre les persones majors o amb discapacitat que
ara estan millor cuidades i ateses. I això significa que estaven a poques setmanes d’acabar amb
eixes llistes d’espera històriques que lamentablement patíem quan governava el PP a la ciutat i a
la Generalitat. Tota una odissea que havien de fer les persones dependents per a aconseguir
beneficiar-se dels nous serveis i prestacions, amb llistes d'espera interminables que feien que
alguns moriren abans de gaudir del seu dret.

Per primera vegada en la història l’Ajuntament de València acabava amb les llistes
d’espera, complint el termini màxim de sis mesos y un dia que estableix la llei per a resoldre les
sol·licituds de dependència. Però en sis mesos de govern del PP la situació s’ha revertit. Els
informes prescriptius pendents per atorgar la dependència s’han multiplicat per tres: en concret
un 360 % els informes d’entorn socials; 169 % els informes de valoracions de la dependència; i
un 737 % els informes tècnics.

La situació és tant preocupant, en només sis mesos de govern, que el Síndic de Greuges en
diferents informes està recomanant al govern de la Sra. Catalá que 'establisca un Pla de Xoc de
Valoració, amb la finalitat de reduir la llista d’espera per a les valoracions de dependència (tant
inicial com de revisió) .'

És per tot això que la regidora que subscriu proposa la proposta d’acord següent:

Únic. Que l’Ajuntament de València realitze una Pla de Xoc de Valoracions de la
dependència de manera immediata, seguint les recomanacions del Síndic de Greuges."

ESMENES I ALTERNATIVES/ENMIENDAS Y ALTERNATIVAS

Proposta alternativa del Grup Popular / :Propuesta alternativa del Grupo Popular

"Que l'Ajuntament de València empre els mitjans necessaris propis de què disposa en els
seus actuals servicis a fi de fomentar les valoracions de dependència, inclosos la formació de
tècnics en valoració a fi de potenciar l'equip professional necessari per a fer front a situacions
futures d'increment de peticions de dependència. 

Que el Ayuntamiento de València emplee los medios necesarios propios de que dispone en
sus actuales servicios a fin de fomentar las valoraciones de dependencia, incluidos la formación
de técnicos en valoración a fin de potenciar el equipo profesional necesario para hacer frente a
situaciones futuras de incremento de peticiones de dependencia."

Esmena d'addició del Grup Socialista / :Enmienda de adición del Grupo Socialista

"Iniciar la puesta en marcha de un plan de infraestructuras de recursos sociales que
disminuya el número de plazas estimadas por el Informe sobre territorio, cobertura y necesidades
de plazas de centros de servicios sociales de la Comunidad Valenciana, elaborado por el Institut
Valencià de Formació, Investigació i Qualitat dels Serveis Socials (IVAFIQ), y que estima en
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más de 4.000 plazas para la ciudad de València, sobre todo para los colectivos de mayores y
personas con discapacidad."

DEBAT/DEBATE

Sra. Presidenta

"Tiene la palabra la señora Beamud."

La  obri el primer torn de paraula./presidència La  abre el primer turno depresidencia
.palabra

Sra. Beamud

"Moltes gràcies. Bé, molt bon dia.

Des de Compromís hui presentem aquesta moció per denunciar la preocupació que tenim
sobre la situació en els serveis socials en l'Ajuntament de València i concretament en la
dependència. Senyora Catalá, des de que vosté és alcaldessa una de les poques coses que ens ha
volgut deixar molt clares en la seua línia política és la seua devoció a la Mare de Déu del
Desemparats. El primer dia com a alcaldessa ja vàrem tindre el trasllat. La imatge de la Mare de
Déu cap amunt, la imatge de la Mare de Déu cap avall. I el dia dos de ser alcaldessa se’n va vosté
a la Basílica i dona, li oferix la  a la Mare de Déu. El dictador Franco s'ha de dirvara de mando
que li va deixar un faixí, vosté la . D’ací poquet la tindrem ben equipada. Uns diesvara de mando
després, va dir que faria una direcció general per a les persones amb discapacitat. Va dir que
dependria d'Alcaldia. Després vàrem veure que podria dependre de Benestar Social. Després
novament d'Alcaldia. I ací el pobre senyor Copoví la veritat és que més marejat que un allioli,
igual com la Mare de Déu.

I saps què passa? Que açò podria ser graciós si no fora perquè mentre que vosté es dedica a
marejar cel i terra, la situació de la dependència no ha fet més que empitjorar des de que vosté és
alcaldessa. En set mesos del seu govern l'espera en la dependència s'ha multiplicat per tres. I
mire, quan Compromís va deixar el govern en maig li vàrem deixar la millor herència que podria
rebre un nou govern. I és que per primera volta de la història de la ciutat de València es complia
amb la Llei de la dependència i s'acabava amb la llista d'espera. Diguérem que veníem a salvar a
les persones i això és el que vàrem fer. Passàrem de què només 8.600 persones tenien reconeguda
la dependència a 36.650, un 326 per cent més. I això què vol dir? Doncs que persones majors,
persones amb malalties greus, persones amb discapacitats, tenien reconegudes que podien ser
cuidades amb dignitat, amb la dignitat que es mereixen, que els familiars, els cuidadors i les
cuidadores podien tindre un poquet d’alé. I tot això ho vàrem fer, evidentment, ficant recursos
concrets, augmentant el personal en més d'un 125 per cent i el seu pressupost en més d'un 80 per
cent respecte al 2015. Però, a més a més, tot això ho vàrem fer amb una pandèmia de pel mig que
va impedir durant molts mesos que no pogueren anar els professionals i les professionals a les
visites per a poder fer les valoracions de les persones que havien sol·licitat la dependència.

Bé, doncs, set mesos després de gestió del Partit Popular en este ajuntament, les dades són
molt preocupants i són aquestes: els informes pendents socials d'entorn han pujat un 360 per cent
respecte a maig, els informes de valoracions han pujat un 169 per cent i els informes tècnics que
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estan pendents han pujat un 737 per cent. Senyora Català, a la Mare de Déu rogando y con el
. Mentre que vosté es dedica a fer gestos piadosos, els fets és que són que baixa elsmazo dando

impostos a les classes més riques d’esta ciutat i al mateix temps dificulta les ajudes a les persones
que ho necessita. A les persones majors que necessiten la teleassistència o el menjar a casa, a les
persones que tenen al càrrec a una persona dependent i que s'estan deixant la vida i el jornal per
poder fer-se càrrec de les persones que estimen i que puguen ser cuidades amb dignitat, que estes
són els vertaders desemparats de València. Senyora Catalá, si la Mare de Déu, perdone que li ho
diga aixina, si la Mare de Déu haguera pogut agafar eixa  quan vosté la va deixar,vara de mando
segurament haguera sigut per fer-li una garrotada, perquè vosté està allargant el patiment i
complicant l'existència dels desemparats d'ací de València al 2024, perquè les seues polítiques
neoliberals, la seua gran reforma fiscal, l'únic que ha servit és perquè les persones que guanyen
més de 100.000 euros s’estalviem molts, molts, molts diners. Però tot açò a costa de què les
persones majors, les persones depenents, les persones amb mobilitat reduïda, vagen fins a l'aigua
al coll. 

Senyora Catalá, menys polítiques de símbols, menys polítiques d'imatge i més ajudes a la
gent que ho necessita.

Moltes gràcies."

Sra. Presidenta 

"Moltes gràcies, senyora Beamud.

Senyora Ibáñez."

Sra. Ibáñez

"Gracias, presidenta.

Bueno, lo que pide esta moción que vamos a apoyar es garantizar la calidad de vida de las
personas y especialmente de las más vulnerables. Lo que ha quedado claro es que el gobierno
actual olvida, evidentemente no va a votar a favor de esta moción porque ha quedado claro que
en estos meses la prioridad del gobierno de María José Catalá no son las personas. No han sido
los inmigrantes, no han sido las mujeres, no han sido los mayores y en este caso tampoco las
personas que ayudan, que esperan una ayuda de dependencia. No son un gobierno que cuide a las
personas. Lo hemos visto cuando han recortado tanto recursos, presupuesto, días de acogida.
También la participación de las personas migrantes eliminando consejos, a los que califican
como guetos. Lo han hecho con las ONG que han recortado proyectos de cooperación
internacional, lo han hecho con las personas mayores. También con el abandono de las políticas
de empleo para las mujeres desde medidas de acción positiva. Y ahora, bueno, con las personas
vulnerables que esperan una respuesta de su ayuntamiento sobre la atención a la dependencia.

El Partido Socialista de la ciudad de València ya denunció estos recortes sectarios que
retrataron en su primer presupuesto del Ayuntamiento y que han recaído directamente sobre los
vecinos y vecinas de nuestra ciudad. Y ahora los datos lo indican porque mes a mes se
incrementa la lista de espera para que las personas con dependencia puedan ser valoradas por las
trabajadoras sociales, para que les permitan obtener un grado de dependencia, acceder a
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prestaciones, a recursos, mejorar su calidad de vida y la de las personas que les atienden. Un
apoyo fundamental que todo gobierno debe de responder. Pero queremos recordar lo que está
ocurriendo en este momento y es que las personas que esperan para ser valoradas han triplicado,
ese nivel se ha triplicado. Son más de 6.000 personas las que están esperando en su domicilio esa
visita de las trabajadoras sociales, con la esperanza de obtener, como decíamos, una prestación o
un recurso.

Déjeme que les recuerde el informe de la prestigiosa Asociación de Directoras y Gerentes
de Servicios Sociales que allá por 2010, tres años después de ponerse en marcha la Ley de
Dependencia, explicaban que València, cuando gobernaban ustedes, ostentaba el triste récord de
la desatención, con un 43 por ciento de personas que teniendo grado y nivel suficiente para ser
atendidos seguían a la espera del plan individual de atención. Nuestra comunidad y
concretamente nuestra ciudad se posicionaba en los peores niveles del ranking directamente,
vergonzosamente en la última posición. ¿Qué pasó después? A partir de 2015, sencillamente que
los partidos progresistas configuramos un gobierno, tanto autonómico como local, que puso el
foco en la atención a las personas. Y pasó lo siguiente. La misma asociación decía en 2020 que la
comunidad que más aumentaba las personas beneficiarias de la prestación fue la Comunidad
Valenciana, que en 2021 había aumentado un 12 por ciento, en el 2022 seguía creciendo, con una
progresión ocupando el quinto lugar. Por esta razón se llevó una gestión en todos los parámetros,
incrementando en más de un 44 por ciento el número de personas dependientes hasta alcanzar
casi las 134.000 personas atendidas.

¿Quieren entonces ustedes contribuir a que volvamos a ser la vergüenza nacional de un
sistema que se diseñó para dar cobertura a las necesidades de las personas con discapacidad y a
las personas mayores? ¿Quieren abandonar por su falta de acción, de interés y de recursos a los
vecinos y vecinas que más lo necesitan? Con su Gobierno se ha triplicado la lista de valoraciones
de dependencia, hay más informes sociales pendientes de realizar, se registran menos, se graban
informáticamente menos solicitudes. ¿Y saben lo que pasa cuando esto ocurre? Que se
incrementa el número de personas que sufren, que la carga familiar crece e incluso que aumenta
el número de personas que fallecen sin recibir ninguna ayuda. Por esta razón sabemos que el
Síndic de Greuges también les ha pedido que pongan en marcha este plan de emergencia, este
plan de choque que lo que tiene que hacer es reducir las listas de espera de este ayuntamiento.
Están a la espera de resolución por parte de Servicios Sociales y hemos pasado de casi 1.800 a
más de 6.000 personas en los primeros meses de gobierno municipal. Es vergonzoso.

Y por esta razón, esta moción que apoyamos les retrata claramente. No hace falta llegar ni
siquiera al año de gobierno para ver cómo están desmantelando las ayudas sociales y por eso
pedimos que el plan de choque sea iniciado ya, porque las personas requieren dependencia,
requieren una vida digna y requieren la respuesta de su ayuntamiento de esta ciudad.

Gracias."

__________

S’absenta de la sessió la Sra. Gómez./ .Se ausenta de la sesión la Sra. Gómez

__________
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Sra. Presidenta

"Gracias, señora Ibáñez.

Señora Torrado."

Sra. Torrado

"Sí, gracias, señora alcaldesa.

Señora Beamud, permítame que le diga que creo que ha tenido una intervención muy
desafortunada, de muy mal gusto. Deje, por favor, las creencias personales de cada persona al
margen y céntrese en lo que es la política.

Si quiere criticar la dependencia, yo primero me gustaría explicarle el complejísimo
sistema que conlleva el poder realizar los trámites de la dependencia, ya que desde que nos llega
una demanda a los servicios sociales hasta que se presta ese servicio pues la tramitación es
complejísima, hay que realizar un montón de acciones. Primero hay que hacer lógicamente lo que
es la valoración del informe del entorno social. Esto se hace en los centros municipales de
servicios sociales. Posteriormente hay que grabar todos los expedientes. Esto sí que se hace ya en
la sección, en Tabacalera. Y en la realización de estas grabaciones les voy a dar un dato. En el
año 2003 [ ] ustedes estaban tardando un año de media. Sí, eso es así. ¿Y saben cuánta lista desic
espera tenían? Pues tenían una lista de espera de 2.091 personas. Eso no lo dicen. Pero voy con
más datos. Datos objetivos son, por ejemplo, que la atención y la tramitación de la dependencia
nos estamos dando cuenta, y eso es evidente, el paulatino envejecimiento de la población. El
grupo mayoritario de personas que estamos atendiendo tiene más de 65 años. ¿Sabe qué tramo
es? ¿cuánto tanto por cien? Un 81 por cien de las personas que estamos atendiendo son mayores
de 65 años. Por supuesto, el incremento de los casos de dependencia ha pasado en el año 2016
habían 8.601 casos, en el año 2023, 32.877. Se está viendo que hay un incremento
importantísimo en las demandas.

Pero es que además también tenemos unas plantillas que son inestables porque el equipo de
profesionales que está dedicado a las valoraciones de dependencia se ve afectado porque las
personas modifican sus destinos de trabajo, buscan una estabilidad profesional y esto hace que
nos cueste asentar esos equipos, que sean estables. La universalización de los servicios sociales,
la atención de las valoraciones de dependencia implica, no sé si lo saben, que los trabajadores, las
trabajadoras sociales tienen que visitar uno a uno todos los domicilios de las personas que los
solicitan. Y como consecuencia de esas visitas, eso me lo han comentado a mí las trabajadoras
sociales, muchas de ellas llegan a esos domicilios y detectan la necesidad de intervenir en otros
aspectos fundamentales de estas personas dentro del ámbito social, como puede ser, por ejemplo,
la desprotección de los adultos. Todas estas intervenciones tienen que ser asumidas
exclusivamente por los trabajadores de los centros de servicios sociales y eso antes no pasaba.
Esto pasa desde que ustedes, el Botànic, cambiaron las normas y decidieron que todo eso pasaba
a ser competencia de los ayuntamientos, porque antes esto se hacía desde la Generalitat.

Por eso, desde hace meses, desde hace meses, estamos diseñando diferentes actuaciones.
De ahí nuestra propuesta alternativa, en el cual les hablamos de un plan de choque, plan de
choque que ya lo estamos realizando y que lo hemos iniciado con ocho trabajadores sociales que
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están ya adscritos al Servicio de Atención Primaria desde un programa de empleo. Ahí está la
coordinación del equipo de gobierno. Estamos estimando que con estos ocho profesionales va a
ser posible acometer todas las solicitudes pendientes. También estamos reorganizando todos los
recursos disponibles y así estamos haciendo un estudio de cargas de trabajo de cada uno de los
centros municipales de servicios sociales, para así equilibrar todos los recursos destinados a cada
uno de los programas que corresponde abordar desde estos centros de servicios sociales. Y
estamos trabajando en atender esas necesidades y nos vamos a centrar fundamentalmente en lo
que son los niveles de vulnerabilidad, la edad media de la población, las situaciones de
desprotección. Eso es lo que nos importa. Y para abordar esta tarea les tengo que decir que esto
ya está agendado en nuestros técnicos, tanto en la Sección de Planificación como en la sección
que coordina todos los centros de servicios sociales. Y por supuesto, en la jefatura de Servicio.
Vamos a implementar la metodología de trabajo, habida cuenta de que esta situación se va a
mantener o incluso va a ir a más, va a ir a más por el envejecimiento de la población y el
aumento de la esperanza de vida. Y esto lo estamos trabajando con todas las direcciones de los
centros municipales de servicios sociales. Y vamos a poner en marcha un equipo especializado,
única y exclusivamente en la realización de las valoraciones y vamos a reforzar los equipos de la
dependencia, porque vamos a seguir insistiendo en contar con todos los profesionales necesarios.
Y vamos a continuar con la grabación de los expedientes, que ahora mismo lo estamos realizando
en menos de un mes. Y todas estas acciones forman parte de un Plan Estratégico de Servicios
Sociales que va a hacer realidad la universalidad de la acción social en nuestra ciudad.

Muchas gracias."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Torrado.

Señora Beamud."

La obri el segon torn de paraula. presidència La  abre el segundo turno depresidencia
.palabra

Sra. Beamud

"Senyora Torrado, el procediment per a valorar la dependència no ha canviat de quan
estàvem nosaltres en el govern. Moltes gràcies per la explicacions, però ho sabem perfectament. 

Vosté deia que, clar, en 2015 només hi havien 8.600 persones i que s'han pujat quan en
2023 hi havien 36.000 persones. I que això és perquè hi ha una allau de peticions ara de sobte
que heu tingut. Les dades de la Conselleria, que són oficials, podem veure quines sol·licituds que
es fan mes a mes des de que es començà a fer dades de la dependència, que és el 2015, perquè del
2007 que s'aprovà la llei al 2015 no n'hi havia res. I es veu la mitjana, que són d’unes 2.000
persones. En els mesos que vosaltres esteu al govern inclús ha baixat la mitjana d’eixes peticions.
O siga que .menos cuentos

Després, la segona, per què resulta, quina és l'explicació que només n'hi havien 8.600
persones? Li sona esta imatge? Li sona esta? Ai, açò és que el que la Sindicatura, el Síndic de
Comptes en 2014 va fer un informe i ell mateix va qualificar que eren expedits als armaris de la
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Conselleria. Expedients que són persones que estan esperant la seua dependència. Però és que, a
més, resulta que al 2015 comptabilitzats n'hi havien 46.946 persones, 18.000 persones en els
armaris sense comptabilitzar i altres 18.000 persones que el govern del Partit Popular de Rajoy en
les seues retallades no admetia el grau 1 de la dependència. Total, 80.000 persones esperant la
dependència. Tot açò, dades oficials, eh? Si ens anem en maig del 2023, 10.000 persones. Però és
que si ara ens anem a febrer del 2024, perquè encara no heu pujat les de març, 19.624 persones,
10.000 persones més. I clar, i els ajuntaments també tenen la seua responsabilitat. I resulta que
les dades són les que les he donat, que són les que vosté m'ha facilitat mitjançant les preguntes
que jo realitze al Ple. I és que ha pujat, s'ha multiplicat per tres respecte al que havíem deixat
nosaltres en maig del 2023, quan Compromís va deixar esta alcaldia i quan Compromís va deixar
el govern.

I jo és que simplement l'única cosa que demane és que es fiquen les piles i que facen
complir el que diu el Síndic de Greuges. I vaig a llegir la proposta que és molt clara: Que
l'Ajuntament de València realitze un pla de xoc de valoracions de la dependència de manera
immediata, seguint les recomanacions del Síndic de Greuges. I vosté em fa una alternativa, és a
dir, no vol seguir les indicacions del Síndic de Greuges? Ja, és que ja sabem que vosaltres no sou
molt de complir el que diu el Síndic de Greuges.

I per finalitzar, sí que admetem d’addició que proposa el Partit Socialista.

Moltes Gràcies."

Sra. Presidenta

"Moltes gràcies, senyora Beamud.

Senyora Ibáñez."

Sra. Ibáñez

"Gracias. 

Bueno, yo creo que las cifras están ahí. Yo no sé lo que han hecho en estos meses de
gobierno para pasar de 1.794, casi 1.800 personas, a 6.195, más de 6.000. Seis meses, seis, siete
meses han tardado en empezar a desmantelar el sistema de ayuda social. 

Y decía la concejala Marta Torrado que es compleja la atención. Claro que es compleja la
atención, pero dígame usted cómo gobiernos progresistas han podido reducir en casi un 80 por
ciento la lista de espera que ustedes dejaron anteriormente y nos dejaron en el ránking más
lamentable de toda España. Y trabajando eficazmente, evidentemente, y sobre todo poniendo el
foco principal en la atención a las personas. Desde luego, si aumenta las personas que viven en la
calle, que llegan a València, el número de asentamientos, y ustedes, por ejemplo, quieren cerrar
Rocafort o cada vez envían menos personas a ese recurso. Si existen necesidades por la guerra de
Ucrania, ahora de Gaza, Palestina, paralizan acciones de cooperación. Es que en definitiva están
dando la espalda a la ciudadanía. Por lo tanto, no es una cuestión de que sea complejo. El mundo
es complejo y cada mes ocurren cosas desgraciadamente más complejas, pero hay que saber dar
respuesta y hay que tener herramientas.
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Por eso este plan de choque es fundamental, como ha comentado el Síndic de Greuges,
para que disminuya la lista de espera de personas que solicitan la valoración, para que volvamos
a esa mejora constante que dejamos y que ustedes han abandonado. Y es más, como hemos dicho
en la moción también de adición, le exigimos no solo esto, sino que no sea a costa de incrementar
la carga laboral de los trabajadores y trabajadoras sociales actuales y que repongan también la
plantilla, que actualmente sabemos que hay situaciones de bajas, para que la ratio de personal
establecida por la Ley de Servicios Sociales Inclusivos sea la adecuada. Un plan de choque, por
lo tanto, que no puede ser a costa de hacer uso de las trabajadoras de otros departamentos sino a
través de nuevas incorporaciones, precisamente para dar respuesta a esa demanda de
envejecimiento de la población y esa demanda de necesidades sociales.

Y sobre todo también, como les hemos indicado, estamos preocupados por la falta de
recursos de atención y que ese desmantelamiento siga creciendo. Por eso hemos incluido esa
adición, donde solicitamos también la puesta en marcha de un plan de infraestructuras de
recursos sociales que disminuya ese incremento que hemos visto de deficiencia en cuanto al
número de plazas y de respuestas. Recordamos la herencia que dejamos. Como les decía, ese 80
por ciento menos en ocho años. Esa gestión del sistema que pasaba de más de 46.000 expedientes
pendientes y dejados en poco más de 10.000. Esa atención, por ejemplo, a guerras como la de
Ucrania, en más de 10.000 personas, en respuestas de emergencia, en políticas para las personas.
Esa es la herencia que dejamos. Y por lo tanto, eso es lo que exigimos ahora mismo. Una buena
respuesta por parte de este gobierno."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Ibáñez.

Señora Torrado."

Sra. Torrado

"Gracias, alcaldesa.

Señora Ibañez, tiene usted un desbarajuste en su cabeza y un caos. Está mezclando
inmigración con cooperación internacional, con Ucrania. Estamos hablando de dependencia,
dependencia. Pero por lo que usted dice que hace referencia a la Generalitat, le voy a dar más
datos. Y con respecto a lo que es su enmienda, que por supuesto también rechazamos, le informo,
por si no lo sabe, que desde la Generalitat existe ya el Plan Cuatrienal 2022-2026 aprobado por
Hacienda y existe un plan de infraestructuras sociales para colectivos vulnerables que está
planificando las estructuras futuras. A ver si se entera un poquito más, a ver si se entera un
poquito más.

Y ya que toda su intervención ha sido en referencia, y también la de la señora Beamud, a lo
que está haciendo la Generalitat, pues informarles porque parece que a través de sus grupos
políticos no se comunican. Y es que este Consell, y no el de ustedes, el del Botànic, ha aprobado
ya dos ampliaciones de crédito para dependencia. Uno en el mes de septiembre por un importe de
más de 39 millones de euros y una segunda ampliación de crédito para poder pagar el aumento de
las nóminas de dependencia aprobado por el Gobierno central en el mes de agosto, porque desde
luego es muy fácil hacer promesas cuando es otro el que tiene que asumir el coste. Además, se
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han realizado cuantías económicas de las personas dependientes con efecto del 1 de agosto, que
alcanzan a cerca de 94.000 personas. Así, la nómina de dependencia del mes de diciembre,
contando con la actualización de las prestaciones, ha ascendido a más de 70 millones de euros.

Sin embargo, mientras el Consell de la Generalitat, gobernado por las mismas siglas que
este equipo de gobierno, está realizando un importante esfuerzo presupuestario, ¿con qué nos
encontramos? Porque el Gobierno central, presidido por su presidente, que es socialista también
como usted, el señor Pedro Sánchez, pues sigue sin aportar el 50 por 100 que le corresponde.
Concretamente el año pasado su aportación fue de un 21 por cien y el anterior año no llegó ni al
15 por cien. Pero desde luego aquí no hemos escuchado a nadie del Partido Socialista reiterarle ni
exigirle nada al presidente Sánchez. Tal vez es que están más preocupados por el tema del caso
Koldo, las escuchas, que si está implicado un ministro, otro ministro, una presidenta de las
Cortes. Bastante lío tienen ustedes ahí, pero de verdad deberían de hacer los deberes y enterarse
un poquito cómo está la dependencia aquí en nuestra ciudad y en nuestra comunidad. Y por eso
me gustaría recordarles que desde el año 2012, pídaselo al presidente del Gobierno, la
infrafinanciación del Estado en materia de dependencia ¿sabe a cuánto asciende? Pues asciende a
más de 2.700 millones de euros. Esto es lo que hay que reivindicar.

Muchas gracias."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Torrado.

Bueno, a la moción inicial suscrita por el Grupo Compromís se ha incorporado la
enmienda de adición del Grupo Municipal Socialista. Y en cualquier caso, hay una moción
alternativa presentada por el gobierno que procederá a votarse de forma previa."

VOTACIÓ/VOTACIÓN

Se sotmet a votació en primer lloc l'alternativa subscrita pel Grup Popular i el Ple de
l'Ajuntament acorda aprovar-la pels vots a favor dels 17 regidors i regidores dels grups Popular i
Vox Valencia; voten en contra els 15 regidors i regidores dels grups Compromís i Socialista que
assistixen a la sessió (absent la Sra. Gómez). En conseqüència, decau la moció original.

Se somete a votación en primer lugar la alternativa suscrita por el Grupo Popular y el
Pleno del Ayuntamiento acuerda aprobarla por los votos a favor de los 17  concejales y
concejalas  de los grupos Popular y Vox Valencia; votan en contra los 15  concejales y
concejalas  de los grupos Compromís y Socialista que asisten a la sesión (ausente la Sra.
Gómez). En consecuencia, decae la moción original.

ACORD/ACUERDO

"Vista la moció subscrita per la Sra. Beamud, del Grup Compromís, sobre el Pla de Xoc de
Valoracions de la Dependència, i de conformitat amb l'alternativa del Grup Popular, el Ple de
l'Ajuntament adopta l'acord següent:
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Que l'Ajuntament de València empre els mitjans necessaris propis de què disposa en els
seus actuals servicis a fi de fomentar les valoracions de dependència, inclosos la formació de
tècnics en valoració, a fi de potenciar l'equip professional necessari per a fer front a situacions
futures d'increment de peticions de dependència. 

Vista la moción suscrita por la Sra. Beamud, del Grupo Compromís, sobre el Plan de
Choque de Valoraciones de la Dependencia, y de conformidad con la alternativa del Grupo
Popular, el Pleno del Ayuntamiento adopta el siguiente acuerdo:

Que el Ayuntamiento de València emplee los medios necesarios propios de que dispone en
sus actuales servicios a fin de fomentar las valoraciones de dependencia, incluidos la formación
de técnicos en valoración, a fin de potenciar el equipo profesional necesario para hacer frente a
situaciones futuras de incremento de peticiones de dependencia."

5 RESULTAT / : REBUTJAT / RESULTADO RECHAZADO
EXPEDIENT / : O-89SOC-2024-000016-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 11
ASSUMPTE / :ASUNTO
Moció subscrita per la Sra. Gómez i la Sra. Valía, portaveu i regidora del Grup Socialista
respectivament, sobre reprovació de declaracions negacionistes del canvi climàtic d'un membre
del govern municipal.
Moción suscrita por la Sra. Gómez y la Sra. Valía, portavoz y concejala del Grupo Socialista
respectivamente, sobre reprobación de declaraciones negacionistas del cambio climático de un
miembro del gobierno municipal.

DEBAT/DEBATE

Este punt es debat conjuntament amb el punt núm. 3 de l'orde del dia i figura abans de
l'acord del dit punt.

Este punto se debate conjuntamente con el punto n.º  3 del orden del día y figura antes del
acuerdo del dicho punto.

VOTACIÓ/VOTACIÓN

La moció  subscrita per la Sra. Gómez i la Sra. Valía, portaveu i regidora del Grup
Socialista respectivament, sobre reprovació de declaracions negacionistes del canvi climàtic d'un
membre del govern municipal, és rebutjada pels vots en contra dels 17 regidors i regidores dels
grups Popular i Vox Valencia; voten a favor els 16 regidors i regidores dels grups Compromís i
Socialista.

La moción   suscrita por la Sra. Gómez y la Sra. Valía, portavoz y concejala del Grupo
Socialista respectivamente, sobre reprobación de declaraciones negacionistas del cambio
climático de un miembro del gobierno municipal, es rechazada por los votos en contra de los 17 
concejales y concejalas de los grupos Popular y Vox Valencia; votan a favor los 16 concejales y
concejalas de los grupos Compromís y Socialista.

__________
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S’absenta de la sessió el Sr. Ribó. / .Se ausenta de la sesión el Sr. Ribó

__________

6 RESULTAT / : REBUTJAT / RESULTADO RECHAZADO
EXPEDIENT / : O-89SOC-2024-000016-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 12
ASSUMPTE / :ASUNTO
Moció subscrita per la Sra. Gómez i el Sr. Sanjuán, portaveu i regidor del Grup Socialista
respectivament, sobre retirada d'honors a Rita Barberá pel finançament irregular del PP.
Moción suscrita por la Sra. Gómez y el Sr. Sanjuán, portavoz y concejal del Grupo Socialista
respectivamente, sobre retirada de honores a Rita Barberá por la financiación irregular del
PP.

MOCIÓ/MOCIÓN

"Recientemente el fiscal anticorrupción ha emitido conclusiones en su informe final en el
juicio que juzga la caja B del Partido Popular en la ciudad de València. Más allá de opiniones
políticas y, atendiendo solamente a las acusaciones vertidas por el Ministerio Público, ‘el PP de
València cometió fraude electoral en las elecciones de 2007, 2011 y 2015’ y en ‘las tres
elecciones el PP ponía en juego una maquinaria para contrarrestar a los restantes partidos
políticos gracias a la ventaja económica que conseguía’.

Esta situación se articulaba a través de la existencia de dos cuentas corrientes, según
expone el fiscal: ‘La legal, porque es lícito, legal y normal. El juego democrático es éste. Y la
segunda cuenta del Sabadell donde Carmen García era la que mandaba, la que cobraba como
asesora del ayuntamiento e ingresaba las pequeñas corruptelas que decía la concejala de cultura.
Era como la cueva de Ali Babá, una cuenta que no se sometía a ningún tipo de control, solo a la
voluntad de la acusada’ y gracias a la ‘firma’ de un contrato con Laterne por un importe
extraordinariamente inferior a lo realmente gastado en la campaña electoral del Partido Popular.

En palabras del propio fiscal, ‘si el PP firma un contrato por 150.000 euros y Laterne gasta
2.500.000 hay una diferencia de dinero que tiene que aportar alguien. Las cuentas del PP no
alcanzan. Y Laterne no va a poner ese dinero’.

Y, ‘¿de dónde salía el dinero público?’. La tesis de la Fiscalía Anticorrupción es que el
dinero procedía de ‘fundaciones y entidades creadas por el Ayuntamiento de València’. Es decir,
el Ayuntamiento de València pagaba las campañas electorales del Partido Popular para que
gobernase esa misma institución. Un hecho que, además de provocar un quebranto de los fondos
públicos, supone un quebranto democrático al distorsionar la competencia electoral y, por tanto,
amañar el resultado de las elecciones democráticas.

Según ha podido indagar el Ministerio Público, el dinero procedía, entre otras, del Centro
de estrategias y desarrollo (CEyD), una asociación sin ánimo de lucro, presidida por Rita Barberá
o Fivec (Fundación para la innovación y el conocimiento), presidida igualmente la exalcaldesa o
de las transferencias por 616.000 que pagó la Fundación Turismo Valencia Convención Bureau
(Ftvcb) ‘sin contrato y sin rastro de lo que se ha podido realizar’ y otros contratos como el
suscrito por Alfonso Grau y un testaferro de Vicente Sáez (propietario de Laterne, ya fallecido)
que supuso el pago de 200.000 euros por el plan de City Marketing para sumar ‘contratos de un



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 h

Fh
P 

C
q
Y
F 

vI
4
R
 t

0
O

t 
D

eL
B
 O

Y
w

Z
 k

1
s=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARI GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I DEL
PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 27/03/2024 ACCVCA-120 16898817903173673250
2988532410590347135

PLE - ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT DE 7 DE MARÇ DE 2024 / PLENO - ACTA DE LA SESIÓN
EXTRAORDINARIA Y URGENTE DE 7 DE MARZO DE 2024 38

millón de euros en un año. Con una empresa de poco calado, con poco volumen de activos’.
Además, la campaña se pagó por los ‘pagos a Laterne sin contrato, gracias al señor Grau’ de las
empresas contratistas del Ayuntamiento de València.

Como puede deducirse simplemente de la reproducción de las conclusiones del Ministerio
Fiscal, existía una red articulada para desviar fondos del Ayuntamiento de València hacía la
financiación irregular del Partido Popular. Estos hechos, además, solo eran posibles con el
concurso de los máximos responsables del gobierno municipal de los años referidos y ocurrieron
en espacios cuyas decisiones correspondían directamente a ellos. Entre los mismos no cabe duda
que figuran el ex vicealcalde Alfonso Grau y la ex alcaldesa Rita Barberá, lamentablemente
fallecida, así como todo el entorno más próximo de colaboradores de la ex alcaldesa.

Paralelamente, además, han aparecido diferentes publicaciones en los medios de
comunicación sobre la apertura de una nueva investigación por parte de la UCO de la Guardia
Civil que añade nuevas sombras de sospecha sobre posibles delitos de corrupción ocurridos
durante el gobierno de Rita Barberá y que señalan directamente a su cuñado, José María Corbín.
Según esta nueva línea de investigación abierta por la Guardia Civil de la que se han hecho eco
numerosos medios, Corbín, persona de la máxima confianza de Barberá, no sólo habría actuado
de mediador entre el Ayuntamiento que lideraba su cuñada y empresarios para obtener licencias
de construcción de centros comerciales sin realizar trabajo real alguno sino que podría haber
utilizado el dinero obtenido irregularmente para pagar en efectivo el chalé de Xàbia que
presuntamente utilizaba Barberá.

No obstante, la revelación de estos hechos la corporación municipal no ha emitido ninguna
respuesta institucional, ni ha activado ningún mecanismo para la defensa de los intereses
municipales, claramente lesionados por el funcionamiento de esta red de financiación irregular. Y
eso, a pesar de que buena parte del actual equipo de María José Catalá está integrado por
personas que no solo participaron de la gestión municipal durante los años en los que el fiscal
señala la comisión del fraude electoral sino que formaban parte del círculo más estrecho de
colaboradores del gobierno de Barberá donde se tomaban todas las decisiones.

Esta falta de pronunciamiento del actual gobierno municipal con respecto a la acusación
del fiscal sobre la corrupción existente durante el mandato del PP, además, viene precedida de la
decisión de este ayuntamiento de otorgarle el reconocimiento a la exalcaldesa Rita Barberá de
Alcaldesa Honoraria, así como ponerle su nombre al Puente de las Flores.

Es obvio que es saludable para una sociedad democrática que puedan reconocerse los
méritos y el servicio público de las personas que en el pasado han ostentado responsabilidades
públicas, independientemente de su color político. Pero del mismo modo lo es que la salud
democrática requiere de una defensa firme de la honestidad de las instituciones y su neutralidad
democrática, siendo el uso de los recursos públicos para financiar irregularmente una campaña
electoral uno de los actos más dañinos para esta.

Es por ello que proponemos la siguiente

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN
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Primero. Retirar, en tanto queden elementos asociados a la corrupción por juzgar, los
honores a la exalcaldesa Rita Barberá como la designación del Puente de las Flores como Rita
Barberá, entre otros. Así como de forma definitiva en el caso de que se resolviera judicialmente
la existencia de estos casos incompatibles con ser acreedora de los mismos.

Segundo. Activar cualquier mecanismo en la mano del Ayuntamiento de València para
intentar el reintegro del dinero público si se confirma su destino a las campañas electorales del
Partido Popular.

Tercero. Respaldar la investigación iniciada por la UCO de la Guardia Civil sobre la
posible comisión de diferentes delitos de corrupción por parte del cuñado de Rita Barberá, José
María Corbín, con el cobro de comisiones fraudulentas por facilitar la instalación en la ciudad de
diferentes centros comerciales aprovechando la situación de poder de su cuñada, tal y como han
publicado diferentes de medios de comunicación."

DEBAT/DEBATE

La  obri el primer torn de paraula./presidència La  abre el primer turno depresidencia
.palabra

Sr. Sanjuán

"Muchas gracias, señora Catalá.

Voy a comenzar mi intervención diciendo que probablemente lo menos relevante de esta
moción es lo que yo tenga que decir, porque en el mejor de los casos ustedes ya son conocedores
de lo que yo voy a contar por la prensa y en el peor de los casos o en alguno de los casos son
conocedores en primera persona.

Yo creo que el compromiso contra la corrupción es un compromiso que compartimos todos
o que deberíamos compartir todos y que en general nos lleva a exigir siempre responsabilidades
políticas. Pero la credibilidad del compromiso contra la corrupción se gana cuando las
responsabilidades se exigen en casa propia, no cuando se exigen en casa ajena. Al final es
bastante sencillo que todos encontremos declaraciones del de enfrente diciendo que el otro tiene
que asumir algún tipo de responsabilidad, pero es más difícil encontrar posicionamientos duros
cuando esos casos o esas revelaciones que nos avergüenzan a todos afectan a los propios.

Esta semana hemos conocido unas noticias que creo que son bastante comprometedoras de
lo que ocurrió durante 20 años en el Ayuntamiento de València. La UCO, no el Partido
Socialista, no ningún partido político, la Unidad Central Operativa de la Guardia Civil reveló el
contenido de los SMS, la mayoría borrados, porque estas cosas cuando avergüenza se suelen
borrar, pero casi siempre se pueden recuperar, del cuñado de Rita Barberá, de Corbín, a algunos
de los miembros del Partido Popular que formaban parte de el gobierno del Ayuntamiento de
València y que siguen formando parte de las administraciones actualmente. Le decía a Jorge
Bellver, concejal de Urbanismo y actual director general en el gobierno de Carlos Mazón, frases
como ‘Febrer propone una solución para el Levante’, ‘Alfonso y Cristóbal ya lo saben’. Y luego
aparece que le regalaron un Breitling y se recalificar unos terrenos y un constructor de la trama
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edificó en los terrenos aledaños al campo del Levante. Le decía Corbín a Alfonso Grau ‘Dime
cuándo puedo verte. Vendría Febrer. Tema VPO’. Según la UCO, una de las líneas de negocio de
la trama y de la que surgieron varias aportaciones de comisiones ilícitas a gobernantes de la
época. La vivienda de protección oficial, uno de los puntos de la trama. Le decía Corbín a
Cristóbal Grau, actual jefe de gabinete en este momento en este Ayuntamiento de la alcaldesa
María José Catalá, en mensajes vinculado a dos contratos que están valorados en 9,2 millones de
euros, los de las naves de Cross, a la empresa Cleop: ‘Todo bien, todo bien…’. No, Corbín usted
lo conoce porque era asesor, señor Mundina, cuando pasaba esto, del concejal de Urbanismo. Lo
digo porque está muy nervioso hablando al final porque usted es de los que lo conoce en primera
persona. Dicho esto, le decía Cristóbal Grau a Corbín: ‘Todo bien, solo falta la parte económica’.

¿Y cómo se procedía en estos casos? Pues la IGAE, que tampoco somos nosotros, que ha
dicho que hay varias adjudicaciones con irregularidades, entre ellas, por ejemplo, la que tiene que
ver con las naves de Cross, decía que se daban comisiones a Corbín a cambio de agilizar
adjudicaciones. Naves de Cross. Se incumple con los días de alta en la Seguridad Social de los
trabajadores, que habían servido para obtener la máxima puntuación. Se le pone la mínima
penalización a la empresa. Ni siquiera aparecen las ofertas técnicas. No se da trámite de
audiencia a los otros licitadores. Por supuesto, sabían lo que hay y tampoco protestan. Y con
todos estos incumplimientos se les adjudica el segundo contrato, en 2011. El concejal en ese
momento responsable era el actual jefe de gabinete de la señora Catalá, Cristóbal Grau. Con esto,
pues, al final aparecen mensajes donde se dice: ‘Acuérdate de hablar con la jefa’. Evidentemente
todos conocemos, como dice la UCO, no nosotros, que la jefa es Rita Barberá.

Y la pregunta es si es compatible, ahora que esto es público, que es conocido, que es
notorio y por tanto no caben las excusas del desconocimiento, la exigencia de responsabilidad
política que todos tenemos que aplicarnos con la permanencia en cargos públicos de Jorge
Bellver, Alfonso Novo o aquí mismo en el Ayuntamiento de València de Cristóbal Grau. Porque
una vez uno conoce, y en esto creo que estaremos de acuerdo todos, que una persona a la que ha
nombrado en un cargo de confianza ha participado de cosas poco honorables, la responsabilidad
política exige como mínimo que se le retire la confianza que ha depositado en ella para acceder a
ese cargo. Y es aceptable que la exigencia de ética y que la defensa del buen nombre de València,
que compromete a todas las personas que estamos aquí, ponga un puente a una persona que la
Guardia Civil y el fiscal acreditan, junto con la IGAE, que ha generado un perjuicio económico y
un saqueo durante 20 años a esta ciudad. Pelotazos de 14 millones en el caso colegios o 11,2, por
ejemplo, en el contrato de saneamiento Acciona.

Son cosas que ustedes conocen. Pero aquí la pregunta, por tanto, es ustedes qué van a
elegir en este momento, si reputación o conciencia.

Muchas gracias."

Sra. Presidenta

"Muchas gracias, señor Sanjuán.

Señora Robles."

Sra. Robles
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"Bé, com no pot ser d'una altra manera, donarem suport a la proposta del Partit Socialista.
És cert que després tenim una interpel·lació i per això no m'allargaré massa en la meua
intervenció. Però tornem al principi d'este ple. Vostés admeten fer el ridícul i ells callen la seua
corrupció. . Jo crec que com no havíem tingut prou, ells este matí diuenSale bien el trato
obertament que van a llevar-li un carrer a una víctima del terrorisme feixista i vostés callen.
Perquè clar, este matí mateixa continuaven tenint titulars: ‘Así adjudicaba contratos Rita Barberá

’. . Desprésen la trama del caso Azud Incumplimientos, documentación esfumada y mordidas
m'allargaré més. Però està clar que eixe Partit Popular era el mateix que tenim avui assegut
enfront de nosaltres. I està clar quin és l'acord de govern que no han volgut presentar mai, perquè
si públicament contaré que ells vos tapen la corrupció i vosaltres tragueu amb les seues
vergonyes, segurament algú s'hauria tirat al carrer perquè açò és indecent."

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyora Robles,

Senyor Caballero."

Sr. Caballero

"Muchas gracias, alcaldesa.

Señor Sanjuán, el pasado 2 de junio de 2022 [ ], tras las elecciones municipales, unsic
artículo del periodista Fernando Ull en el periódico  titulaba de la siguienteLa Información
manera su artículo, decía: ‘Sandra Gómez, un fracaso personal’. Se lo recomiendo que se lo lea.
En su interior lo que se refería de forma muy reveladora sobre el Partido Socialista en la ciudad
de València, decía, cito textualmente, ‘han sido incapaces de recoger ni un solo votante del
partido Ciudadanos, ni de los que apoyaron a Compromís en las elecciones anteriores
municipales. Han preferido abstenerse o incluso votar al PP antes que apoyar a Gómez’. En el
artículo sigue diciendo: ‘Entre las causas del fiasco del Partido Socialista en la ciudad de
València destaca el estilo bronco de Gómez en los debates políticos y en ocasiones chabacano.
La conclusión, que el Partido Socialista en la ciudad de València fue la tercera opción en todas
las mesas electorales e incluso estuvo a punto de ser superados por Vox en muchas de ellas. Se
dio la increíble circunstancia de que Sandra Gómez obtuvo en la misma cita electoral 20.000
votos menos que Ximo Puig.’

Pues bien, señor Sanjuan, la moción que ustedes traen hoy aquí podría ser rebatida
perfectamente por este artículo. Y eso que solo he extraído algunas frases. Esta moción ilustra a
la perfección el título de ese periodista que elegía para su artículo, el fracaso estrepitoso de un
partido que no tiene nada más que ofrecer a los valencianos que odio, ira y rencor. Todo ello
aliñado, como decía, con un estilo bronco y chabacano del que ustedes siempre hacen gala cada
vez que pueden. Con la que está cayendo, señor Sanjuán, en el Partido Socialista, copando a
diario todas las portadas y editoriales de los medios de comunicación de este país por el caso de
corrupción del señor Sánchez, Ábalos, Koldo o como lo quiera usted llamar. Con medio
Gobierno y la presidenta del Congreso de los Diputados implicados en esa trama de corrupción
asquerosa de compra de mascarillas falsas. Que ustedes tengan aquí la poca vergüenza de venir a
este Pleno a tratar de ensuciar una vez más el nombre de Rita Barberá solo demuestra una cosa,
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que están muy perdidos, que ustedes han perdido el pulso de la calle, que hace mucho tiempo
dejaron de representar los intereses legítimos de los valencianos, que ustedes se amarran a la
crispación, al barro y a la bronca creyendo que eso les va a salvar su futuro político. Y no se dan
cuenta de que los valencianos han dado la espalda a esa forma de hacer política.

Podríamos hablar aquí de Ábalos, que ha sido concejal de este ayuntamiento, del
Ayuntamiento de València, Bueno, que fue padrino de esa bancada política. De la señora Gómez
y de usted, señor Sanjuán. Podríamos hablar de la catadura moral de quienes hicieron negocio
cuando moría tanta gente en España para llevarse comisiones millonarias con la compra de
mascarillas fraudulentas. Podríamos hablar de los ministros, exministros, expresidentes de
comunidades autónomas gobernadas por el Partido Socialista implicados en esta trama de
corrupción. Podríamos también hablar de la presidenta del Congreso, que es la tercera autoridad
del Estado. Podríamos hablar de la mujer del presidente del Gobierno y de sus intermediaciones
para conseguir contratos. Podríamos hablar de […]. Podríamos hablar de las interminables
ramificaciones de este caso que ya se vincula con otros escándalos, como el escándalo del caso
Delcy. Pero no lo vamos a hacer porque ustedes mismos ya están acorralados por la Justicia y por
la Unión Europea. Pero sí que sería muy clarificador, señor Sanjuán, si nos pudiese contestar a
una pregunta: ¿nos puede usted garantizar que este ayuntamiento, cuando ustedes estaban en el
gobierno, no contrataron con las empresas de la trama de corrupción del caso Koldo? Se lo repito
¿nos puede garantizar que bajo su mandato este ayuntamiento no contrató con las empresas de la
trama de corrupción del caso Sánchez, del caso Ábalos, del caso Koldo, haciéndose valer de su
amistad y de su influencia? 

Pues, señorías, les voy a decir una cosa, cuanto más insulten a Rita Barberá más grande la
hacen. Cuanto más reprobaciones presenten, más encumbran su legado. Porque ustedes lo han
intentado por tierra, mar y aire, ayer, hoy y siempre. Pero su odio y su rencor choca y chocará
con el cariño de los valencianos hacia la alcaldesa honoraria de su ciudad. Rita será recordada
como la mujer que siempre fue, como la alcaldesa que transformó esta ciudad apagada por el
socialismo y que la dejó como la València pujante y líder que es de la que todos estamos
orgullosos. Una mujer feminista, eso que ahora ustedes parece que no les gusta y atacan cuando
son mujeres de otro partido.

Muchas gracias."

Sra. Presidenta

"Gracias, señor Caballero.

Señor Sanjuán."

La obri el segon torn de paraula. /presidència La  abre el segundo turno depresidencia
.palabra

Sr. Sanjuán

"Bueno, a ver por dónde empezar. Efectivamente, una mujer feminista y más cosas aunque
ustedes borran los bancos LGTBI de su puente, porque ustedes reconocen el activismo solamente
las cosas que quieren reconocerla. Pero bueno, independientemente de eso, es verdad, mire, le
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doy la razón. Ya sé porque se reía el señor Mundina. Decía que yo le llamaba Corbyn en vez de
Corbín. ¿Se da cuenta como usted lo conocía y yo no? 

Bueno, dicho esto, este argumento, está mejor leer artículos que argumentarios. Hemos
avanzado bastante desde el anterior pleno. Pero usted dice: ‘Usted, con la que está cayendo’.
Claro, es que mi partido le ha pedido al señor Ábalos el acta, no le ha puesto un puente. Claro, la
diferencia es que ustedes en esas circunstancias ponen puentes y nosotros pedimos actas y
aprobamos comisiones de investigación. Y como usted está muy preocupado por lo que afecta a
este ayuntamiento, yo le tiro el guante. ¿Va a aprobar usted -y lo voy a incluir ahora como
adición- una comisión de investigación sobre la vinculación de Azud con el Ayuntamiento de
València? Si a usted le parece que hay que hablar de todo, hablemos de todo. ¿Por qué usted está
preocupado de que se hable de todo y yo no? Porque a lo mejor sabe que si se habla de todo, hay
algunos de sus compañeros, de los que tiene cerca, cerca de la alcaldesa, pues que tendrían que
venir a dar alguna explicación. Como por ejemplo qué significa ‘Todo va bien, solamente falta la
parte económica’, una frase que yo creo que merecería como mínimo una explicación. ¿Usted
cree que merece una explicación ese tipo de frases o no lo cree? ¿Usted cree que los resultados
electorales eximen de la responsabilidad política? Porque por esa regla de tres no podrían pedir
usted ninguna responsabilidad a ningún gobierno, porque todos son elegidos democráticamente.
Es que ese argumento, muy zaplanista por cierto, de que los resultados electorales te absuelven
no tiene ninguna defensa posible desde el punto de vista de la ética.

Entonces, ustedes lo que han hecho ahora es cambiar de chaqueta respecto a lo que
opinaban de Rita Barberá porque está fallecida y lo siento mucho, pero esa es la cruda realidad.
Ustedes estaban, algunos en primera persona, usted lo recuerda bien, en les Corts Valencianes
cuando le pedísteis el acta a Rita Barberá porque no era digna de representar a los valencianos.
Votaste a favor, votaste a favor, votaste a favor. Y cuando ha muerto, como no se le puede
imputar, ustedes lo que hacen es ponerle un puente y decir que lo que hace la oposición es
ensuciar el nombre de Rita Barberá. No, lo que hace la UCO es decir lo que había en el
Ayuntamiento de València cuando gobernaba Rita Barberá. Y usted, que decía que no era digna
de representar a los valencianos, ahora se pega golpes en el pecho y le pone un puente. Así que lo
que tiene que hacer usted es hablar con el usted de hace muy poquito tiempo, que tenía muy claro
que eso no era digno de representar a los valencianos.

Y la realidad es que esto no va de ganar o de perder elecciones, esto va de poder seguir
mirando a los ojos a la gente y decirle que cuando las cosas pasan en casa propia yo también
exijo actas en lugar de poner puentes. Así que elecciones usted me puede dar bastantes pocas, a
no ser que se atreva ahora y diga que sí a la comisión de investigación. En ese caso le aceptaré la
lección."

Sra. Presidenta

"Gracias, señor Sanjuán.

Señora Robles."

Sra. Robles
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"Senyor Caballero, sí, el senyor Koldo és indecent. El que ha fet el senyor Koldo és
indecent. Ara, , perquè aquí tenim Koldo Grau, Koldo Salom. Estan dins del seu grup.cuidado
Vosté està d'acord amb mi en la indecència en les dos línies? ? Jo li¿O unos sí y otros no
demanaria... Fa vosté referència a les votacions de les eleccions. , eh? , perquèCuidado Cuidado
este cas va precisament de com han anat vostés d'unflats a eleccions. No és Compromís qui
estava darrere d’algunes campanyes electorals, unfladíssimes, per cert, a costa dels diners públics
en les butxaques del Partit Popular. , eh? És que de vegades ens clavem en una Cuidado ratonera
i açò és un problema.

Però mire, sap qui era la mare de tots els koldos? A la que vostés li han posat un pont, que
és el pont que transita entre la corrupció que hi havia en l'època de la senyora Barberá i la que hi
ha dins del seu grup municipal a dia de hui. Que per cert, corrupció a la que li han pagat ben
pagat perquè ens buscara les cosquerelles. O no, Pere? Quantes vegades t'han dut a tribunals? I
quantes has eixit condemnat? Deu no, zero. Açò és el que esteu pagant. Açò és el que esteu
patrocinant. I nosaltres el que volem és que s'investigue. Per què demaneu en Madrid una cosa
que aquí no voleu donar-li suport? Fins a l'últim euro ha de ser tornat i investigat. A Madrid, a les
Corts i aquí. O és que aquí no tingueu intenció d'investigar? Doncs jo crec, senyors del Partit
Popular, que haurem de pensar que si seguim així en València no tindrem ponts per a tant de
corrupte."

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyora Robles.

Senyor Caballero."

Sr. Caballero

"Gracias, alcaldesa.

Unos exigen actas. Abro comillas: ‘Gracias a quienes han dado lo mejor de sí mismo,
como José Luis Ábalos, la socialdemocracia tiene el reto de construir el postCOVID. Fuerza,
Sánchez Castejón’. Cierro comillas. ¿Quien firma este tuit? Borja Sanjuán. Sí, salvo que usted lo
borre a partir de ahora. Salvo que a usted lo borre a partir de ahora. Se lo digo porque su
compañero de partido, de quien usted ha aprendido mucho en política, resulta que es uno de los
cabecillas de la trama corrupta que se investiga por el cobro fraudulento de millonadas por unas
mascarillas fraudulentas, en el peor momento de la pandemia en el que en España moría
demasiada gente por un virus y su partido se benefició de esta trama corrupta. Y usted dice:
‘Pedimos actas’. Oiga, señor Sanjuán, ¿le ha pedido el acta a la señora Armengol, presidenta del
Congreso de los Diputados y expresidenta del Gobierno de Baleares, que también está implicada
en esta trama? ¿Le han pedido el acta al señor Ángel Víctor Torres, ministro de Política
Territorial y expresidente de Canarias, también otra comunidad autónoma implicada en esta
trama de corrupción? ¿Al exministro Salvador Illa le han pedido también el acta como
parlamentario en el Parlamento catalán? ¿A la señora Montero, ministra de Hacienda, que
conocía esta trama? ¿Al señor presidente del Gobierno que tapó, que cesó al señor Sánchez [ ]sic
y que trató de ocultar la corrupción de su partido?
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Ustedes protegen la corrupción y ustedes van jugando con los cargos políticos para intentar
que no hablen. ¿Qué miedo tienen? Pidan responsabilidades. No lo hacen. Señor Sanjuán, ¿a qué
se refería usted con su tuit dándole las gracias al señor Ábalos por haber dado lo mejor de sí
mismo? ¿Gracias por la gestión, por esa gestión en la compra de mascarillas para que unos pocos
enriqueciesen a costa de la salud de miles de españoles y millones de españoles que necesitaban
de esos productos higiénicos sanitarios que ustedes se forraron? ¿Eso le daba las gracias? ¿Le
daba las gracias porque administraciones socialistas pagaran en 7 días esas mascarillas  quefake
no se pudieron utilizar, cuando la media del pago estaba en 50 días? ¿Por eso le daba las gracias
al señor Ábalos? La verdad es que creo que hoy no es un buen día para hablar en nombre del
Partido Socialista.

Muchas gracias."

Sra. Presidenta

"Gracias, señor Caballero. 

Vamos a proceder a la votación del punto."

Sr. Sanjuán

"Incorporando la solicitud de la Comisión de Investigación."

Sra. Presidenta

"Se plantea una enmienda  para incorporar una adición a la moción inicial. Vamos a in voce
votar la moción con la incorporación de la enmienda ." in voce

VOTACIÓ/VOTACIÓN

La moció  subscrita per la Sra. Gómez i el Sr. Sanjuán, portaveu i regidor del Grup
Socialista respectivament, sobre retirada d'honors a Rita Barberá pel finançament irregular del
PP, amb l'esmena d'addició formulada in voce pel proponent Sr. Sanjuán en el sentit de crear una
comissió d'investigació, és rebutjada pels vots en contra dels 17 regidors i regidores dels grups
Popular i Vox Valencia; voten a favor els 14 regidors i regidores dels grups Compromís i
Socialista que assistixen a la sessió (absents la Sra. Gómez i el Sr. Ribó).

La moción suscrita por la Sra. Gómez y el Sr. Sanjuán, portavoz y concejal del Grupo
Socialista respectivamente, sobre retirada de honores a Rita Barberá por la financiación
irregular del PP, con la enmienda de adición formulada por el proponente Sr. Sanjuán en el
sentido de crear una comisión de investigación, es rechazada por los votos en contra de los 17 
concejales y concejalas de los grupos Popular y Vox Valencia; votan a favor los 14 concejales y
concejalas de los grupos Compromís y Socialista que asisten a la sesión (ausentes la Sra. Gómez
y  .el Sr. Ribó)
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7 RESULTAT / : REBUTJAT / RESULTADO RECHAZADO
EXPEDIENT / : O-89SOC-2024-000017-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 16
ASSUMPTE / :ASUNTO
Moció subscrita per la Sra. Gómez i la Sra. Llopis, portaveu i regidora del Grup Socialista
respectivament, sobre millora de la gestió de les Falles.
Moción suscrita por la Sra. Gómez y la Sra. Llopis, portavoz y concejala del Grupo Socialista
respectivamente, sobre mejora de la gestión de las Fallas.

MOCIÓ/MOCIÓN

"EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La llegada del nuevo gobierno municipal, tras las pasadas elecciones, ha llevado consigo
un evidente cambio en la gestión de la Concejalía de Fiestas y Tradiciones. En primer lugar la
separación de la propia concejalía en dos, para crear una propia de Fallas que trabaja
conjuntamente con el Organismo Autónomo Municipal JCF, manteniendo la ya existente. Dos
concejalías que, a día de hoy, trabajan con un mismo servicio. Este cambio ha dado como
resultado un colapso en el trabajo diario de los funcionarios y funcionarias del servicio
municipal, que ahora gestionan dos concejalías paralelamente.

Es en el caso del área de Fallas, donde además de este problema se suma el de la constante
improvisación por parte del concejal, de la programación fallera. Así se ha hecho evidente las
constantes convocatorias a escasos días de dicho acto, o programando actos entre semana y en
horario laboral o incompatible con los falleros y falleras. En especial los y las más pequeños y
pequeñas, haciendo esto extensible a las máximas representantes de la fiesta, la FMIV y su Corte
de Honor, que han permanecido en actos hasta la madrugada en días lectivos. La Improvisación
se hace extensible también en la propia organización de actos tan importantes como las
exaltaciones de las Falleras Mayores de València de 2024, o la Crida, cerrando contratos a menos
de una semana dela acontecimiento.

Esta constante improvisación ha dado como resultado también cambios en las decisiones
importantes de la fiesta, como el Bando fallero, con la prohibición de las barras falleras hasta las
2 de la madrugada, el limitador registrador que se había prometido retirar conjuntamente con la
ordenanza para estas fallas 2024 o la bajada de la subvención al monumento en 7 puntos.

Además las diferentes medidas falleras que se han tomado en estos meses han dejado claro
cuál es el objetivo del PP respecto a la fiesta grande de nuestra ciudad. El nuevo gobierno ha
mostrado un gran empeño en la celebración de la  madrileña mientras se hanmascletà
abandonado cuestiones tan importantes en la descentralización de nuestra fiesta como son los
espectáculos pirotécnicos en los barrios de nuestra ciudad. La centralización de este gobierno se
hace más evidente con su “proyecto estrella”, el Museo del Patrimonio, que se situará en el
edificio de Correos mientras se olvida la Ciudad Fallera, uno de los puntos más importantes y
emblemáticos de la ciudad situado en Benicalap.

Todo ello ha ido acompañado de la falta de interés del concejal de Fallas en las diferentes
propuestas que, de forma propositiva, se han ido presentando en las diferentes comisiones y
plenos de este ayuntamiento, ya que en las últimas comisiones previas a la celebración ha
destacado la ausencia del propio concejal cuando en el orden del día contábamos con puntos
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concretos referidos a la fiesta, dejando a la oposición sin posibilidad de negociar o debatir las
diferentes propuestas. Y a esta realidad, se le suma la falta de transparencia que deja sin derechos
a los concejales de la oposición al no enviar los expedientes que se solicitan.

La intención del partido socialista respecto a las fiestas de esta ciudad y, en concreto a las
Fallas siempre ha sido la de trabajar conjuntamente con colectivos falleros y partidos para
mejorarlas.

Por ello, exponemos las siguientes propuestas de acuerdo:

Primero. Cumplir con la promesa del PP con las comisiones de mantener la subvención del
37 % al monumento fallero, modificando el acuerdo de la Junta de Gobierno del pasado 11 de
diciembre que hace referencia a la convocatoria de dicha subvención para incrementar el importe
en un 37 % de la base imponible de los importes de los monumentos, a las comisiones falleras.

Segundo. Incorporar en el programa pirotécnico municipal diferentes espectáculos
pirotécnicos en los barrios de nuestra ciudad.

Tercero. Incrementar progresivamente, en un calendario 2025- 2027, el requisito del gasto
en el monumento para poder acceder a la subvención municipal destinada directamente al mismo
hasta alcanzar los 2.000 euros en las fallas infantiles y los 6.000 mil euros en las fallas grandes.
Además de consensuar, como Presidente de Junta Central Fallera, con la asamblea de presidentes
dicho incremento para participar en el concurso de Falla.

Cuatro. Que el Ayuntamiento de València se comprometa a llevar a cabo unas Fallas
inclusivas, proporcionando paneles inclusivos en lengua de signos, braille y pictogramas que
informen sobre la temática de cada falla de la ciudad, como ya han llevado a cabo los falleros y
falleras del Sector La Roqueta – Arrancapins.

Quinto. Consolidar un espacio cultural, propio de la Junta Central Fallera para la
realización de los diferentes concursos y actos.

Sexto. Que La Concejalía trabaje por mejorar tanto la convocatoria de los actos como su
propio horario para no perjudicar a los falleros y falleras infantiles de las comisiones, ni a la
Fallera Mayor Infantil de València y su Corte de Honor.

Séptimo. Facilitar desde JCF las gestiones burocráticas a las comisiones fallera.

Octavo. Crear un servicio propio de Fallas."

ESMENA/ENMIENDA

Esmena d’addició subscrita pel Grup Compromís /Enmienda de adición suscrita por el
:Grupo Compromís

"RELACIÓ D’ESMENES D’ADICIÓ PROPOSADES PER COMPROMÍS PER
VALÈNCIA A LA MOCIÓ SOBRE LA GESTIÓ DE LES FALLES
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1.  

2.  

3.  

4.  

5.  

6.  

7.  

8.  

9.  

10.  

Accelerar la transició cap a unes Falles més sostenibles primant econòmicament en els
pròxims exercicis a les ajudes municipals a aquelles comissions falleres i artistes que
aposten pels materials alternatius al suro blanc derivat del petroli.
Recuperar en els pròxims anys la programació de mascletaes i altres espectacles
pirotècnics municipals als barris com les oferides els últims anys per fomentar la
descentralització de la festa fallera.
Introduir en futurs convenis de l’Ajuntament de València amb la televisió pública
valenciana la retransmissió de la Nit del Foc per ser l’espectacle pirotècnic més important
de les Falles de València. Garantir que eixe senyal televisiu puga ser emprat per altres
televisions estatals i internacionals.
Recuperar la Mesa de treball pels Artistes Fallers, integrada per representants dels gremis,
els agents fallers i les administracions, per a estudiar solucions consensuades a la seua crisi
a partir de ferramentes municipals com ara les ajudes per a plantar falla o les bases del
concurs.
Continuar promovent el camí cap a la plena igualtat entre hòmens i dones a la festa fallera
donant màxima visibilitat al treball de les dones en la festa en espais on històricament ha
estat menys visibles i garantint la paritat en els jurats dels diferents concursos oficials
fallers organitzats per l’ajuntament i Junta Central Fallera.
Aprofitar la festa fallera per a promocionar la música valenciana en tota la seua diversitat
lingüística i d’estils. Recuperar esta diversitat a la megafonia de les mascletades així com a
la programació de concerts que complementen l’oferta cultural de la festa.
Promoure al si de la Mesa de Diàleg del ban faller un pacte global entre món faller, veïnal i
comerciants, per la millora de la convivència i la seguretat que racionalitze el calendari
d’instal·lació de carpes reduint el seu impacte i garantint que estes puguen usar-se durant la
setmana fallera.
Aprofitar l’estudi d’impacte econòmic encarregat el passat mandat, així com els estudis
d’impacte turístic i social per a redefinir una política d’ajudes que afavorisca la transició
econòmica de la festa, la sostenibilitat i la protecció dels aspectes patrimonials com la falla,
la pirotècnia i la música.
Constituir un grup de treball entre entitats veïnals, falleres i tècnics municipals per adaptar
l’Ordenança de Soroll a la realitat de les comissions falleres i resta d’entitats festives així
com al dret al descans del veïnat.
Promoure campanyes de conscienciació i respecte al benestar animal durant les festivitats
falleres."

DEBAT/DEBATE

La  obri el primer torn de paraula. /presidència La  abre el primer turno depresidencia
.palabra

Sra. Llopis

"Bueno, hoy hemos querido traer una moción que resume muchas de las propuestas que
nos preocupan de la fiesta grande de nuestra ciudad, y que además ya se está celebrando, que son
las Fallas. Bueno, yo creo que no es necesario porque todos y todas los que estamos hoy aquí
presentes como responsables políticos institucionales sabemos lo que aportan las Fallas a nivel
económico, turístico y cultural, pero yo creo que en un mes de marzo, en el mes en el que se
celebra la fiesta grande, pues yo creo que es importante recordarlo. Ayer, además, conocíamos
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los datos del estudio del impacto económico de las Fallas que impulsó el Partido Socialista y que
ha demostrado de sobra lo que aporta esta fiesta a nuestra ciudad, a la ciudad de València. Y por
tanto, además también demuestra yo creo que todo lo que entonces las instituciones debemos
hacer por ella. Y todo gracias, y esto lo sabemos todos y estaremos de acuerdo, al trabajo
incansable y altruista que hacen los falleros y falleras de cada comisión que compone las Fallas.
Un trabajo que sinceramente poco se está viendo recompensado por el nuevo gobierno, porque,
sinceramente, la gestión del gobierno del Partido Popular no está a la altura de una fiesta que es
patrimonio, que aporta tanto a nuestra ciudad y que además es una de las fiestas más importantes
no solo en València, sino también en nuestra comunidad y en nuestro país. Bueno, no está a la
altura de la primera ni de la segunda fiesta grande, la Semana Santa Marinera, porque bueno,
alcaldesa, ya le están esperando también en el pregón de la Semana Santa y además a que les
conteste a la audiencia que desde hace bastante tiempo ya le han solicitado.

Yo creo que todos los partidos que estamos hoy aquí sentados nos distancian, y además
una buena muestra es el Pleno, nos distancian respecto a nuestras políticas y líneas a seguir como
gobierno pues muchas cosas, pero yo creo que si hay algo que debe unirnos precisamente es un
punto en común, es la cultura festiva, la fiesta, bueno, las fiestas de nuestra ciudad y en concreto
de la que venimos hoy hablar que son las Fallas. Y por desgracia, lejos de esto, en estos nueve
meses de gobierno hemos visto a un Partido Popular que ha trabajado poco, mal y a contrarreloj,
porque estos son hechos por la fiesta, y lo poco que se ha trabajado ha sido para politizarla. Un
concejal que ya no solo nos niega cualquier propuesta propositiva que ha venido por parte de la
oposición, tanto en las comisiones como en el Pleno para mejorar la fiesta, sino que directamente
no se ha presentado en las comisiones cuando en el orden del día habían puntos que tenían que
ver directamente con las Fallas. En concreto, en estas dos últimas previas al mes de marzo. Un
gobierno que mientras las fallas les piden que les mantengan la subvención que se le dio en el
anterior ejercicio del 37 por ciento y que además así se les había prometido en la campaña
electoral por parte del Partido Popular, o que mantengan, por ejemplo, los espectáculos
pirotécnicos en los barrios, pues prefieren hacer puntos en la capital y llevarse la  demascletà
Madrid.

Mientras las Fallas les están pidiendo que retiren el limitador registrador o que no pongan
actos oficiales entre semana y a horas incompatibles a nivel laboral, ustedes están más centrados
en mirar hasta dónde hay que poner el foco en la Crida para tapar a la oposición. Y oiga, y aquí sí
que quiero hacer un inciso. Nosotros somos los primeros que defendemos que los grandes
protagonistas yo creo que además de la Crida y de las fiestas de las Fallas en general son los
falleros y falleras y en ese caso son las falleras mayores de València. Pero entonces bajémonos
todos. No vale iluminar a unos, que tengan el protagonismo unos. Y eso habla mucho de ustedes
como gobierno. Porque mientras se centran, como ya he dicho, yo creo que en ser protagonistas,
se están olvidando que lo que son es gestores, gestores de la fiesta. Y mientras están centrados en
que la alcaldesa, y esto ya lo dijimos en este pleno, salga en fotos más que incluso las propias
falleras mayores de València en las páginas oficiales de Junta Central Fallera, pues los actos
importantes, como por ejemplo la Exaltación o las Galas de la Cultura, o sin ir más lejos, por
ejemplo, la Crida, se contratan a tan solo unas semanas de la celebración y luego pues las cosas
salen como salen.

Y yo creo que si se sientan a escuchar a los colectivos de la fiesta, que ya lo han hecho,
pero ya digo, a día de hoy, yo creo que entenderán todas las propuestas que traemos. Y algunas
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es cierto que llegan tarde, pero yo creo que sería justo aprobarlas por dos motivos. El primero
porque creo que sinceramente, en este sentido, tanto usted como yo -yo me dirijo ahora
directamente al concejal de Fallas, a Santiago Ballester- tanto usted como yo queremos lo mejor
para la fiesta, queremos lo mejor para las Fallas. Y estas propuestas, que algunas son de titulares
suyos, que usted también ha prometido, pretenden precisamente eso. Pero lo mejor para la fiesta
se consigue trabajando, un trabajo que usted del que ha carecido en algunas ocasiones, porque
además yo creo que está más pendiente de seguir las instrucciones de su alcaldesa que de mirar
por el bien de las Fallas. Y en segundo motivo, que enlaza con con el primero, yo creo que es
justo aprobar esta moción y estas propuestas para la fiesta porque la fiesta necesita a las fallas,
necesitan una gestión organizada. Yo creo que está muy bien hacer titulares que donde se
proponen cosas para la prensa, pero todo lo que ha dicho hasta el momento muy pocas cosas se
han hecho realidad. Ni el limitador registrador, ni la subida del límite para cobrar la subvención,
ni la subida de la subvención destinada al monumento.

Y para finalizar, yo le diré que, y repito, las fallas demostraron ayer, yo creo que con
creces, que aportan. Además lo aportaron con números, aportan a esta ciudad una gran tanto
cultura como como economía y turismo. Y yo creo que ahora usted como concejal de Fallas es el
que debe dejar siempre -termino, perdona- de ir a salto de mata como lo ha demostrado y
gestionarla como se merece.

Gracias."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Llopis.

Señor Fuset."

Sr. Fuset

"Bé, moltes gràcies, senyora alcaldessa.

Vostés m'hauran escoltat més d'una vegada dir això de fer pinya i lluny de ser un eslògan,
crec que és una actitud que s'ha d'aplicar tant al govern com a l'oposició. I per això, en més d'una
ocasió esta oposició ha reconegut les coses quan es fan bé o quan pensem que poden ser
positives. Sense anar més lluny, en l'últim Ple així ho vaig fer agraint la solidaritat del món faller
i la mateixa actitud del president de Junta Central Fallera. Ara, em permetran també que qui diga
que pense que no és el millor que el món faller s'entere de quan va a ser la Crida per unes plaques
de policia al carrer. I més encara quan eixe mati el portaveu del Partit Popular deia que ‘estamos

’. No, no es pot enganyar a la gent. Jo crec també que eixavalorando aún todas las decisiones
oposició també ha de ser, òbviament, ha de controlar el govern i per tant ha de fer crítiques. Però
eixa oposició també ha de ser propositiva. I jo celebre que la senyora alcaldessa de València, tan
lluny com despús-ahir, va dir alguna cosa així com que ‘estaremos encantados de recibir las

’, més o menys ve a ser l'esperit de la intervenció.propuestas de la oposición y poderlas valorar
Jo ho celebre perquè crec realment que és la nostra funció també des de l'oposició, fer propostes.

I des de Compromís hui venim no amb una proposta, venim amb deu. Hem presentat deu
esmenes d'addició per a sumar-se a eixa proposta inicial perquè vostés valoren efectivament si
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eixes deu propostes, una a una, si alguna d'elles o totes elles, per què no, poden ser incorporades
a esta moció. Propostes com, per exemple, primar econòmicament a les comissions falleres que
s'esforcen per anar buscant alternatives a suro blanc derivat del petroli. Estaria molt bé en un any
com enguany que som Capital Verda Europea. Com, per exemple, recuperar eixes mascletades
dels barris que enguany s'han suprimit i que ajuden a descentralitzar la festa fallera. Com, per
exemple, instar À Punt a què retransmeta el major espectacle pirotècnic de les Falles de València,
com és la Nit del Foc. Si ho va fer amb la  a Madrid, pot fer-ho també amb la Nit delmascletà
Foc. Com, per exemple, recuperar la mesa de treball dels artistes fallers, que estan en crisi, ho
estem veient cada dia, i que vostés van suprimir. O per exemple, continuar promovent l’accés a la
plena igualtat entre homes i dones a la festa fallera, com es fa en qualsevol altre àmbit de la
nostra societat. O també propostes per a aprofitar eixa festa fallera per a promocionar la música
valenciana en valencià, castellà i anglés. Perquè estos dies que estem veient les mascletades,
veiem que no està sent així. O per exemple, utilitzar eixa mesa de diàleg del ban faller -que
vostés volien suprimir i afortunadament va rectificar- per a pactar un calendari racional que
garantisca que les carpes estan durant la setmana fallera, però el temps necessari, que potser no
és, pot ser no és 16 dies. 

Propostes com aprofitar eixe estudi d'impacte econòmic que coneixíem ahir i que,
efectivament, vam encarregar des del govern de Joan Ribó, junt amb l’estudi d'impacte turístic o
l’estudi sociològic, o l’estudi sobre [...] de la dona, per aprofitar i redefinir les polítiques de
promoció de la festa fallera, centrant-nos en els aspectes patrimonials com són la falla, la
pirotècnia i la música, i d'esta manera progressivament anar arraconant eixos ingressos que a dia
de hui que necessiten les falles derivats dels mercadets o dels puestos de venda l'alcohol. La festa
necessita una transició econòmica i, per tant, este ajuntament possiblement ha de ficar més diners
per a aconseguir eixa millora de convivència i de garanties patrimonials de la festa. Propostes
com constituir un grup de treball entre totes les entitats veïnals, falleres i tècnics municipals per
a, efectivament, fer compatible l’Ordenança del soroll amb el dret al descans del veïnat, des de la
mateixa realitat de les Falles. Perquè vostés porten nou mesos ací i en el seu moment no van fer
ni una sola al·legació, ni un sol esment, està el diari de sessions. Però a dia de hui, des de
l'oposició diguem: ‘ , n'hi ha que millorar-ho, millorem-ho’. La primera iniciativa queBueno
arriba, de Compromís. O propostes com promoure campanyes de conscienciació i respecte al
benestar animal durant les festivitats falleres. Perquè sí, els amants de la pirotècnia, i ací crec que
en som uns quants, també pensem que s'ha de treballar pel benestar animal.

Mire, jo crec que un govern definix molt també quin és el tipus d'oposició que vol rebre. Jo
ho reivindique, crec que l’oposició òbviament estem i ens paguen un jornal per a controlar el
govern, fiscalitzar allò que fan bé i allò que fan mal. Però també ens han posat ací els ciutadans
perquè continuem proposant i portant a terme les nostres propostes, les que teníem en el nostre
programa electoral. L'alcaldessa de València, tant lluny com despús-ahir, va estendre la mà per a
dir que volia propostes de l'oposició. Senyora Catalá, ací té no una, deu propostes. Tenen vostés
l’oportunitat per a demostrar que això de fer pinya ho compartim tots i totes i que, efectivament,
la festa està per a sumar i no per a generar crispació ni divisió.

Moltes gràcies."

Sra. Presidenta

"Moltes gràcies, senyor Fuset.
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Senyor Ballester."

Sr. Ballester

"Gracias, alcaldesa.

Señora Llopis. además de no valer todo, una persona tiene que ser íntegra. Uno no puede
venir aquí a mentir por respeto a los ciudadanos, pero también al mundo fallero que es a lo que
nos trae aquí su moción hoy. Usted trae una moción plagada de falsedades y de humo. Pero es
algo a lo que ya usted nos tiene acostumbrados. Ha sido usted muy rápida, se ha adaptado muy
bien a eso. Y me voy a explicar comenzando desde el principio y desde el principio del cuerpo de
su moción, donde dice que desde que nosotros llegamos aquí lo primero que hemos hecho ha
sido dividir las concejalías sobre un mismo servicio, que esto ha cambiado la gestión y que, como
tal, ha provocado un resultado de un colapso en el trabajo diario de los funcionarios del servicio
municipal y que hay un evidente cambio en el sistema de gestión. Pues mire, además de mentir,
usted no conoce el servicio. No conoce el servicio porque fíjese el colapso que hay que el 90 por
ciento de las licencias para todas las fallas se sacaron el día 3 de febrero. Nunca antes se habían
sacado el 3 de febrero, fíjese el colapso que hay. Fíjese el colapso que hay que las subvenciones
ya están a la orden de pago para que las cobren las comisiones, fíjese el colapso. También fíjese
el colapso que hay que van a cobrar también la pirotecnia, mire si hay colapso. Eso se llama
gestión. Gestión y trabajo, por mucho que usted diga que aquí no se trabaja. Gestión y trabajo.
Pero también en agradecimiento a los funcionarios que forman parte del Servicio de Fiestas y
Tradiciones. ¿Sabe lo que tenían que haber hecho ustedes? Dejarnos un servicio en condiciones,
haber repuesto todos los funcionarios que se habían jubilado y ni siquiera habían cubierto sus
plazas. Así nos lo encontramos. Pero no se preocupe que nosotros ya lo estamos solucionando.

Usted dice que existe una constante improvisación en la programación de los actos como
las exaltaciones o la Crida por cerrar contratos una semana antes del acontecimiento. ¿A qué
contratos se refiere? ¿A las infraestructuras? ¿A los artísticos? ¿A los muchos que se hacen para
cada evento? Y dentro de ellos, ¿de cuántos me habla? Dígame ¿cuántos? ¿cuáles? ¿Sabe usted
cuántos contratos cerraban ustedes una semana antes de los actos? ¿Sabe usted cuántos contratos
cerraban ustedes a escasos minutos de empezar los actos? Me parece tener muy poca vergüenza
el decir que los cerramos una semana antes. Habla de improvisaciones y como resultados,
cambios del bando fallero. Miente otra vez, el bando fallero no se ha cambiado. No se ha
cambiado el bando fallero. Usted hace referencia a la solicitud que nos hicieron por parte del
Servicio de Protección Ciudadana y Policía de que se adelantara el cierre del consumo a las dos
de la mañana, que quedó como una recomendación. Pero el bando fallero no se ha modificado.
Es más, en la primera reunión fíjese si hubo consenso entre todos los sectores que ya quedó
aprobado a falta de eso que en la posterior, solo dos reuniones, se aprobó el bando fallero.

Dice usted que nuestro objetivo respecto a la fiesta grande de nuestra ciudad se ha centrado
en disparar una  en Madrid, una  madrileña, mientras que se ha abandonadomascletà mascletà
cuestiones tan importantes como la descentralización de los pirotécnicos en los barrios de nuestra
ciudad. Bueno, primero corregirle,  madrileña no existe. Lo que fuimos fue a dispararmascletà
una  valenciana a Madrid. Eso, por supuesto. Y tengo además que decirle una cosa, fuemascletà
todo un éxito y no matamos ningún pato. Que además acudiremos a cualquier ciudad que nos lo
pida, porque nosotros estamos para promocionar nuestra pirotecnia y el arte de los pirotécnicos.
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Y luego también decirle que una vez más, miente. No hemos quitado las mascletàs
descentralizadas, hemos ampliado la descentralización. Y se lo voy a explicar. Ustedes hacían
cuatro  descentralizadas, cuatro. Y en cuatro barrios, porque es donde se lo colocaban.mascletàs
Cuatro en cuatro barrios. ¿Sabe nosotros lo que hemos hecho? Yo se lo explico. Hemos hecho
dieciocho barrios son los que van a disfrutar de  descentralizadas y se van a dispararmascletàs
sesenta y tres. Yo creo que ustedes esto lo tienen, el programa, ¿verdad? ¿Cómo viene usted a
decir que no hemos descentralizado las ? Cuatro, cuatro barrios. Y nosotros en ocho,mascletàs
sesenta y tres. Perdón, dieciocho barrios, sesenta y tres . Habla también de que esmascletàs
evidente, sí, que es evidente la centralización del gobierno futuro en el patrimonio edificio de
Correos, y no nos olvidemos de la Ciudad Fallera, uno de los puntos más importantes y
emblemáticos de la ciudad.

Termino a continuación."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Llopis.

Señor Fuset."

La obri el segon torn de paraula. /presidència La  abre el segundo turno depresidencia
.palabra

Sra. Llopis

"Bueno, señor Ballester, a mí sinceramente que usted me hable de mentiras, porque ahora
le voy a hacer un recopilatorio de todas las que usted ha dicho, además que están plasmadas en
los medios de comunicación, porque además usted se ha atrevido a decirlas. ¿No le gusta que
hable de mala gestión? Pues le hablaré de lo que usted miente también prometiendo y luego no
cumpliendo. Empiezo: ‘No pararemos hasta tener el nuevo Museo del Patrimonio de Correos’.
Eso es lo que primero usted dijo en su primera intervención y además en su primera entrevista
como concejal, y que, además, recalcó en campaña. A mí me gustaría preguntarle que además, ya
insistimos, dónde está entonces ese presupuesto reflejado en los presupuestos de 2024 de su
gobierno, del Ayuntamiento, para tratar este tema, para llevar a cabo el proyecto, el gran
proyecto, su proyecto, el que tanto prometió, de los proyectos más grandes que usted llevaba en
campaña para las Fallas. A mí me gustaría saber dónde está ese presupuesto.

Continúo: ‘Ballester promete cambiar la ordenanza para suprimir limitadores de sonido en
verbenas. Ha mostrado su compromiso de que cara al próximo ejercicio fallero 2024-2025 no
tendrá este problema, puesto que es su voluntad modificar la ordenanza. Además, ha apuntado
que la modificación de la misma requiere de cuatro o cinco meses, por lo que no llegamos a
tiempo para las Fallas 2024’. Hay que tener poca vergüenza decir que no llegan a tiempo y que
está a favor de eliminar la ordenanza cuando ustedes llevan ya nueve meses en el gobierno, y que
además ya le habían advertido bastantes asociaciones y grupos falleros.

Continúo: ‘El Ayuntamiento planteará un gasto mínimo en fallas para recibir subvención
en 2025’. Yo le recuerdo que nosotros presentamos, además este mes pasado en esa comisión en
la que usted no se presentó y en la que no pude rebatirle ni explicarle cuál era la moción, que
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hablaba precisamente de esto, de aumentar el mínimo en la subvención y además instar a la
Asamblea de Presidentes, que puede hacerlo, porque usted dijo que no. Bueno, se lo mandó al
señor Moreno, pero que decía que no podía hacerlo. Como presidente de Junta Central Fallera,
entiendo que usted puede instar a la Asamblea de Presidentes lo que a usted le venga en gana y le
parezca que es oportuno para la fiesta. Y como le digo, es algo que a mí me hubiera gustado
debatir, pero como también ya he dicho en la primera intervención, no se había presentado en las
anteriores comisiones, encima previas a las Fallas y con puntos importantes para tratar de la
fiesta. ‘La Junta Central Fallera aprueba el mayor presupuesto de la historia con fuerte subida de
la pirotecnia, 300.000 euros en patrocinios’. Obviamente que esto ya se lo advertimos, se lo
volvimos a advertir en el Consejo Rector extraordinario, que como titular le queda fenomenal,
oiga, pero este titular se tiene que hacer realidad. Nosotros ya se lo dijimos, y sé que me va a
decir que el presupuesto es para todo el ejercicio, pero entenderá que a nosotros nos entre la duda
cuando en la primera semana de Fallas ustedes solo tenían aprobados 11.000 euros cerrados de
contratos, y no llegan a día de hoy ni a un tercio de los 300.000 prometidos. No sé si usted, ya
cuando pasen Fallas, pues igual promociona el concurso de bolos. Y no se lo digo yo, se lo dicen
los falleros que ya le han hecho también un ninot en la exposición."

Sr. Fuset

"Sí, moltes gràcies.

De vegades com és la política, eh? Jo recorde eixos debats en què anàvem... Senyor
Ballester, venia i deia ‘ , yo me presento como una persona independiente como fallera, no soy

Jo li deia: ‘Mire, vosté està fent política, no és un , és també polític’. Però en totpolítico’. bolardo
cas, jo, i a més sempre li ho he reconegut i ho sap el senyor Ballester, li ho dic des de l’apreci,
eixa capacitat de vegades de diàleg, d'arribar a acords. I com ha canviat això ara, quan es dedica
vosté a fer oposició a l'oposició. No, no, no, és que el seu salari va per a gestionar i el nostre va
per a fiscalitzar al govern i també per a fer propostes. A mi m'agradaria que vostés digueren sí o
no, volen primar econòmicament a les falles que busquen alternatives al suro blanc? Aquelles
que s'esforcen per fer unes falles sostenibles, sí o no? Volen vostés recuperar les mascletaes
municipals? No la subvenció de pirotècnia que, per cert, va crear el govern de Joan Ribó, que no
existia, igual que la de les bandes de música. No, no, la subvenció de pirotècnia, les pagades
directament per l'Ajuntament. Per a dir-li als barris que són tan importants com els del centre, sí o
no? Volen vostés instar À punt perquè enguany aprofitant eixe canvi d'horari, que està molt bé, o
eixe canvi d'ubicació es retransmetra la Nit del Foc com el major espectacle pirotècnic? Estan
vostés a favor que À Punt ho faça? Sí o no? Volen vostés treballar pels artistes fallers? Hui és el
senyor Baenas, ahir va ser no sé qui. Estan tancant els tallers. Tenen un problema, tenen una crisi.
Vostés l'únic que han fet és retallar la subvenció de falla respecte a la de l'any anterior i suprimir
la mesa de diàleg. , i carregar-se la Delegació de Falla. Ah, bueno

Això són les mesures que han fet. Nosaltres li portem mesures, diga vosté sí o no. Volen
vostés continuar treballant per la plena igualtat en el món de la festa, al igual com es treballa en
qualsevol altre àmbit? Sí o no? Volen vostés que la música valenciana siga reconeguda i
potenciada, perquè vostés s’han carregat els concerts de falles, s'han carregat també eixa
diversitat en les . Nosaltres li fem una proposta, sí o no? Volen vostés un pacte globalmascletaes
en eixa mesa de diàleg que es va salvar del foc, afortunadament, per les queixes dels veïns i
veïnes, perquè pactem entre tots i totes un calendari racional per a l'ús de les carpes que ens
permet als fallers fer l'activitat i molestar el mínim a la resta de ciutadania. Volen vostés aprofitar
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eixe estudi d'impacte econòmic que vam encarregar des del govern per a redefinir eixes
polítiques i eixes ajudes a les comissions falleres, per a posar més diners i llevar molèsties?
Volen vostés també modificar eixa Ordenança del soroll com estem oferint per a adaptar-la a una
realitat que garantisca el dret dels veïns i veïnes a descansar, però també la realitat de les
comissions falleres? Sí o no? Diga vosté també, per últim, si volen també participar d'eixa
sensibilitat cada dia afortunadament més majoritària que vol fer compatible esta festa amb el
benestar animal i fer campanyes de conscienciació i pedagogia perquè siguen compatibles, com
pensem realment que sí ho és.

I jo ho torne a repetir, l'alcaldessa va ser molt clara despús-ahir i jo li accepte eixe repte.
Tenen deu propostes. Diga’m vosté si accepten deu, nou, huit, set, cinc o ninguna, perquè de
moment vostés no han acceptat ninguna."

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyor Fuset.

Senyor Ballester."

Sr. Ballester

"La verdad es que yo entiendo que le duela al Partido Socialista de la señora Llopis que
seamos nosotros los que de una vez vamos a poner en su valor, en su sitio, lo que es el
Patrimonio Inmaterial de la Humanidad en el edificio de Correos el futuro Museo del Patrimonio
¿vale? Yo sé que a ustedes les duele. Y claro que se hará. Usted, como desconoce los procesos
cómo son, administrativos y todo, pues se cree que lo que ustedes no han hecho en ocho años de
repente ahora en seis meses nosotros somos los que lo tenemos que tener todo hecho.

Frénese usted mintiendo constantemente como lo hace, frénese usted. Vuelve a mentir con
el limitador registrador. Es que puede leer todas las declaraciones que yo he hecho. Dijimos que
el registrador, no el limitador, es una cosa que nosotros, que estamos trabajando, a estas fallas no
llegábamos, pero nos comprometíamos a que el 2025 nosotros, trabajando sobre ella, la
modificaríamos. Y de hecho, y de hecho, se está haciendo, se está trabajando. Pero nunca en el
2024, no diga usted lo que no es, 2025. Léalo, por favor.

Las luces de la Crida. Bueno, yo lo he colgado en el expediente. Usted me solicita un
montón de expedientes siempre, yo la verdad es que le doy acceso, espero que los lea. Pues le
hemos colgado precisamente en el expediente de la Crida unos informes técnicos, los cuales
dicen el por qué la última fila apareció oscura. ¿Vale? Léaselo y yo creo que se quedará
tranquila.

Sí, claro. No, no, no me presenté, por supuesto, en la Comisión, en la última comisión.
Claro que sí. Estaba en la Junta de Seguridad precisamente para aprobar una cosa tan importante
como es la seguridad de las Fallas. También en otras juntas. Sí, sí, ¿vale?

Patrocinios, pues mire usted qué quiere que le diga, ¿no? Si los patrocinios usted sabe que
son anuales. La primera vez ya me dijo que parecía mentira que llevábamos 11.000 euros
recogidos. Ya de repente la semana pasada, que me lo preguntó en un Consejo Rector de Junta
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Central Fallera, pues llevábamos 100.000. Entre constantemente, pídalo cuantas veces quiera, se
lo dije, pero el patrocinio es anual. Yo entiendo que a final de año usted me diga si hemos
llegado o no hemos llegado.

Mire, hay una cosa que ha de quedar muy clara. Ustedes dicen que nosotros, desde este
grupo de gobierno, hemos bajado las subvenciones, las subvenciones a las Fallas. Pues mire,
claro, como ustedes lo que intentan es liar a las comisiones falleras. Nosotros nos
comprometimos a mantener las subvenciones, subvenciones que eran un 27 ciento sobre la base
imponible, lo que pasa es que ustedes suman un 10 por ciento de ayuda adicional que hubo por la
salida del COVID, que les recuerdo que lo pidió este grupo político y la elevan a un 37. No,
nosotros hemos mantenido las subvenciones al 27 por ciento. Mire, le voy a decir una cosa. Es
verdad, mentí. No se han mantenido al 27 por ciento, las hemos subido un 30 por ciento. Las
hemos subido del 27 al 30 por ciento. Lo que pasa es que ustedes, como siempre, queriendo liar,
intentando confundir al mundo fallero.

Yo sí que les pediría una cosa. Yo siempre, señor Fuset, usted me conoce, podemos
trabajar perfectamente y llegar a acuerdos en sus propuestas, ¿vale? Pero por lo que no, no
tragaré nunca, de verdad, es por las mentiras, ¿vale?"

Sra. Presidenta

“Gracias, señor Ballester.

Bien, a la moción presentada por el Partido Socialista se ha presentado una relación de
enmiendas de adición. La proponente no ha hecho referencia a esas enmiendas. No sé si las
aceptan su globalidad o no, o las votamos de forma individual. ¿Las aceptan en su globalidad?”

Sr. Fuset

“Las votamos de manera individual.”

Sra. Presidenta

“¿Las votamos de manera individual las enmiendas?”

Sr. Fuset

“Sí.”

Sr. Secretari/Sr. Secretario

“¿Entonces no se aceptan?”

Sra. Presidenta

“¿No se aceptan, entonces? Sí, ¿sí que es? Pero si las acepta, no se tienen que votar.

Pero si el proponente las acepta, no. Señor Fuset. Si el proponente las acepta, me permitirá
que le corrija.”
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Sr. Fuset

“Señora alcaldesa, para que queden claras las reglas de juego. Si el proponente las acepta,
¿no es necesario votarlas de manera separada?”

Sra. Presidenta

“No.”

Sr. Fuset

“¿Y no tengo derecho tampoco a pedir la votación separada de las mismas?”

Sra. Presidenta

“No, están incorporadas.”

Sr. Fuset

“Vale.”

Sra. Presidenta

“Están incorporadas. ¿Lo tenemos claro? ¿Sí? ¿No? Lo tienen claro. Vale, perfecto, pues
entonces la moción, se va a votar la moción con la incorporación de las enmiendas de adición que
ha presentado Compromís.”

VOTACIÓ/VOTACIÓN

La moció  subscrita per la Sra. Gómez i la Sra. Llopis, portaveu i regidora del Grup
Socialista respectivament, sobre millora de la gestió de les Falles, amb l'esmena d'addició
subscrita pel Sr. Fuset, del Grup Compromís, assumida per la proponent Sra. Llopis, és rebutjada
pels vots en contra dels 17 regidors i regidores dels grups Popular i Vox Valencia; voten a favor
els 14 regidors i regidores dels grups Compromís i Socialista que assistixen a la sessió (absents el
Sr. Ribó i la Sra. Gómez).

La moción  suscrita por la Sra. Gómez y la Sra. Llopis, portavoz y concejala del Grupo
Socialista respectivamente, sobre mejora de la gestión de las Fallas, con la enmienda de adición
suscrita por el Sr. Fuset, del Grupo Compromís, asumida por la proponente Sra. Llopis, es
rechazada por los votos en contra de los 17 concejales y concejalas de los grupos Popular y Vox
Valencia; votan a favor los 14 concejales y concejalas de los grupos Compromís y Socialista que
asisten a la sesión (ausentes el Sr. Ribó y la Sra. Gómez).
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8 RESULTAT / : REBUTJAT / RESULTADO RECHAZADO
EXPEDIENT / : O-C2311-2024-000019-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 1
ASSUMPTE / :ASUNTO
Moció subscrita per la Sra. Gil, regidora del Grup Popular, sobre el 8 de Març, Dia
Internacional de la Dona.
Moción suscrita por la Sra. Gil, concejala del Grupo Popular, sobre el 8 de Marzo, Día
Internacional de la Mujer.

MOCIÓ/MOCIÓN

"Como cada año, el Ayuntamiento de València celebra el día 8 de marzo el Día
Internacional de la Mujer, una fecha clave en la agenda de las instituciones y, especialmente, de
la ciudadanía. Una cita en nuestro calendario que nos recuerda que hemos de preservar, día tras
día, la igualdad entre la ciudadanía mediante políticas públicas responsables, alejadas de la
confrontación.

Este día tan representativo conmemora los eventos sucedidos el 8 de marzo de 1908, con la
manifestación de 15.000 trabajadoras reclamando un salario y una jornada laboral justa, así como
el derecho al voto para las mujeres. Tras décadas de reivindicaciones de cientos de mujeres en las
calles y de numerosos episodios del movimiento feminista, en 1975 la ONU decidió nombrar el 8
de marzo como Día Internacional de la Mujer. Desde entonces, en esta efeméride
conmemoramos los esfuerzos y las conquistas que se han ido produciendo en materia de igualdad
durante las últimas décadas, y a su vez sirve como reflexión colectiva en torno a todo aquello que
aún tenemos que luchar para conseguir una igualdad efectiva y real.

La razón efectiva del feminismo es ensanchar y mejorar la vida de todas las personas,
garantizando los derechos de la ciudadanía, en especial de las mujeres, impulsando cambios
sociales estructurales por la inclusión social. Esa es la mirada interseccional que hay que
implementar a las políticas municipales. Desde la perspectiva feminista, hay que perseguir la
transformación social donde se tenga en cuenta cómo las diversas opresiones afectan a las
mujeres para poder avanzar real y eficazmente hacia la equidad.

En nuestro país, la lucha por la igualdad tiene sus raíces en la reivindicación del sufragio
femenino y que alcanzan su punto de inflexión con el reconocimiento de la igualdad entre
hombres y mujeres ante la ley. Así, las sucesivas demandas a lo largo de la historia nos han
dejado como legado las libertades y derechos que, hoy, las mujeres españolas disfrutamos en
nuestra vida diaria.

Este reconocimiento de la igualdad ante la ley ha sido, indudablemente, un paso clave en la
historia del feminismo; un gran avance que nos invita, como ciudadanía crecida en democracia, a
continuar trabajando día a día para hacer efectivos los derechos de todas las personas.

En la última década ha habido un crecimiento del movimiento feminista, una cuarta oleada
que ha producido muchos avances sobre todo en la conciencia global, de la necesidad de la
igualdad. Tanto en el ámbito estatal, autonómico o municipal se han producido importantes
avances como el plan coeducativo los patios inclusivos, la creación de la figura de coordinación
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en igualdad y convivencia, la incorporación de la educación sexual la diversidad afectivosexual
en las aulas o la compra de libros para las bibliotecas que reflejan ese mundo igualitario que
anhelamos.

También se ha avanzado en la promoción de la igualdad en el deporte, en el mundo rural y
en la ocupación; por ejemplo, con la paridad en las federaciones deportivas, con las jornadas de
mujeres en el mundo rural o la pionera Cátedra de economía feminista, la de urbanismo y género
y el Congreso Ivace ' '.Totes Fem Empresa

En el gobierno valenciano, fuimos pioneras con el Pacto Valenciano contra la Violencia de
Género y Machista. También creamos otros espacios de participación, como la Mesa para la
Igualdad Salarial y contra la feminización de la pobreza o el Consejo Valenciano de las mujeres y
otros donde la paridad y la perspectiva feminista se han incorporado.

Sin obviar el incremento en personal específico, presupuesto, programas y servicios como
pudieran ser los puntos violeta, las unidades de igualdad en diferentes distritos, la Taronja

, etc.Sencera

Hay que decir que no hemos llegado aquí por casualidad, ni de forma milagrosa. Las
mujeres y el movimiento feminista llevan muchos años de lucha y reivindicación de los derechos
para las mujeres. Por ello, nos enorgullecemos de todas ellas y nos sumamos a la causa por la
igualdad.

Para esta tarea se ha demostrado esencial la consolidación y visibilización de referentes
femeninos: mujeres que representan en sí mismas los valores de superación, inspiración y
conciliación; unos principios que simbolizan en gran medida los orígenes en los que se forjó el
movimiento feminista.

Desde los ayuntamientos, que somos la primera puerta a la ciudadanía de las políticas
públicas, tenemos que hacer un mayor esfuerzo para contribuir a la igualdad real entre mujeres y
hombres, apoyando las propuestas feministas que mejoren la vida de las personas. En este
sentido, cabe tener en cuenta que el trabajo en igualdad requiere de una mirada larga que tenga la
transversalidad entre uno de sus principios rectores, ponernos, en definitiva, las gafas violeta en
cualquier ámbito de la vida.

Es por ello que este año hemos querido prestar atención a cómo se aplica la igualdad en el
ámbito deportivo. El deporte es un ámbito social relacionado con el bienestar y la salud que
aporta muchos beneficios al desarrollo físico, psicológico y social de las personas. En él se da
una gran diversidad de relaciones que enriquecen la experiencia deportiva y, del mismo modo
que en el resto de ámbitos de la vida, se expresan todas las realidades existentes en la sociedad,
reproduciéndose algunas de las lacras que la corroen, como es el caso del machismo, el acoso y
el abuso sexual. Hechos que, indudablemente, afectan más a las mujeres.

En este sentido, los sucesos ocurridos en el último año en el deporte femenino español nos
invitan a reflexionar sobre el papel de la mujer en este ámbito. Un sector profesional donde los
grandes logros de las atletas quedan, en muchas ocasiones, eclipsados e invisibilizados en el
conjunto social, a pesar de la dificultad de cada triunfo.
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Las deportistas valencianas son una de las mayores riquezas del feminismo contemporáneo
en nuestra región. Son muchas las victorias y las medallas con nombre y apellidos de mujer, pero
son más aún las lecciones vitales que han compartido con la sociedad valenciana. Cada una de
ellas tiene una historia personal marcada por el sacrificio, la superación de obstáculos y el afán
de servir como ejemplo para muchas otras mujeres y niñas que, desde la cantera, las observan.

Ellas son la prueba viva de que las mujeres valientes no tienen techo ni conocen una meta
que no puedan alcanzar. Porque fueron mujeres valientes las que reclamaron unas políticas
laborales justas que hoy caminan hacia la conciliación. Fueron mujeres valientes las que, en un
momento histórico contrario, salieron a la calle a superar las barreras impuestas; y fueron
mujeres valientes las que, al poner voz y rostro a las demandas de muchas otras, nos han seguido
inspirando con su ejemplo a pesar del paso del tiempo.

Por ello, en el Día Internacional de la Mujer, este 2024 debemos prestar especial atención y
hacer un justo reconocimiento a todas ellas: nuestras deportistas. Mujeres que llevan años
batiendo récords, saltando obstáculos y haciendo más grande el deporte y el feminismo en
València. 

Por otro lado, no debemos eludir el hecho de que los abusos sexuales no escapan del
ámbito del deporte ni de los centros donde se practica. Se tiene que tener en cuenta que las
relaciones entre las personas profesionales del mundo del deporte (entrenadoras, técnicas,
sanitarias, directivas, árbitras…) y las personas que lo practican son de carácter vertical; esto es,
implican una desigualdad basada en el mayor poder y autoridad de que dispone la figura
profesional.

Estas relaciones asimétricas pueden ser utilizadas de forma positiva para establecer los
límites, enseñar una disciplina y respeto y dar seguridad, o bien, de forma negativa, para formar
la realización de conductas que implican un grave riesgo para el desarrollo de las personas, como
son los maltratos y abusos. Se tiene que tener también en consideración la posibilidad de que se
produzcan situaciones de acoso y abuso sexual entre deportistas.

La violencia sexual tiene múltiples manifestaciones y es una forma de violencia por razón
de género, una forma de discriminación y una vulneración de los derechos humanos. Es
imprescindible que tanto las instituciones deportivas como las autoridades tengan un compromiso
de tolerancia cero con cualquier conducta de violencia sexual.

Asumir y afrontar el hecho de que tanto el acoso como el abuso sexual pueden tener la
misma presencia en el ámbito deportivo como en cualquier otro ámbito social hace que,
realmente, trabajemos para que el deporte sea una práctica saludable y segura para los niños, las
niñas y las jóvenes deportistas.

Por todo lo expuesto, se presentan las siguientes:

PROPUESTAS DE ACUERDO

PRIMERO. Conmemorar el día 8 de Marzo como Día Internacional de la Mujer, promover
actividades que visibilicen la igualdad efectiva entre mujeres y hombres, así como invitar a la
ciudadanía valenciana a sumarse a la celebración de esta efeméride.
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SEGUNDO. Difundir y promover la campaña de sensibilización con el lema institucional
para el año 2024 Mujeres en Movimiento como justo reconocimiento del esfuerzo, la superación
y el ejemplo que constituyen para nuestra sociedad, especialmente para las más jóvenes, nuestras
deportistas valencianas.

TERCERO. Crear, organizar y celebrar el foro Mujer y Deporte, de periodicidad anual; un
espacio de debate y de reflexión que contará con la presencia de atletas referentes valencianas y
que se reunirá una vez al año para poner en común las necesidades existentes en el mundo del
deporte femenino.

CUARTO. Continuar impulsando políticas públicas, desde las competencias propias del
Ayuntamiento de València, encaminadas a reforzar la igualdad real y efectiva entre mujeres y
hombres, fomentar la conciliación y la corresponsabilidad, reducir la brecha salarial, así como
rechazar cualquier forma de violencia contra la mujer.

QUINTO. Seguir apostando por la vía de la coordinación y colaboración entre las distintas
Administraciones Públicas valencianas para mejorar la creación, implementación y evaluación de
las políticas de igualdad en la ciudad de València, aplicando la perspectiva de género en los
modelos de transformación de las ciudades, así como en los presupuestos y las inversiones.

SEXTO. Realizar campañas específicas que ayuden a la prevención y sensibilización sobre
las violencias sexuales en el ámbito deportivo y a la ruptura de los estereotipos de género,
ofreciendo consejos y recomendaciones a las personas usuarias para favorecer unas instalaciones
deportivas libres de violencia sexual.

SÉPTIMO. Aprobar y desarrollar el Protocolo de prevención y actuación ante situaciones
de maltrato, violencia, acoso, agresión y discriminación en las instalaciones deportivas
municipales de València, así como incentivar la adhesión de clubes y federaciones a este
protocolo, ofreciendo asesoramiento y formación en materia de prevención, detección y
actuación.

OCTAVO. Fomentar, promover y facilitar la práctica deportiva de mujeres en las
instalaciones deportivas municipales para dar visibilidad al deporte femenino, potenciar el
liderazgo de las mujeres en este ámbito y corregir las desigualdades existentes.

NOVENO. Rechazar cualquier forma de violencia contra la mujer, trabajando en la mejora
del sistema de detección temprana, así como en la atención a las víctimas de violencia contra las
mujeres en el marco de nuestras competencias.

DÉCIMO. Acabar con la brecha de género que sigue existiendo en algunos entornos
laborales, tanto en la calidad de los puestos como en la representación de género.

UNDÉCIMO. Trabajar por un modelo social de ciudad en el que desaparezcan las causas
que obligan a las mujeres a prostituirse, por ser este hecho incompatible con los principios de
igualdad, de respeto a la dignidad de las personas y de defensa de los derechos humanos, así
como condenar cualquier forma de trata o explotación sexual sobre las mujeres.
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DUODÉCIMO. Dar traslado de los presentes acuerdos en la Generalitat Valenciana y a los
grupos parlamentarios de las Cortes Valencianas, al Ministerio de Igualdad del Gobierno de
España y a los diferentes grupos parlamentarios del Congreso y del Senado, así como que se
publicite por las vías habituales y se comunique al tejido asociativo de nuestra población."

ALTERNATIVA

Proposta alternativa subscrita pels grups Compromís i Socialista /Propuesta
:alternativa suscrita por los grupos Compromís y Socialista

"1. Conmemorar el día 8 de Marzo como Día Internacional de la Mujer, promover
actividades que visibilicen la igualdad efectiva entre mujeres y hombres, así como invitar a la
ciudadanía valenciana a sumarse a la celebración de esta efeméride.

2. Invitar a la ciudadanía a reivindicar un futuro sin discriminación por razón de sexo,
donde mujeres y hombres forman parte de nuestra sociedad en igualdad de derechos y
responsabilidades. Promover acciones formativas y de sensibilización social.

3. Reconocer la violencia de género y machista, y la necesidad de protección de las
mujeres, sus hijas e hijos víctimas de esta violencia:

a)    Reafirmarnos en la declaración del Pleno de septiembre de 2019 del Ayuntamiento de
València, en la cual se declara ciudad abolicionista de la prostitución.

b)    El Ayuntamiento de València muestra su frontal rechazo a la gestación subrogada o
vientres de alquiler. El deseo de maternidad y/o paternidad no puede sustituir o violar los
derechos de las mujeres y los menores.

c)       El Ayuntamiento de València se compromete a no implementar una Oficina Anti
abortamiento como la instaurada en el Ayuntamiento de Alicante.

d)    Instar al gobierno de la Generalitat Valenciana a recuperar, lo más pronto posible, el
30% del funcionariado público que ha sido suprimido de la fiscalía especializada en violencia
machista a València.

4. El Ayuntamiento de València se compromete a impulsar y fomentar la igualdad en el
deporte:

a)    Difundir y promover la campaña de sensibilización con el lema institucional para el
año 2024 Mujeres en Movimiento como justo reconocimiento del esfuerzo, la superación y el
ejemplo que constituyen para nuestra sociedad, especialmente para las más jóvenes, nuestras
deportistas valencianas

b)    Crear, organizar y celebrar el foro Mujer y Deporte, de periodicidad anual; un espacio
de debate y de reflexión que contará con la presencia de atletas referentes valencianas y que se
reunirá una vez al año para poner en común las necesidades existentes en el mundo del deporte
femenino.
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c)    Realizar campañas específicas que ayuden a la prevención y sensibilización sobre las
violencias sexuales en el ámbito deportivo y a la ruptura de los estereotipos de género, ofreciendo
consejos y recomendaciones a las personas usuarias para favorecer unas instalaciones deportivas
libres de violencia sexual.

d)     Fomentar, promover y facilitar la práctica deportiva de mujeres en las instalaciones
deportivas municipales para dar visibilidad al deporte femenino, potenciar el liderazgo de las
mujeres en este ámbito y corregir las desigualdades existentes.

e)       Aprobar y desarrollar el Protocolo de prevención y actuación ante situaciones de
maltrato, violencia, acoso, agresión y discriminación en las instalaciones deportivas municipales
de Valencia, así como incentivar la adhesión de clubes y federaciones a este protocolo,
ofreciendo asesoramiento y formación en materia de prevención, detección y actuación.

5) Impulsar políticas que fomenten la conciliación, la corresponsabilidad y la eliminación
de la brecha de género:

a)    Recuperar las medidas de acción positiva de Valencia Activa dirigidas a eliminar la
discriminación y la desigualdad en el empleo.

b)    Fomentar espacios de encuentro y formación para potenciar los liderazgos femeninos.

c)    Avanzar hacia el reconocimiento, la redistribución y la dignificación del trabajo de los
cuidados, que mayoritariamente hacen mujeres, la gran mayoría de las cuales son no
profesionales.

d)    Revocar el acuerdo del Patronato de la Fundación València Activa celebrado ayer 6 de
Marzo por se elimina el término 'la mujer' y se sustituye por 'todas las personas' en el párrafo 7º
del artículo 6 de los estatutos de la Fundacion Valencia Activa y mantener la redacción original,
así como mantener el lenguaje inclusivo en los estatutos.

e)    Instar al Consell de la Generalitat Valenciana a impulsar el pacto valenciano de rentas
con las asociaciones empresariales, sindicales, las fuerzas políticas y las instituciones para
combatir la brecha salarial entre hombres y mujeres y proteger el conjunto de las personas
trabajadoras de los efectos de la inflación.

f)     Instar en el Consell de la Generalitat a impulsar un plan de formación especial para
mujeres en ámbitos laborales estratégicos que ofrezcan nuevas oportunidades para poder acceder
al mercado de trabajo a mujeres que abandonaron sus estudios.

g)       Favoreciendo la contratación de empresas que incluyan la perspectiva de género
inter-seccional en la óptica empresarial y laboral, la transparencia retributiva, planes de igualdad
y RSC de forma voluntaria.

h)       Implementando medidas de compensación para favorecer el tiempo destinado a las
curas y la crianza.
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i)     Pedir a la Generalitat Valenciana aprobar, en el marco del diálogo social, un plan de
acción de lucha contra la brecha salarial entre trabajadoras y trabajadores.

6. Seguir apostando por la vía de la coordinación y colaboración entre las distintas
Administraciones Públicas valencianas para mejorar la creación, implementación y evaluación de
las políticas de igualdad en la ciudad de Valencia, aplicando la perspectiva de género en los
modelos de transformación de las ciudades, así como en los presupuestos y las inversiones con
perspectiva de género.

7. La aplicación transversal de la mirada ecofeminista en los modelos de transformación
del Ayuntamiento de València:

a)    Continuar trabajando en la aplicación de la perspectiva de género en los modelos de
transformación de las ciudades empezando por el diseño del urbanismo

b)    Priorizando la accesibilidad universal, la seguridad y el civismo.

c)    Fomentando los patios escolares coeducativos e inclusivos.

d)    Fomentando y mejorando el transporte público y sostenible.

e)       Cuidando y ayudando los sectores productivos como la agricultura, fomentando el
comercio local y producto de proximidad, ecológico y sostenible.

f)         Fomentando los espacios verdes, desde la resiliencia y la lucha contra el cambio
climático.

g)    Desarrollando los ODS, empoderando las mujeres porque participan activamente en la
decisión de las inversiones y en la ordenación urbana.

8. Instar en las Cortes Valencianas a seguir con la tramitación y aprobación de la Ley
Valenciana de Igualdad de Género. Donde se recoge la necesidad de trabajar en una sociedad
donde los cuidados estén en el centro de la acción y con usos racionales de los tiempos de
trabajo.

9. Dar traslado de los presentes acuerdos en la Generalitat Valenciana y a los grupos
parlamentarios de las Cortes Valencianas, al Ministerio de Igualdad del Gobierno de España y a
los diferentes grupos parlamentarios del Congreso y del Senado, así como que se publicite por las
vías habituales y se comunique al tejido asociativo de nuestra población."

DEBAT/DEBATE

La  obri el primer torn de paraula. /presidència La  abre el primer turno depresidencia
.palabra

Sra. Gil

"Buenos días a todos. Muchas gracias, alcaldesa.



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 h

Fh
P 

C
q
Y
F 

vI
4
R
 t

0
O

t 
D

eL
B
 O

Y
w

Z
 k

1
s=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARI GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I DEL
PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 27/03/2024 ACCVCA-120 16898817903173673250
2988532410590347135

PLE - ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT DE 7 DE MARÇ DE 2024 / PLENO - ACTA DE LA SESIÓN
EXTRAORDINARIA Y URGENTE DE 7 DE MARZO DE 2024 65

Bueno, pues hoy, vísperas del día 8 de Marzo, un día importante para la ciudadanía y
también para València, traemos una moción que había sido trabajada con los grupos de la
oposición, con Compromís y con el Partido Socialista, concretamente, con la señora Beamud y la
señora Nuria Llopis, donde creíamos importante juntar y ponernos de acuerdo en todo lo que nos
une, que es mucho, y dejar a un lado las diferencias políticas, que no traen nada bueno para este
día.

Es por ello, que yo creo que hoy es un día para felicitarnos en el avance de los derechos de
las mujeres, que han sido muchos, desde hace muchos años. Y también para ponernos los deberes
y recorrer un camino que aún nos queda para avanzar en más derechos, para conquistar los
derechos que aún nos quedan a las mujeres por conocer y, más que por conocer, por albergar. Y
yo creo que hoy es un día para dejar a un lado los protagonismos políticos y buscar todo aquello
que nos une.

Con ese espíritu y sentimiento de buscar todo aquello que nos une en favor de todas las
mujeres y en favor del día 8, de la igualdad de mujeres y hombres, es por ello que traíamos esta
moción. Una moción donde incluyen doce puntos, de los cuales cuatro habían sido propuestos
por esta concejala, por la concejala de Igualdad, los otros cuatro por la señora Llopis y los otros
cuatro por la señora Beamud. Hoy es un día donde el movimiento feminista y tras las reuniones
que he mantenido con ellos, nos piden unidad. Una unidad para avanzar en los derechos, una
unidad para no dar ni un paso atrás en los derechos conquistados por las mujeres y una unidad
donde el movimiento feminista nos necesita al lado, y no liderando unos posicionamientos
políticos que no ganan absolutamente nada.

Con ese sentido es con el que también hemos encaminado esta campaña del 8M, una
campaña que gira en torno a las deportistas valencianas, donde hemos puesto la campaña en base
a tres conceptos clave. El primer concepto, el de superación, porque constantemente nuestras
deportistas están superándose, están saltando barreras para poder estar en los focos de visibilidad
y en los focos de trabajo a su altura, de su esfuerzo. Un concepto de la conciliación, donde
muchas mujeres deportistas que quieren ser madres tienen que decidir si continúan con su carrera
deportiva o si eligen ser madres. Y es por ello, que queríamos reivindicar la labor y el trabajo que
hacen estas mujeres por compatibilizar la conciliación y el ser madres con su trayectoria
profesional deportiva. Y un tercer concepto clave como es el de la inspiración, porque al final las
mujeres deportistas de nuestra ciudad son inspiración para nuestras niñas, son inspiración para la
cantera de lo que será el futuro de la igualdad y el futuro de los derechos de las mujeres de
nuestro país y de nuestra ciudad. Y es por ello que teníamos y pensábamos necesario incluir
también a nuestras niñas como inspiración de estas mujeres referentes.

También agradecer públicamente a las cinco mujeres que han sido referentes en nuestra
campaña, como es Almudena Muñoz, una compañera del Ayuntamiento de València, que es la
primera vez que se le hace un reconocimiento como deportista y mujer en este campo. También a
Marta Fernández de Castro, una atleta que trabaja día a día por ayudar a más mujeres en el
atletismo y a conseguir sus retos. Queralt Casas, otra mujer del València Basket, que es un
referente y una capitana del València Basket a nivel internacional. Ruth Aguilar, paralímpica,
una mujer hecha por bandera que trabaja día a día por visibilizar el deporte adaptado. Y por
último, Mireia Cabañes, una mujer que es surfista adaptada, que viene de competir en Australia y
de poner el nombre de València por todo el mundo.
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Es por ello que también quiero decir aquí que la Concejalía de Igualdad va a liderar
absolutamente todas las políticas de igualdad que tienen encomendadas este ayuntamiento,
porque entendemos necesario que sea Igualdad, que son las funcionarias que conocen
perfectamente cuáles son los problemas de las mujeres, cuáles son los derechos que tenemos que
seguir trabajando, los que tenemos que liderar.

Y por último, también anunciarles que mañana se va a constituir por primera vez el Foro
de Deporte y Mujer en el Ayuntamiento de València para lo que decía al principio, seguir
recorriendo este camino, para seguir conquistando derechos, para seguir poniendo los derechos
de las mujeres en el punto triangular de nuestras políticas municipales. Y también decirles que el
movimiento feminista nos pide unión. Y como feministas que somos os pido que os suméis a esta
moción que hemos consensuado y que entiendo que se debería de aprobar por parte de los grupos
que la hemos trabajado."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Gil.

Señora Llopis."

Sra. Llopis

"Gracias. 

Bueno… Ah, perdón."

Sra. Presidenta 

"Perdón, señor Badenas."

Sr. Badenas

"No sé si por orden me corresponde a mí primero o después intervenir."

Sra. Presidenta

"No, de mayor a menor. ¿No? No, perdón, perdón. Pues sí, al revés. Perdón, Juanma."

Sr. Badenas

"Pues muchísimas gracias, señora alcaldesa.

Señora Gil, usted lo ha dicho. Está más de acuerdo con los grupos de la oposición que con
sus socios de gobierno en este punto, lo cual es muy respetable. Es decir, yo creo que cada uno de
nosotros tenemos derecho a tener nuestros propios principios y nuestros propios valores. Usted
tiene unos principios y valores que coinciden claramente con los que sobre este punto, y en
algunas otras cosas más, tiene Compromís y el PSPV. Nosotros en el Grupo Municipal de Vox
creemos en los fundamentos, valores y principios constitucionales. Usted sabe que el profesor
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Peces-Barba, uno de los padres de la Constitución española, además socialista, dijo que la
Constitución se compone de tres tipos de principios y valores: principios políticos, principios
jurídicos y principios morales o ideológicos. Pero se da la circunstancia de que la Constitución es
el marco en donde se produce el consenso de todos los españoles en cuanto a esos principios
políticos, constitucionales e ideológicos. Y por tanto, debemos someternos a ese marco moral.
Ese es el marco moral de referencia en el que tenemos que nosotros establecer nuestras
relaciones de consenso.

Y se da la circunstancia de que en la Constitución hay varios artículos, uno es el artículo 9,
otro es el artículo 14. El artículo 9 dice que los ciudadanos y todos los poderes públicos estamos
sometidos a la Constitución y al resto del ordenamiento jurídico. Y luego el artículo 14 de la
Constitución dice muy claramente que no puede haber discriminación por razón de sexo, raza,
religión, etcétera. Por tanto, este es el marco de referencia, este es el marco jurídico, este es el
marco político y este es el marco moral de referencia para todos los grupos municipales. Por
tanto, nosotros no vamos a poder apoyar su moción porque nosotros estamos en el marco
constitucional, en el que no se permite establecer discriminación por razón de sexo.

Mire, el movimiento feminista nació en 1848 por la declaración de sentimientos y
resoluciones de Seneca Falls, que es como comenzó el movimiento sufragista en el mundo. Y en
España tuvimos su máxima manifestación con Clara Campoamor cuando en 1931 el Partido
Republicano Feminista que representaba consiguió que se pudiera incluir en la Constitución de
ese año, del 31, el voto de la mujer. Yo creo que es una gran conquista. La igualdad de derechos
y de mujeres es una gran conquista y ahí tenemos que mantenernos. Pero ustedes están a favor de
lo que se llama discriminación positiva y la discriminación positiva en el fondo, jurídicamente,
no es más que una discriminación negativa frente a la otra parte, porque cuando se crea un
privilegio, se establece algo a favor de alguien que no puede tener la otra parte de la sociedad,
que es el 48 por ciento de los habitantes de España, pues ustedes están estableciendo una
discriminación negativa contra los hombres.

Nosotros, por supuesto, que estamos en contra de la violencia contra la mujer. Y contra
cualquier violencia contra las personas, en contra de cualquier violencia contra las personas, no
sólo con las mujeres. Y por supuesto estamos en contra muy radicalmente con respecto del acoso
en el deporte. Y en eso nos van a tener al lado. Vamos a apoyar cualquier tipo de medida que
impida o evite el mayor número de agresiones. Pero ustedes, por ejemplo, podían haber incluido
en su moción todo lo que tiene que ver con el cisgenerismo y el transgenerismo, porque ahora
resulta que usted puede ir a la prensa y leer que hay un señor que se llama Roberto, que es un
cabo del ejército español, que se ha declarado mujer lesbiana. Y esta mujer lesbiana, que en
realidad es un hombre, que él mismo reconoce que está utilizando la ley para aprovecharse de esa
circunstancia jurídica, pues va a poder acceder a vestuarios femeninos, y va a poder invadir la
intimidad de esas mujeres. Y después, ustedes están permitiendo que se produzcan este tipo de
situaciones en las que los derechos de las mujeres van a verse perjudicados.

Por tanto, lo que tenemos que hacer es aprobar mociones en donde se garantice y se
asegure que la intimidad, los derechos de todas las personas, hombres y mujeres por igual, van a
ser protegidos y establezcamos todas las medidas que usted quiera para proteger y defender a las
mujeres frente a todo tipo de agresiones. Y también a los hombres. Por tanto, no a esta moción
por las razones que le he dicho. Nosotros estamos en el marco constitucional. Ustedes, por lo que
me acaba de decir, están en el marco de la izquierda."
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Sra. Presidenta

"Gracias, señor Badenas."

Sra. Robles

"Una qüestió d’ordre. Una altra vegada, ja ho parlarem ací. Si les normes és que poden
gravar intervencions dels grups dins d’esta sala, demanaria que la norma siga clara perquè ha
tornat a passar que s'està gravant una intervenció dins d’esta sala i la resta de la gent no estem en
igualtat de condicions."

Sra. Presidenta

"Sí, he vist dos gravacions en la part superior i ací també. El que deguem de fer és acordar
si n’hi ha gravacions o no n'hi ha gravacions, siga baix o dalt, perquè jo he vist dos persones
gravant dalt i una persona gravant baix. Jo l’únic que si els pareix, donat que la gent que està
gravant és gent entenc de confiança dels grups, val? Anem a dir que..."

Sra. Robles

"Nosaltres solament demanem que la norma siga clara per a tot el món."

Sra. Presidenta

"Clar, jo també, però baix i dalt."

Sra. Robles

"En tota la sala."

Sra. Presidenta

"Si els pareix, això és massa complexe... En tota la sala. Ja, ja, però Grezzi no pensa el
mateix que està dient vosté. Per tant, espere, espere, espere. . Ya, claro, es que.. Claro, entonces...
Jo l’únic que les demane es que ho raonem en la pròxima junta de portaveus. Jo no tinc cap
inconvenient, però entenc que el criteri és o tots o ningú. Ja està. , o baix i dalt no o baix iO sea
dalt sí, perquè si no... Jo entenc les raons que vostés al.legaren de què la gent que estiguera
darrere de vostès, perquè hi ha públic, entenc que retiràrem a tot el personal que hi havia darrere
de vostés. I jo això ho entenc perquè estan vostés treballant amb la seua documentació i tenen
que ser respectats. Ho entenc. Però em pasa el mateix ahí dalt, que es que ahí dalt un s’assoma i
està veient els seus papers.

Per tant, jo si els pareix a la Junta de Portaveus ho parlem. ¿Vale?

Té la paraula la senyora Llopis, ara sí."

Sra. Llopis
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"Vale. Muchas gracias, alcaldesa.

Bueno, en primer lugar, señora Gil, como Partido Socialista nosotros agradecemos la
intención que ha tenido usted como concejala de Igualdad, obviamente ¿no?, de sentarnos a la
oposición con el objetivo de trabajar y de intentar llegar a acuerdos, como usted bien ha dicho, en
una cuestión que nos parece tan fundamental como son los derechos de las mujeres. Y yo ya le
digo que, obviamente, siempre tenderemos la mano y la tendremos tendida para trabajar por la
igualdad. Y es cierto, además usted ya lo ha ya lo ha comentado, que mantuvimos dos reuniones
que mostraron la voluntad de llegar a acuerdos hasta el punto que nosotros no presentamos una
moción propia en el 8 de Marzo porque entendíamos que era posible llegar a un acuerdo. Y de
hecho entendemos, entendíamos y entendemos que es un deber llegar a acuerdos en mociones
que defienden la igualdad de derechos, ¿no?

Pero la realidad, lamentablemente, la realidad de este nuevo gobierno, de su gobierno,
vuelve a dejar claro cuáles son sus intenciones y cuáles son sus prioridades. Y les da igual
ponerse la pegatina de un ayuntamiento machista, porque ayer, yo le recuerdo lo que pasó ayer,
su gobierno promovió que de los Estatutos de València Activa desapareciera el objetivo de la
Fundación que habla sobre la promoción de los derechos de las mujeres y la necesidad de
combatir la brecha salarial. Además, esto sucedió con el señor Badenas, que ha intervenido
anteriormente, que ya le ha dicho que no le va a aprobar su moción, y ustedes, su gobierno fue, le
delegaron en el voto al señor Badenas. Cuando además desde su fundación con el Partido
Popular, uno de los principales objetivos que ha tenido siempre la Fundación València Activa era
ayudar a que las mujeres tengan los mismos derechos de acceso, promoción y estabilización
laboral. Pero, como bien le he dicho, yo creo que su gobierno ha decidido que desde ayer este
punto pues no es necesario, ¿no?

Entonces, yo le digo que de nada sirve, señora Gil, su buena voluntad de sentarnos a la
oposición para tratar de llegar a acuerdos si con los votos del Partido Popular ayer se aprueba en
el Patronato de València Activa que se acabó aplicar la perspectiva de género en políticas tan
importantes. Además, en un 8 de Marzo reivindicando políticas de empleo. Que con los votos de
su partido se acabaron las medidas de acción positiva en el empleo de las mujeres. Y que con los
votos de su partido, porque al final es de su partido, se acabó el Espai Lidera, se acabó el
programa de Lideresses y se acabó todo el trabajo que se ha hecho en estos ocho años por parte
del Ayuntamiento de València.

Por eso, además, nosotros hoy presentábamos una alternativa que además yo creo que
mejora sustancialmente la base sobre la que nosotras habíamos trabajado, nosotras tres, tanto la
señora Beamud, usted y yo, y que incluye puntos que nosotros además entendemos que son
fundamentales y que deberían estar incluidos en una moción que habla precisamente de los
derechos de las mujeres. Y, sobre todo, con nuestra alternativa, además, yo creo que le damos la
oportunidad a usted de resarcirse de este gravísimo error que sucedió en el día de ayer.
Gravísimo y además vergonzoso error que cometieron ayer con el borrado de las mujeres de
València Activa. Tiene la oportunidad, ya lo han dicho, ¿no?, que estas mociones sirven para
intentar llegar a acuerdos, pues tienen la oportunidad de aprobarlo, de aprobar nuestra moción
alternativa y volver a la redacción anterior de los Estatutos de València Activa. Yo, ya les tiendo
la mano. Les propongo resarcirse y votar algo tan sencillo, se lo leo, además, está incluido en el
punto y usted lo tiene: revocar el acuerdo del Patronato de la Fundación València Activa,
celebrado ayer 6 de marzo, que elimina el término ‘la mujer’ y lo sustituye por ‘todas las
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personas’. Si de verdad cree en la igualdad y pretende trabajar por los derechos de las mujeres yo
le pido, desmárquese, ya lo ha hecho su socio. Desmárquese usted de su socio y vote a favor de
nuestra alternativa. Que además yo creo que estoy segura que las mujeres y vecinas de la ciudad
de València prefieren que voten ustedes en este tipo de cuestiones con la izquierda antes de
apoyarse en un señor que bajo la excusa del constitucionalismo, que, sinceramente, parece
mentira, borra y pretende borrar que se trabaje por la igualdad de las mujeres en el ámbito
laboral.

Señora Gil, yo le repito que está muy bien intentar llegar a acuerdos con la oposición en
temas de igualdad, pero es muy difícil cuando se pertenece a un partido que apoya políticas
machistas. Ustedes irán seguramente mañana día 8 de marzo, como hicieron además también la
semana pasada y el día de la igualdad salarial, a ponerse la pulsera morada y hacerse fotos en las
pancartas para reivindicar que son las más feministas. Pero eso no se demuestra haciéndose una
foto y poniéndose una pulsera, eso se demuestra con las políticas. Y mientras tanto, mientras
ustedes se hacen la foto, votan con sus socios de gobierno a llevar a cabo políticas que borran la
igualdad de la hoja de ruta de este Ayuntamiento.

A mí, y con esto termino, me gustaría saber qué piensan hoy las compañeras de EVAP de
las políticas de empleo del Ayuntamiento de València que cuentan cero con las mujeres de esta
ciudad."

Sra. Presidenta

"Muchas gracias, señora Llopis.

Señora Beamud."

Sra. Beamud

"Moltes gràcies, alcaldessa.

Mireu, un any més dediquem un punt del Ple per commemorar el 8 de Març com el dia de
les Dones, una data que no fa més que visibilitzar la lluita contra el masclisme com a mecanisme
d'opressió contra les dones, per recordar que les dones encara patim la violència pel simple fet de
ser dones, per exigir que s'ature de manera immediata tot el que ens impedeix gaudir de les
mateixes oportunitats, viure lliurement i sense por, deixar de patir les situacions diferents pel
simple fet de ser dones.

Hui en este ple, en este punt hauríem d'estar parlant de com d'orgullosos ens sentim de
tantes i tantes dones i de la lluita feminista. Perquè efectivament, no estem ací de forma
miraculosa. De com hauríem d'estar parlant de tot el que queda per lluitar i de què les institucions
han de mostrar el seu compromís en la lluita per la igualtat que hauria d'interpel·lar a totes i a
tots, amb paraules, sí, però també amb fets, dissenyant, impulsant i donant suport a polítiques
encaminades a aturar les desigualtats i les discriminacions.
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Hui hauríem d'estar parlant únicament de què encara vivim en una societat que no ens
oferix les mateixes oportunitats a les dones i als homes, que les desigualtats en tots els àmbits
encara existeixen, que la violència masclista és estructural i hauria d’erradicar-se de manera
comú per part de tots i de totes, sense fissures, sense peròs, sense qüestionaments.

Però clar, quan tens de company de viatge a l'extrema dreta, senyora Catalá, el risc que et
deixen les costures a l’aire sempre està ahí. Perquè jo crec que en estos mesos que porten junts en
este viatge de govern, una cosa queda clar, que ells, els quatre Vox, no són de postureig ni de
fotos, ells sempre deixen molt clar qui són i què pensen. Quan els teus socis neguen la violència
de gènere i masclista i es mostren contínuament contraris a les polítiques vinculades als drets
humans i a la igualtat, resulta que el dia abans del ple i dos dies abans del 8M es carreguen de
cop i volta totes les mesures de promoció a l'ocupació per a les dones en una fundació municipal,
amb el vostre vistiplau. .Bien

Xica i damunt tot això ho argumenta dient que ‘  . Senyora Català, ello han desideologizado’
seu govern encara no s'ha enterat que els drets humans i la igualtat no tenen res a vore amb la
ideologia? Vostés pensen igual com Vox? Vostés pensen que protegir a una dona víctima de
violència masclista és ideològic? Pensen que posar mesures per facilitar la igualtat de les dones
en l'àmbit laboral és ideològic? Què li van a dir a les dones d’EVAP, a les associacions que ens
van congregar el 22 de febrer, el Dia Internacional per lluitar contra la bretxa salarial? Que els
van a dir? Van a tindre la cara de tornar a ficar-se la jaqueta roja? A vore, vaig a intentar
repetir-ho una volta, eh? La igualtat de totes i de tots, senyores i senyors de Vox, i ho lamente
molt, però també del Partit Popular, no és una qüestió ideològica. Deixen d'utilitzar els arguments
perversos per amagar les seues fòbies, el seu classisme o els prejudicis.

En este ple hui hauríem de mostrar un compromís contundent contra la violència de gènere
i masclista i la igualtat de les dones amb motiu de la celebració del dia 8 de Març, però hui no va
a ser possible perquè no existeix una voluntat real perquè això passe per part dels partits del
govern. L'eradicació del masclisme, el sexisme i la misogínia haurien de ser un objectiu de totes i
tots les persones demòcrates. Un anunci, el Tribunal Constitucional ja va validar la Llei
d'igualtat. . No es pot ser neutral davant la violència masclista, l'assetjament o la violènciaBueno
sexual i les desigualtats que patim les dones. Açò va molt més enllà de les fotos, de les
campanyes, de les declaracions. Va de fets.

I senyora Català, vosté és l'alcaldessa. Vosté és la responsable que açò passe i hauria de dir
alguna cosa perquè pel contrari el que estaria fent és donar cabuda a lo que diu el segon tinent
d'alcalde. Aixina que deixe d'amagar-se, mentre que altres li estan fent el treball brut.

Moltes gràcies."

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyora Beamud.

Senyora Gil."
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La obri el segon torn de paraula./presidència La  abre el segundo turno depresidencia
.palabra

Sra. Gil

"Muchas gracias, alcaldesa.

Efectivamente, señor Badenas, usted y yo pertenecemos a partidos políticos diferentes,
porque usted en este punto tiene un pensamiento y nosotros otro. Yo lo respeto, pero
evidentemente no lo comparto.

En relación con la moción que ustedes han presentado de forma alternativa sin previamente
haberlo comunicado conmigo, cuando yo sí que estuve hablando con vosotras para intentar llegar
a una unidad en esta moción, porque al final el movimiento feminista lo que nos pide es unidad, y
esa unidad hoy va a depender única y exclusivamente de ustedes, porque yo me puse a trabajar
con ustedes en una moción para sacar adelante todo aquello que nos une, que son muchos
derechos que a las mujeres nos quedan por conquistar. Y ustedes hoy presentan una moción
alternativa sin previamente haberla comentado.

En relación con lo que ustedes estaban comentando que nosotros ayer votamos unos
puntos. Nosotros no delegamos ayer el voto, quiero que eso quede claro. Salió por el voto de
calidad ¿No? Perdón, perdón."

Sra. Presidenta

"Perdón. Si me permiten, vamos a dejar a la señora Gil que termine en su uso de la palabra.

Señora Gil, continúe."

Sra. Gil

"Bueno, pues yo había entendido que la alcaldesa no había delegado el voto. Y la que...
Oye, oye. ¿Ustedes saben lo que es el respeto? ¿Ustedes saben lo que es el respeto y más en este
punto?"

Sra. Presidenta

"Me van a permitir. Señora Gil, pare un momento. Me van a permitir que respeten el uso
de la palabra de la señora Gil, ¿vale? Como han hecho con ustedes, como hemos hecho todos con
ustedes.

Gracias."

Sra. Gil

"Vale, muchas gracias.
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Y luego también estaría bien que mañana en el acto donde vamos a reunir a casi 100
deportistas en el Ayuntamiento de València, la señora Llopis les explicara allí el comentario que
hizo en el Consell de la Dona. Dijo que ‘no les gustaba la campaña del 8M dedicada a las
deportistas, porque este año no se había escogido un colectivo importante’. Y luego dijo ‘Ay,
perdona, es que no me he explicado, que no hemos relacionado a todas las mujeres trabajadoras’.
Entonces, a ver si mañana en el acto con 100 deportistas que tenemos en el Ayuntamiento de
València va usted y se lo explica.

También decirles que las políticas de igualdad, como ya he dicho en la primera
intervención, las va a liderar Igualdad. Yo entiendo que cuando ustedes gobernaban pues a lo
mejor no las lideraba la concejala de Igualdad, pero en este caso las va a liderar la concejala de
Igualdad. Y no se preocupen por las políticas de empleo relacionadas con las mujeres porque las
vamos a liderar directamente, tanto desde Alcaldía como desde la Concejalía de Igualdad.
Tampoco se preocupen, porque no lo hicieron mientras gobernaban, por el edificio de Gama, que
sí que estará acabado con este gobierno. Tampoco se preocupen por el nuevo Espai Dones, que sí
que estará acabado con este gobierno." 

Sra. Presidenta

"Gracias."

Sra. Gil

"Gracias, alcaldesa."

Sra. Presidenta

"Gracias, señora Gil. Vale. Culminado el debate, la moción del... Ah, perdón, perdón. Es
verdad, perdón, que faltan los tres minutos de réplica. Perdón, perdón, perdón. Calma, que todos
ustedes se equivocan.

Vale, señor Badenas."

Sr. Badenas

"No es ni una equivocación, señora alcaldesa, simplemente cosas que pasan en el directo.

Señora Gil, Haidt, Jonathan Haidt en  dice que la ideología ata yLa mente de los justos
ciega. Hoy usted ha demostrado las dos cosas, que está atada ideológicamente a la izquierda y,
por otra parte, que está cegada como ellos, porque ¿ustedes de verdad creen que las mujeres no
son personas? Yo estoy convencido de que no pueden creer algo así. Por supuesto, ¿no? En los
Estatutos de València Activa se dice simplemente que se va a procurar la integración y favorecer
la empleabilidad de todas las personas, obviamente también están dentro las mujeres. Por tanto,
lo que están ustedes diciendo que se está negando en los Estatutos de València Activa que se
vayan a favorecer políticas o se van a implementar políticas en favor de la empleabilidad de las
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mujeres es negar a las mujeres el hecho de que son personas, como los hombres, porque en la
palabra persona se incluye tanto a la persona de sexo masculino como a la de sexo femenino. Por
tanto, no digan lo que no es.

Y después, a la representante del Grupo Compromís, mire, le reto a que coja los Estatutos
de València Activa y los lleve al Tribunal de Derechos Humanos, y que someta a, efectivamente,
si se conculca algún derecho constitucional o algún derecho fundamental en esos estatutos,
porque si no hace eso va a retirar usted las palabras por las cuales usted ha dicho que esos
estatutos conculcan los derechos humanos de cualquier persona, sea hombre o mujer. Sean un
poco más rigurosos. Ustedes están ciegos, lo decía Haidt, que no era precisamente un pensador
conservador. No es un pensador conservador, pero sí que es una persona que por lo menos tiene
el criterio científico como psicólogo social para entender estas cosas. Y ustedes se están dejando
llevar por una ideología universal que quieren imponer que va en contra de la razón, hasta el
punto de que ustedes eso, dicen que si yo imagínese que hubiera puesto en los Estatutos de
València Activa: ‘Se promoverán políticas de inserción de los hombres en el mercado laboral’,
me habrían dicho ‘Usted es un machista y además inconstitucional’. ¿Y por qué lo contrario no
es inconstitucional? Imagínese que yo pongo eso, ‘Sé tratará de resolver la brecha laboral que
perjudica a los hombres’. Y hubiera hecho unos estatutos donde no apareciera la palabra ‘mujer’,
ni ‘persona’, sino solo la palabra ‘hombre’. Ustedes dirían ‘Eso es inconstitucional’, ‘Eso es
discriminatorio, vulnera el artículo 14 de la Constitución’. Y simplemente sustituimos la palabra
‘hombre’ por la ‘mujer’ y a ustedes ya les parece que todo es correcto. Y al contrario, si ponemos
la palabra ‘persona’ que engloba a la mujer, entonces estamos cometiendo una felonía
inconstitucional y estamos atentando contra los derechos fundamentales, incluso los derechos
humanos. No, no es así.

Miren, quítense unos y otros la venda de los ojos, porque como decía Jean-François Revel,
el gran periodista francés, ‘la ideología es un problema en algunos casos porque impide pensar’."

Sra. Presidenta

"Gracias, señor Badenas.

Ahora sí, señora Llopis."

Sra. Llopis

"Bueno, señor Badenas, usted es libre de hablar. Yo, permítame, también soy libre de
ignorarle, porque me parece una falta de respeto tremenda a las mujeres de esta ciudad dedicarle
unos minutos a responderle cuando estamos hablando de políticas tan importantes como son las
de igualdad.

Me dirijo a la señora Gil. Yo le leo, Ana Peleteiro ‘ser deportista y ser madre es muy
difícil, pero ser trabajadora y madre, también’. No lo digo yo, que lo dice Ana Peleteiro. Y
además, para ser sinceras, yo también le digo una cosa, y además es que ya se lo dije en privado,
su moción de inicio y a esto es a lo que me refería, que usted ha tergiversado, la moción que nos
presentó el primer día sinceramente no estaba a la altura de un posicionamiento político en el
Ayuntamiento de València. Era una moción objetivamente vacía de contenido feminista. Usted
nos proponía una moción que hablaba exclusivamente de las mujeres deportistas y oiga, nosotros
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apoyamos, no diga lo contrario, apoyamos todas las medidas adoptadas en este sentido. De
hecho, en la moción alternativa las hemos añadido. Apoyamos eso y apoyamos en trabajar por las
mujeres en el deporte, claro que sí.

Pero nosotros lo que le dijimos, que usted ha tergiversado, es que nosotros queríamos más.
Y así se lo trasladamos en privado y se lo trasladamos en el Consell y se lo traslado ahora.
Nosotros como Partido Socialista queríamos más, queríamos más desde la primera reunión,
porque nosotros queríamos un ‘viva’ a las mujeres del deporte, pero un ‘viva’ también a las
mujeres vivas y libres de violencia de género. Un ‘viva’ a las mujeres libres de prostitución,
vivas y que no son utilizadas como incubadoras, vivas y que pueden trabajar, aquí muy
importante, en igualdad de condiciones con sus compañeros. Y mientras usted me está pidiendo
que me sume a su moción, ustedes están delegando el voto que, por lo tanto, es el voto de su
propio gobierno, para borrar las políticas de igualdad, en este caso, en políticas de laborales.
Nuestro ‘vivan las mujeres’ ya se lo dije, señora Gil, era bastante más amplio que el que usted
presentaba.

Y, sinceramente, su propuesta no contenía nada de la agenda feminista porque están
amedrentados, y además es que ha sido un buen ejemplo, por sus socios de gobierno. Ellos les
advierten que hay muchas líneas rojas que ustedes no pueden cruzar y ustedes no las cruzan
porque en el fondo les da igual, les da igual luchar por las políticas feministas. Este gobierno no
tiene interés ninguno por luchar en las políticas de género. Y es que no son conjeturas, es que, lo
repito otra vez, es que ayer fueron realidades.

Yo como consejo, señora Gil, de mujer a mujer, yo le diría que se desmarquen de sus
socios, que tienen la oportunidad, que aprueben nuestra moción alternativa y así mañana puedan
ir con la cabeza bien alta a ponerse la pulsera morada y a hacerse la fotografía en la pancarta.
Porque lo que defiende nuestra moción alternativa no es otra cosa que el derecho de todas las
mujeres, también el suyo."

Sra. Presidenta

"Señora Llopis.

Señora Beamud."

Sra. Beamud

"Mire, vosté ens demanava unitat i va fer un esforç que jo li ho valore i li ho vaig dir també
per privat, li ho valore. Però resulta que la unitat també parla del compromís, que el compromís
no només va de paraules i no va només de fer un escrit. Va de fets. I el que va passar ahir va ser
molt greu. I vosaltres com a govern ho esteu recolzant perquè li vàreu delegar el vot.

I mire, li vaig a dir una altra cosa. Resulta que la transversalitat és un principi fonamental
per a aplicar les polítiques d'igualtat, perquè resulta que treballar per la igualtat està en tots els
àmbits de la nostra vida. És una qüestió estructural. I clar, això implica que tindre una Regidoria
d'Igualtat servix per a donar eixe impuls, eixa visió, eixa brúixola, eixa guia per acompanyar a la
resta de delegacions. Però quan tu tens un govern que està compromés per la igualtat, resulta que
tots treballem a una i fem polítiques concretes en igualtat. I això no ho podeu fer. I vosté ve i em
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diu que les polítiques d'igualtat les va a liderar vosté com a regidora i l'alcaldessa. Ja. I què van a
fer amb les polítiques d'ocupació? Perquè tenen unes competències delegades molt concretes. I
les de formació? Té unes competències molt concretes. Li va a llevar les competències la senyora
alcaldessa al segon tinent d'alcalde perquè la regidora d'Igualtat les puga aplicar? Va a fer això?
Va a revocar l’acord del Patronato de la Fundació de València Activa? Va a tornar-ho enrere? Li
va a obligar a fer això? No, clar I eixos són els fets. Això és del que estem parlant i això és el.  
que trenca l'acord perquè és que no ens creiem res, no ens ho creiem.

I crec que el que hem presentat com a alternativa inclús també podria ser agafada per
vostés i ens podríem haver sentat, podem demanar un recés inclús si tenen alguna intenció. Però
clar, és que en el fons crec igual tristament també tenen cert acord amb els postulats que ells
estan fent. Hi ha una qüestió que Adela Cortina ho desenvolupa molt bé, és el fet dels màxims de
felicitat i els mínims de justícia, no? Tots tenim, podem desenvolupar-nos lliurement en les
nostres màxims de felicitat en llibertat. Però hi ha uns mínims que són inquebrantables, que són
els drets humans i la justícia. I per ahí ja no passem, no? I clar, per això deia que defensar la
igualtat, defensar els drets humans no és un fet ideològic, són principis morals. I quan això es
crebanta tenim un problema com a societat. I vosaltres, senyora alcaldessa, està representant un
govern juntament amb aquestes persones que crebanten la igualtat."

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyora Beamud.

Ara sí, hi ha una moció alternativa presentada a la moció presentada inicialment pel Partit
Popular. Es votarà primer, en primer lloc la moció alternativa i després la moció del Grup
Popular. D'acord?"

VOTACIÓ/VOTACIÓN

Se sotmet a votació la moció alternativa presentada pels grups Compromís i Socialista a la
subscrita per la Sra. Gil, regidora del Grup Popular, sobre el 8 de Març, amb motiu del Dia
Internacional de la Dona; i el Ple de l'Ajuntament acorda rebutjar-la pels vots en contra dels 17
regidors i regidores dels grups Popular i Vox València; voten a favor els 14 regidors i regidores
dels grups Compromís i Socialista que assistixen a la sessió (absents el Sr. Ribó i la Sra. Gómez).
A continuació, se sotmet a votació la moció original i el Ple de l'Ajuntament acorda rebutjar-la
pels vots en contra dels 18 regidors i regidores dels grups Compromís, Socialista i Vox València
(absents el Sr. Ribó i la Sra. Gómez); voten a favor els 13 regidors i regidores del Grup Popular.

Se somete a votación la moción alternativa presentada por los grupos Compromís y
Socialista a la suscrita por la Sra. Gil, concejala del Grupo Popular, sobre el 8 de Marzo, con
motivo del Día Internacional de la Mujer; y el Pleno del Ayuntamiento acuerda rechazarla por
los votos en contra de los 17 concejales y concejalas de los grupos Popular y Vox Valencia;
votan a favor los 14 concejales y concejalas de los grupos Compromís y Socialista que asisten a
la sesión (ausentes el Sr. Ribó y la Sra. Gómez). A continuación, se somete a votación la moción
original  y el Pleno del Ayuntamiento acuerda rechazarla por los votos en contra de los 18
concejales y concejalas de los grupos Vox Valencia Compromís, Socialista y  (ausentes el Sr.

; votan a favor los 13 concejales y concejalas del Grupo Popular.Ribó y la Sra. Gómez)
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9 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89COM-2024-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 40
ASSUMPTE / :ASUNTO
Interpel·lació subscrita pel Sr. Puchades, regidor del Grup Compromís, sobre concessions
honoràries determinades i retolació de vies públiques.
Interpelación suscrita por el Sr. Puchades, concejal del Grupo Compromís, sobre
determinadas concesiones honorarias y rotulación de vías públicas.

INTERPEL·LACIÓ/ INTERPELACIÓN

"El passat dia 13 de febrer va quedar vist per a sentència el judici instruït com a
conseqüència de l’obertura de la peça A de l’anomenat Cas Taula, que dilucida la possible
existència d’una caixa B que es va fer servir per finançar les campanyes electoral del Partido
Popular encapçalades per l’aleshores alcaldessa Rita Barberà.

Entre les persones processades destaca la figura de qui fora vicealcalde, Alfonso Grau, així
com la secretària del Grup Municipal Popular, Mari Carmen García-Fuster González-Alegre, tots
dos integrants del nucli més pròxim a l’exalcaldessa Barberà durant els seus successius governs
municipals.

Una part de la instrucció inicial del procediment judicial sobre finançament il·legal del
Partit Popular de València va ser remés al Tribunal Suprem que va obrir causa el 13 de setembre
de 2016 a l’exalcaldessa, i aleshores senadora per designació autonòmica, Barberà Nolla per un
presumpte delicte de blanqueig de capitals durant el període en què aquella exercia l’Alcaldia.

L’exposició raonada del jutge de València va assenyalar que: 'Rita Barberá ostentaba una
efectiva posición como superiora jerárquica de la principal investigada María del Carmen
García-Fuster tanto por ser alcaldesa de Valencia en la fecha de los hechos investigados como
por ser la máxima responsable del Grupo Popular en el Ayuntamiento de Valencia, existiendo
además una relación personal de estrecha confianza entre la aforada y la principal investigada,
que desempeñaba las mismas funciones y atribuciones dentro del grupo desde el año 1991 en

.”que fue designada aquella

El dia 23 de novembre de 2016 la senyora Barberà va morir a Madrid, per la qual cosa es
va extingir la seua possible responsabilitat penal.

Per tot això, este regidor interpel·la:

Per al cas que finalment resulten condemnades les persones processades en el procediment
instruït com peça A del Cas Taula, quines mesures va a prendre l’alcaldessa respecte de les
concessions honoràries i de retolació de vies públiques a nom de l’exalcaldessa Rita Barberà
Nolla, aprovades pel seu govern municipal?"

DEBAT/DEBATE

La  obri el primer torn de paraula./presidència La  abre el primer turno depresidencia
.palabra
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Sra. Robles

"Gràcies, senyora alcaldessa.

No tinga molta pressa per anar a la mascletà perquè ausades la mascletà que està tenint-ne
en este ple. Hui se’n va d’ací calenteta. Bé, .en peores plazas hemos toreado

Miren, jo, a mi m'hauria agradat moltíssim, moltíssim, no estar tocant estos temes a estes
alçades. Pensava que els espais de corrupció haurien quedat enrere, però resulta que ens tornem a
trobar en situacions que la veritat és que són  per a l'espai polític, no? Hem llegit dinsdeleznables
dels sumaris de la UCO algunes intervencions d'un tal Luis Salom, que els sonarà, els sonarà
prou, : ‘que dicen Tu vas, te lo compras y lo devuelves –respecto a unas tablets. Y luego que te lo

’. Hui és assessor del Partit Popular.devuelvan en billetes pequeños y si todo queda tranquilo
Però és que, a més, el senyor Bellver dins del sumari d'investigació, està investigat per corrupció
urbanística com a regidor de la senyora Rita Barberá, va rebre un rellotge Omega, un Brentley,
una  de Loewe. No sé si els regidors i regidores de govern en algun moment han rebuttrolley
això. Hui és director general de Relacions en les Corts. I una frase que és prou contundent: ‘Tras

’, li deia Corbín a Cristóbal Grau,el éxito de la Fórmula 1, triunfamos en algo más. Un abrazo.
que en eixe moment marca el sumari que duia l'agenda de la corrupció de la senyora Barberá i
hui porta la seua agenda, senyora alcaldessa. Mire, no vaig a continuar recitant frases, vaya a ser
que li done idees per a continuar batejant ponts en esta ciutat i no tenim ponts per a tant de
corrupte. Vaig a parar ahí i aixina no li done idees.

I ja ho he dit abans, ja ho he dit abans, el cas del senyor Koldo , completament es asquerós
. Però és que resulta que aquí tenim un Koldo Grau, un Koldo Salom. I tot això vertebratasquerós

per la mare de , la senyora Barberá. És de veres que avui l'envolten a vosté,todos los Koldos
doncs això, li porten els assumptes del dia a dia, gestionen els diners de la loteria de Nadal. I de
vegades ens investiguen a cadascú de nosaltres. Ja ho he esmentat abans en el cas del meu
company Pere Fuset. Però en realitat el nexe d'unió simbòlic de tot això era la senyora Barberá,
era la senyora Barberá. Pare, alcaldessa? . I jo crec que sí, que el senyor KoldoAh, vale. Perdón
s'ha fet un racó en la història i a partir d'ara en el nostre marc mental quan diguen Koldo ens
vindrà corrupció al cap. Pero si hi hagué un nom que està totalment vinculat, a més, junt o per
separat, Rita Barberá completament vinculat a la corrupció. I va i a vostés se’ls ocorre posar-li un
pont. , és que no és el pont simbólic, és que li han posat el pont físic. O siga, vostés hanO sea
transitat d'un moment en el qual el seu grup va rebutjar totalment la gestió de la senyora Barberá
fins al dia de hui que estan vanagloriant-se. I els tenen a tots en el tribunal. I a mi m'agrada molt
quan li demanen explicacions. De fet, no seré jo qui defense la corrupció de cap partit. Tampoc
del Partit Socialista. Però em sobta molt escoltar que es demanen explicacions tan contundents i
amb tanta bel·ligerància: el senyor Koldo, el senyor Ábalos, la senyora Armengol. Pero consejo

. Perquè o tots moros o tots cristians, no? Jo pensava que havienvendo que para mí no tengo
caigut en coherència, però resulta que jo crec que no.

I mire, abans estàvem parlant de les  de Vox i del Ple este que ens estan donant.frikades
Però en realitat la marca de València, eixa que tant els agrada, no es marca per les  defrikades
Vox. La marca de València que va instaurar-se durant anys ací va ser la de la vergonya de la
corrupció que van implantar de la mà del seu partit. Que de fet, abans es vanagloriaven que
guanyaven eleccions, però jo igual aniria amb compte. Aleshores, alcaldessa, jo li pregunte: era
necessari posar el nom d’eixe pont abans que tot este procediment judicial passara? No pensa
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vosté que és una bona idea retirar això  de vore què és el que passa? No pensa que laa expensas
coherència ha de ser igual per a tots i per a totes? Jo li done a vosté el rèdit que cuida molt la seua
imatge, però amb aquestes coses la imatge que està donant és de feblesa, més enllà de la feblesa
que té amb els seus socis de govern. Així que, per favor, retiren el nom i deixen que la justícia
exercisca el seu paper."

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyora Robles,

Té la paraula el senyor Caballero."

Sr. Caballero

"Gracias, alcaldesa.

Señora Robles, ¿conoce usted a Pere Mayor? Lo conoce, ¿verdad? ¿Lo conoce? ¿Sí? Ha
leído el sumario, entiendo. Conoce también que en ese sumario se dice que este señor cobró 12,6
millones de euros de una operación urbanística. El señor Pere Mayor es el fundador de su partido,
el Bloc, el socio mayoritario de Compromís. ¿Qué hacemos con el señor Pere Mayor? ¿Usted lo
defiende? Ha sido el fundador de su partido. Todos ustedes vienen de ahí, del partido que fundó
este señor. Entonces, señora Robles ¿de qué está hablando? ¿Todos moros o todos cristianos?

Yo antes le he preguntado al compañero del Partido Socialista si nos podía clarificar si este
ayuntamiento bajo sus concejalías y bajo su gobierno había contratado con las empresas de la
trama del señor Koldo. Ya me ha dejado claro que no lo puede garantizar, que no lo puede
afirmar. Con lo cual vamos a ver lo que nos encontramos ahí. ¿Puede garantizarlo usted de su
partido?, ¿de las concejalías que dependían de su partido? ¿Puede usted garantizar que no se
contrató con ninguna empresa de la trama de las empresas vinculadas con la trama de Koldo, del
Partido Socialista y de Ábalos, haciéndose valer justamente de la condición de favoritismo, de ser
padre de uno de los grupos municipales para poder contratar con empresas de la trama? Si lo
puede garantizar, me gustaría que constase en el diario de sesiones. Pero fíjese, como usted
argumenta en esta interpelación, ya se ha sustanciado el debate en la moción anterior. No veo que
tenga mucho sentido seguir alargando algo que ya se ha debatido. 

Voy a aprovechar mi turno de intervención para hacer algo que ustedes no han sido
capaces de hacer en estos últimos ocho años. Mire, señora Robles, ser alcalde es un honor y es un
privilegio. Y cualquiera que haya sido alcalde de esta ciudad merece un respeto, haya gobernado
veinticuatro u ocho años esta ciudad. Un alcalde siempre merece un respeto y no merece ser
vilipendiado, acosado, ni criminalizado, con el objetivo de derrocar su gobierno o su legado. Con
la moción anterior y con la interpelación que ustedes presentan demuestran exactamente todo lo
contrario, respeto ninguno. Después de ocho años, ustedes siguen obsesionados con Rita Barberá,
con la que fue veinticuatro años alcaldesa de València, obsesionados con quien nunca fueron
capaces de vencer en las urnas, obsesionados con reescribir una historia de éxitos que nunca
serán capaces de borrar. Rita tuvo, tiene y tendrá el cariño y el respeto de esta ciudad. Lo tuvo, lo
tiene y lo tendrá a pesar de todos ustedes. Rita sufrió en su vida su acoso, su hostigamiento, el de
todos ustedes, sus insultos. Algún concejal aquí presente en el Pleno le acosaba en los mercados
y llamaba a ejercer la violencia contra ella, con unas camisetas que llamaban a azotar a una
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mujer. Es algo asqueroso, reprobable y machista. Y Rita llegó a recibir amenazas de muerte y ver
también su domicilio cercado. Nada es suficiente con tal de destruir su legado. Y hoy en día,
ocho años después, aún no lo han superado, aún no la dejan descansar. Por haber sido alcaldesa
de València, por contar con el apoyo de los valencianos, con el cariño de esta ciudad y con su
incontestable legado, les pido que respeten su figura. De la misma forma que este gobierno
respeta y reconoce la figura y el trabajo de quien ha sido ocho años alcalde de esta ciudad y que
recientemente ha anunciado que va a dejar su acta de concejal. Agradecemos su trabajo al frente
de este Ayuntamiento de València. Sus éxitos fueron los éxitos de la ciudad. Y desde la
discrepancia política, nuestro grupo, mi grupo, reconoce su dedicación y esfuerzo por tratar de
mejorarla. Políticamente nos encontraremos en las antípodas, pero contarán siempre con nuestro
respeto porque ha sido alcalde de València. La talla y la altura de miras de un político se
demuestra en ocasiones como esta. Tienen ustedes la oportunidad de rectificar y de empezar a
mostrar el respeto que nunca han tenido por esta institución y por quien ha sido alcalde o
alcaldesa y ya no está aquí para defenderse.

Muchas gracias."

Sra. Presidenta

"Muchas gracias, señor Caballero.

Señora Robles."

La obri el segon torn de paraula. /presidència La  abre el segundo turno depresidencia
.palabra

Sra. Robles

"Diversos recordatoris abans de començar, senyor Caballero. Això de què mai li vam
véncer les urnes ¿ ? Pues va pasar que vam guanyar austed se acuerda de aquello de 'qué hostia'
les urnes. No, les majories. Com la que vostés han consolidat ara. No es preocupe. No es
preocupe. Més enllà d'açò. Més enllà d'açò, li vaig a recordar més coses encara, més coses
encara. Els que van trair a la senyora Barberá i els que la van matar de pena van ser els seus
companys, els que signàreu el seu rebuig, els que la deixàreu morir-se a soles. Ella a nosaltres no
ens va mirar mai, no li va importar mai el que nosaltres li dèiem. Eren els seus companys. Els
mateixos que ara agarren el seu nom com a bandera, els mateixos. Sí, sí, sí.

I a més, miren, m'estan parlant de difamacions i no sé quines històries, però és que en este
any 2024, en 2024, no fa ni un mes, ‘La Guardia Civil detecta ingresos de más de 300.000 euros

’; ‘en efectivo en las cuentas del cuñado de Rita Barberá El caso Azud y los SMS del cuñado de
’; ‘Barberá salpican al núcleo de Catalá y un cargo de Mazón Hallan nuevos documentos de un

’; ‘pelotazo de catorce millones en la etapa de Rita Barberá Juicio a la financiación del Partido
;Popular de Rita Barberá'  'La UCO ratifica que gastaron de una caja B doce veces más de lo

’. Mire, m'està parlant de respecte als alcaldes i les alcaldesses. Total. Però els alcaldesdeclarado
i les alcaldesses també tenen la responsabilitat de ser honestos amb la ciutat a la que representen i
amb els diners que gestionen. I este no es el cas. Per tant, no pot posar vosté a la mateixa alçada
en la vida la gestió del senyor Ribó, perquè no vorà titulars com estos, al que vosté ha estat
comentat.
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Però es que els hi dic més. Açò és una qüestió de la manera de governar que tenen
acomplexada. Estan vostés acomplexats pel que van fer quan estaven en la oposició. Ara em
miren i em diuen que no, però eixe dia van signar i van reprovar a la senyora Barberá. Però ara,
com no està viva, s’estan lucrant d’ella de nou. Ara vostés estan governant amb complexes.
Complexes davant els seus socis de govern, complexes davant de l'oposició que ens volen
amagar de manera continuada i complexes davant de la gent que els ha dut fins ací. És que són un
govern que no té propostes i que está ancoradíssim en la corrupció. I el tenen en els tribunals dia
rere dia, dins del seu grup municipal. Així que aparten, aparten a les persones que tenen
directament involucrades en això. I a nosaltres no ens tornen a donar lliçons perquè amb tota la
persecució que també ens han fet, zero, zero sentències.

Sra. Presidenta

"Gràcies, senyora Robles.

Senyor Caballero."

Sr. Caballero

"Exactamente igual que las de la señora Rita Barberá. Y ustedes son incapaces, incapaces
de reconocerlo. En primer lugar, veo, señora Robles, que usted no conoce a Pere Mayor. Igual
que Diana Morant no conocía a Ábalos, no sé si el resto de la cámara puede decir exactamente lo
mismo. En segundo lugar, veo que tampoco puede garantizar a este Pleno, a este hemiciclo y a
los valencianos, que el Ayuntamiento gobernado por su partido no contratara con empresas de la
trama del señor Koldo, del señor Ábalos y de toda esta gente que cobró ingentes cantidades de
millones de euros aprovechándose de una situación de pandemia, comprando unas mascarillas 

. En tercer lugar, también le diré, señora Robles, Rita ganó las elecciones en 2015. Unafake
coalición de perdedores le arrebataron el gobierno. Eso es verdad. Eso es verdad. Como la
nuestra no. Y le digo por qué, porque en 2023 María José Catalá, el Partido Popular ganó las
elecciones en esta ciudad y conformó una mayoría de gobierno ganando las elecciones. Señora
Robles, no lo olvide. Nos eligieron mayoritariamente en todos…”

Sra. Presidenta

“Señor Sanjuán, por favor.”

Sr. Caballero

“…en todos los distritos de la ciudad. Algún problema tendrán ustedes cuando, después de
ocho años de gobierno, los valencianos les echaron fuera.

Pero le voy a decir alguna cuestión más. ¡Basta ya! Yo creo que ya es suficiente.
Empiecen, señora Robles, a respetar a la institución de la que usted también forma parte que es el
Ayuntamiento de València, y a las figuras, como es el alcalde o alcaldesa de València, cualquiera
que sea, porque ha hecho un trabajo por esta ciudad lo mejor posible o lo mejor que ha creído. Lo
reconocemos en sus veinticuatro años de gobierno de la alcaldesa Rita Barberá, con todas las
infraestructuras, con toda la transformación que hizo de esta ciudad. Como lo podemos también
reconocer, en menor medida pero lo reconocemos, al señor Ribó porque creemos que ha
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trabajado pensando en el interés general. Pero vale ya con este hostigamiento, vale ya con esta
persecución. Rita ha sufrido el ataque más hostil y feroz por parte de la izquierda, incapaz de
ganarle en las urnas, incapaz de reconocer que su proyecto ilusionaba a los valencianos más que
el suyo, porque si no, no hubiese estado gobernando veinticuatro años. Hagan gala de ese
feminismo que ustedes tanto claman y por el que tanto se rasgan las vestiduras. Una mujer que
rompió techos de cristal. Una mujer que fue alcaldesa cuando no era tan habitual ver mujeres al
frente de los consistorios.

Oiga, y si les duele, ya les digo que se les va a hacer muy duro, porque los valencianos van
a seguir votando a mujeres del Partido Popular. Lo hicieron en el 2023 con María José Catalá. Y
ustedes y los que vengan después de usted se tendrán que acostumbrar que esta ciudad se
gobierne desde la mirada de una mujer del Partido Popular."

Sra. Presidenta

"Gracias, señor Caballero."

Sr. Grezzi

"Senyora alcaldessa, per al·lusions del portaveu del PP."

Sra. Presidenta

“No, no, Sr. Grezzi. No, perdóneme. No tiene la palabra. No tiene la palabra y le diré por
qué. Porque en el seno de los debates se suele aludir en distintas ocasiones a mucha gente. A mí
me han aludido, no solo a mí, a mis creencias. Y yo no he tomado la palabra ni he pedido la
palabra. Creo que en el seno del debate se sustancian determinadas afirmaciones que después
nosotros todos podemos sentirnos arrepentidos porque nos hemos pasado de frenada, como ha
pasado durante el día de hoy. No le doy la palabra. Gracias. Se termina. No, no, no. No tiene
usted derecho a alusiones.

Terminado el orden del día, se da por levantada la sesión de hoy.

Gracias.”

La presidència alça la sessió a les 12:10 hores, de la qual, com a secretari, estenc esta acta
amb el vistiplau de la presidència.

La presidencia levanta la sesión a las 12:10 horas, de la que, como secretario, extiendo
esta acta con el visto bueno de la presidencia.


